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نگاه نخست

شوک  مالیاتی به بازار!

مالیات بــر ارزش افزوده معمــولًا باید در انتهای 
زنجیره گرفته شود ولی متاسفانه آن را در هر مرحله 
می گیرند. در مورد واردات باید عوارض گرفته شود 
کــه آن هم باید در ابتدای زنجیره باشــد و دولت 
می تواند از آن برای تنظیم بــازار، تنظیم واردات، 
حمایت از تولید و غیره اســتفاده کند.  خود مالیات 
بر ارزش افزوده الان مورد ســؤال است که با این 
سبک آیا مناسب است یا خیر. واقعاً فشار مضاعفی 
به تولیدکننده وارد می شــود. به نظر می رســد تا 
زمانی که ما یک سیستم درست و مشخص نداشته 
باشــیم، نمی توان در مورد مالیات بر ارزش افزوده 
به شکل فعلی عمل کرد چراکه عواقب آن بیشتر 
از فواید آن است. دولت می تواند سیاست های خود 
را در مورد عوارض واردات اعمال کند اما تا زمانی 
که ما سیستم ارزش افزوده را در یک بستر مناسب 
و شــفاف اعمال نکردیم و هنوز در مورد شیوه آن 
سؤال وجود دارد، می تواند مشکل ساز باشد چراکه 
در هر معامله ای که انجام می شود مالیات بر ارزش 
افزوده گرفته می شود. سیستم ها یک پارچه نیستند 
و ســازمان باهم ارتباط ندارند، تا زمانی که بستر 
فراهم و شرایط شفاف نشود و بین سازمان صمت، 
گمرکات، ســازمان جهاد کشاورزی، راه و ترابری، 
انبارداری و ... ارتباط یکپارچه ای شــکل نگرفت 
و دیتابیس واحدی نداشــته باشیم؛ این تصمیمات 
برای بازار شوک آور بوده و در شرایط فعلی می تواند 
در بازار اثر منفی بگذارد. ما ابتدا باید بستر را فراهم 
کرده و بر اساس سیاست های دولت و تنظیم بازار 
و حمایت از تولیدکننده، عوارض واردات را تنظیم 
کنیم. اگر این بسترها برای ارزش افزوده مشخص 
شود، می توانیم در آینده کارهای مشابهی را انجام 
دهیم ولی امروز و در این شــرایط به نظر می رسد 
برای بازار شــوک آور خواهد بــود که تأثیر مثبتی 
نخواهد داشــت. بنابراین باید یک سیستم مناسب 
برای اقشــار کم درآمد جامعه وجود داشته باشد تا 
به صورت مســتقیم و غیرمستقیم از سفره و سبد 
غذایی آنها حمایت کند. چون این سیســتم وجود 
ندارد، همه فشارها در نهایت به مصرف کننده نهایی 
می رسد و سفره اقشار آسیب پذیر در حال کوچک 
شدن است. در این مورد باید اقلام ارزان قیمت وارد 
شود تا دست کم تغذیه این اقشار تأمین شود. برای 
مثال برنج ارزان قیمت وارد شــود تا این کالا که 
از اقلام مهم در ســبد خانــوار از مصرف خانوارها 
حذف نشود. ابتدا باید بسته های حمایتی برای اقشار 
کم درآمد وجود داشــته باشد و بعد تصمیمات این 
چنینی گرفته شود. طبیعی است که اقشار کم درامد 
جامعه فشار بیشتری را متحمل شده و احتمال دارد 
برخی اقلام مهم از ســبد کالایی آنها حذف شود. 
اخذ مالیات بر ارزش افزوده از کالاهای وارداتی هم 
در نهایت به مصرف کننده منتقل می شود، چراکه 
کسی که ســرمایه گذاری می کند طبیعی است که 
انتظار سود از سرمایه ای که گذاشته را دارد. هرگونه 
هزینه سربار از مصرف کننده گرفته می شود. هیچ 
ســرمایه گذاری با تقبل این مالیــات تن به ضرر 
نمی دهد. بنابراین تصمیمات باید کارشناسی شده 
و عجولانه نباشــد. در شرایط کنونی بازار و جامعه 
تحمل این شــوک ها را ندارد. ما برای حمایت از 
اقشار کم درامد می توانیم واردات را به سمت برنج 
ارزان قیمت ببریم و برای برنج گران قیمت عوارض 
بیشتری به آن ببندیم. طبیعی است که برنج های با 
کیفیت و گران را اقشار کم درآمد استفاده نمی کنند. 
بنابراین می توانیم روی کالاهای گران عوارض یا 
مالیــات بر ارزش افزوده ببندیــم. اما حتماً باید به 
فکر اقشار کم درآمد باشیم و برای کالای ضروری 
و ارزان قیمــت این عوارض را اعمال نکنیم. یعنی 
نباید مالیات بر ارزش افزوده را عام کرد و به همه 
کالاها اختصاص داد، دســت کم باید گام به گام 
پیش رفــت و ابتدا آن را در مورد کالاهای لوکس 
اعمــال کنیم. اگر غیر از این عمل کنیم بازار دچار 

شوک می شود. 
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 دولت سیزدهم با چالش تعدد تصمیم گیری اقتصادی  مواجه است

شکاف در تیم رییسی!
گروه سیاســی: یکی از وعده های محسن 
رضایــی در زمــان رقابت های ریاســت 
جمهوری ۱۴۰۰، افزایش ۴۵۰ هزار تومانی 
یارانه ها بود و حالا به نظر می رســد که او 
می خواهد، در مقام معاون اقتصادی رئیس 
جمهور، آن را دنبال کند. با این حال اعتبار 
سخنانش با تکذیب فوری احسان خاندوزی 
زیر ســؤال رفت. اخیراً محســن رضایی، 
معاون اقتصادی دولــت، اعلام کرد که از 

ابتدای دی ماه ســالجاری یارانه ها دو برابر 
می شود و هر خانواده چهار نفره ۸۰۰ هزار 
تومان یارانه و کالا دریافت می کنند. وی با 
اشاره به اینکه بخشی از یارانه از طریق »بن 
کارت« به صورت کالا پرداخت می شــود، 
گفت قرار بود این طــرح از ابتدای آذرماه 
اجرایی شــود ولی چون بن کارت ها آماده 
نشــد، به ابتدای دی ماه موکول شده است. 
اما این خبر کام کسی را شیرین نکرد، چرا 

که وزیر اقتصاد بلافاصله در واکنش به آن 
گفــت: »در خصوص زمان تغییر یارانه ها و 
افزایش میزان پرداخت یارانه ها، هیچ تاریخ 
دقیقی تعیین نشــده است.« این تکذیب با 
خــود دو پیام به همراه داشــت اول اینکه 
معاون اقتصــادی رئیس جمهور پیامد این 
وعده را محاســبه نکرده بود و دوم اینکه 
شــکاف در تیم اقتصــادی دولت در حال 

افزایش است...
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نائب رییس سابق کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی؛

بورس؛ 
به نام ملت، به کام دولت 
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 مرکز پژوهش های مجلس بررسی کرد

 مهار تورم با مدیریت 
کسری بودجه؟
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شورای رقابت دوباره برای قیمت گذاری خودرو  برمی گردد

یک و بام و دوهوای 
قیمت گذاری خودرو 

10

ایران با ۷.۵ میلیون بی سواد روبروست

ورود کودکان و نوجوانان به 
چرخه بی سوادی!
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فقر له  چا ه  سیا  
خانوادههاییکهمعتادنیستندامابهدلیلمشکلاتاقتصادیبیسرپناهشدهاند
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بودجه 1401 اجازه رسمی صادرات دام زنده را صادر کرد

تهدید  امنیت غذایی  ایران 
با یک مجوز!

3

خرید و فروش بنزین همگانی می شود

بازی
بنزینی!
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پژمان صالحی

تحول در سیستم های عیب یابی 

ریل های حرکتی قطار
10

محمد هادی جعفرپور

اعدام، مجازاتی خشن 

اما نه با وجود قواعد فقهی
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توسعه بورس در گرو توجه به 
سهامداران خرد

یکی از مزیت های بازار سرمایه جهت سرمایه گذاری 
پرداخت سود سهام است، این مزیت به واسطه تمکین 
نکردن شرکت های بورسی از دستورالعمل بورس در 
ایران از بین رفته اســت. به همین جهت نظارت و 
پیگیری ســازمان بورس در جهت اجرای کامل این 

دستورالعمل ضروری به نظر می رسد.
یکی از انگیزه های سرمایه گذاری فعالان اقتصادی 
در بورس بهره مند شدن از سود سهام است. انگیزه ای 
که به واسطه پرداخت نشدن سود سهام شرکت های 
بورسی از روش های قانونی در شرایط کنونی بورس 

ایران، تا حدود زیادی رنگ باخته است.
این مورد سبب شده ســرمایه گذاران صرفاً به امید 
افزایش قیمت سهم در بورس سرمایه گذاری کنند. 
نگاه صرف خریدوفروش به این حوزه ســبب ایجاد 
نگرش کوتاه مدت سهامداران به بازار شده که نتیجه 
آن توســعه نیافتگی و بزرگ نشــدن بورس ایران 
بوده است.در این یادداشــت ضمن تشریح مشکل 
ســهامداران در دریافت سود ســهام، نتایج پرداخت 
نشدن سود به سهامداران مورد بررسی قرار می گیرد.
ترفند شرکت های بورسی در پرداخت سود سهامداران

همانطور که بارها گفته شــده؛ طبق دســتورالعمل 
سازمان بورس، شــرکت های بورسی موظفند سود 
ســهام را از ســامانه ســجام پرداخت کنند. بیشتر 
شرکت های بورسی با در نظر گرفتن منافع خود اقدام 
به پرداخت ســود سهام از روش های دیگر، از جمله 
مراجعه حضوری سهامدار به بانک یا ارسال مدارک به 
شرکت بورسی است. )با بررسی اطلاعیه های سامانه 
کدال از ۴9۰ شــرکت بورسی، تنها 2۱۸ شرکت از 

طریق سامانه سجام سود پرداخت نموده اند(
 بنابر اعلام مدیر شرکت سرمایه گذاری مرکزی در 
دو روش غیرســجامی ۱۵ الی 2۰ درصد سهامداران 
جهت دریافت ســود خود اقــدام می کنند. به جهت 
اســتقبال حداقلی جهت دریافت ســود سهام خود، 
وجه سود سهام در حساب شرکت های بورسی باقی 
می ماند.علت پیگیری نکردن سهامدار جهت دریافت 
سود سهام خود در روش مراجعه حضوری، به صرفه 
نبودن و طولانی شدن فرآیند پرداخت است. در این 
روش هزینه رفت وآمد و افتتاح حســاب به سهامدار 

تحمیل می شــود. عــلاوه بر هزینه تحمیل شــده 
زمانی که ســهامدار باید صــرف رفت وآمد به بانک 
کند و همچنین خطــر ابتلا به بیماری کرونا فرآیند 
دریافت ســود را به ســازوکاری فاقــد توجیه برای 
ســهامدار تبدیل کرده است.در روش ارسال مدارک 
نیز به واسطه ارسال نشــدن تأییدیه، توسط شرکت 
بورســی مبنی بر دریافــت مدارک هویتــی افراد، 
ســهامدار نمی تواند از زمان واریز وجه آگاه شــود. 
بنابراین می توان گفت مکانیســم دریافت ســود از 
طریق ارسال مدارک، فرآیندی غیر شفاف است که 
منجر به سردرگمی سهامداران می شود.لازم به ذکر 
اســت در روش پرداخت از طریق سامانه سجام، 9۵ 
درصد از ســهامداران به سود خود می رسند. در این 
روش ســهامدار بدون انجام کار خاصی سود سهام 
به شماره حساب اعلام شده توسط فعالان بازار واریز 

می شود.
نتایج پرداخت سود در روش های غیر سجامی

همان طور که گفته شــد ۸۵ درصد از ســهامداران 
از طریق روش های پرداخت غیرســجامی به ســود 
ســجام خود نمی رســند. از طرفی هم بــا توجه به 
دریافت نشدن ســود توسط سهامداران، تنها انگیزه 
ســرمایه گذاران برای ورود به بورس، افزایش قیمت 
سهام است که انگیزه های ســوداگرانی که در بازار 
فعال هســتند را تقویت می کند.عملًا بــا این کار، 
بورس ایران گزینه جذاب دیگــری غیر از افزایش 
سرمایه از ناحیه رشد قیمت سهام به سرمایه گذاران 
ارائه نمی کند. با توجه به موارد ذکرشــده؛ ادامه روند 
پرداخت سود سهام از طریق روش های غیرسجامی 
توسط شرکت های بورسی به مثابه مانعی جدی برای 
ورود سایر شهروندان و ســهامداران خرد به بورس 

تلقی می شود.
همچنین وارد نشدن ســرمایه جدید باعث کوچک 
ماندن و توسعه نیافتگی بازار خواهد بود. از همین رو 
به نظر می رسد برای جلوگیری از پرداخت سود سهام 
از روش های غیرسجامی، نقش آفرینی سازمان بورس 
الزامی است.ســازمان بورس و اوراق بهادار باید در 
جهت جذاب شدن بازار سرمایه برای سرمایه گذاران 
و همچنین جلوگیری از تضییع حقوق ســهامداران 
خرد با جدیت بیشــتری بر روند واریز ســود سهام 
توسط شرکت های بورسی نظارت کند. این سازمان 
می تواند با اســتناد به تبصره 3 ماده ۵ »دستورالعمل 
ناظران پذیرفته شده در بورس« شرکت های بورسی 

را مکلف به پرداخت سود از سامانه سجام نماید.
منبع: اقتصاد آنلاین

ایمان گنجگاهی
پژوهشگر اقتصادی

نسیم توکل*  

 قربانیان شرایط  نابسامان بازار

بسیاری از شرکت های تولیدی، تجاری و فعالان زنجیره تأمین 
صنعت الکترونیک ایران، برای پروژه های خود و سفارش دیگران 
مجبور به بازرگانی قطعات و تهیه ماژول های مورد اســتفاده در 

ساب سیستم ها و دستگاه های مربوط هستند.
در مدت اخیر، اولین سالی است که جهان به صورت گسترده ای 
با کمبود قطعات الکترونیک روبه رو شده و دلایل مختلفی معلول 

به وجود آمدن این شرایط است.
عرضه قطعات تقلب در بــازار جهانی، خرابکاری صنعتی، نبود 
بســیاری قطعات قدیمی و جایگزینی موارد تازه و تولید نشدن 
برخی کلاس قطعات الکترونیک، از جمله مهم ترین علل شرایط 

کنونی است.
بحران تأمین و موانع تولید قطعات

با این حال، چالش بســیار بزرگی که کمبود قطعات الکترونیک 
در جهــان ایجاد کرده، بر هم خــوردن رابطه عرضه و تقاضا و 
به سبب آن، ایجاد نوســان شدید قیمتی در بازار است.در واقع، 
تولیدکننده، تأمین کننده و سیســتم توزیع جهانی در هر لحظه 
نرخ هــای متفاوتــی دریافت می کنند.به همیــن جهت قیمت 
محصول نهایی از ثبات برخوردار نیست.گاهی حتی با خرید صد 
درصد نقدی قطعات الکترونیک نیز شاهد تغییر قیمت هستیم. 
یعنی تا زمانی که پول خریدار به دســت تأمین کننده می رسد 
)به ویژه با شــرایط ایران( قیمت هــای از 2۰ تا ۵۰ درصد دچار 

تغییر شده اند.
بحران طولانی می شود

بررسی چشم انداز این بحران بدون توجه به شناخت کلیت چرخه 
تولید تراشــه های نیمه هادی، تشــخیص پارامترهای دخیل و 
عوامل پدید آورنده امکان پذیر نیست.آنطور که مدیرعامل شرکت 
اینتــل تأکید می کند این بحران برای مدت زمان طولانی ادامه 
خواهد داشت و او به پایان آن خوشبین نیست. فشار سفارش ها 
به اندازه ای است که مدیر عامل شرکت GlobalFoundries در 
گفت وگو اخیر خود از تکمیل ۱۰۰ درصد ظرفیت یک ساله این 

شرکت خبر داده است.اتفاقی که در تاریخچه آن سابقه ندارد.
چشم انداز آینده بازار جهان

براساس آخرین گزارش فصلی TSMC و UMC نیز ۱۰۰ درصد 
توان عملیاتــی و تمام ظرفیت های موجود در حال بهره برداری 
هســتند. به عبارت دیگر، خطوطی که در سال های گذشته به 
طور نرمال با 9۰ درصد ظرفیت فعالیت می کردند، هیچ ظرفیت 
خالی برای ســفارش جدید ندارند. در نتیجه سفارش های جدید 
به انتهای صف منتقل می شــوند. در ایــن میان کوچک ترین 
ناهماهنگــی در تأمیــن مــواد اولیه، تــدارکات و… به وقفه 
تولید بیشــتر منجر می شــود. هر چند تحلیلگران درباره حجم 

سفارش های مازاد و آینده بازار با یکدیگر اختلاف نظر دارند. با 
این حال، نگرانی موجود این اســت که در صورت ایجاد حباب 
سفارش مازاد، ریسک افت شدید سفارش به شوک معکوس و 

ضرر صنعت نیمه هادی منتج می شود.
هم اکنون تمامی شرکت های تولیدکننده، سیاست های فروش 
سخت گیرانه ای را در بررسی، ثبت و تحویل سفارش ها در پیش 

گرفته اند.
تحمیل زیان یکطرفه به شرکت های تجاری

وجود این وضعیت متأسفانه ضرر و زیان فراوانی به شرکت های 
تولید کننده قطعات الکترونیک، ماژول ها، ساب سیستم های و 
گروه های بازرگانی و تأمین کننده قطعه در ایران تحمیل کرده 
است.در واقع، تا زمانی که قطعه به انبار آن ها می رسد و تحویل 
شرکت حمل کننده برای رســیدن به دست مشتری می شود، 
قیمت ها کاملًا متفاوت شــده است.این در حالی است که دولت 
در مناقصه های خود قیمتی را به عنوان مرجع در نظر می گیرد. 
اما شــرکت ها را به مدت طولانی برای واریز پیش پرداخت در 
انتظار می گذارند.زمانی که واریز انجام می شــود بازار در شکلی 

کاملًا متفاوت به سر می برد.
قیمت ها قابل تغییر نیست

در حالت مناقصه قیمت ها قابل تغییر نیست و تا زمانی که تأمین 
کننده قطعــات را تحویل می دهند میزان زیادی به قیمت اولیه 
افزوده شده است.با این حال، مشتری دولتی تغییر قیمت در حد 
واقعی بازار را نمی پذیــرد.از آن بدتر، وقتی از بخش خصوصی 
خریدی انجام می شــود چالش های فراوانی به وجود می آید.با 
اینکه فعالان اقتصادی به خوبی از مشکلات و موانع در خرید و 
واردات قطعات الکترونیک آگاه هستند، دشواری های بیشماری 
ایجاد می کنند.در حالی کــه بخش خصوصی به صورت مداوم 
با نبود قطعات، عدم جایگزینی و کمبود روبه رو اســت و آگاهی 

کاملی از شرایط دارد، در ضرر و زیان شریک نمی شود.
شرکت های تجاری؛ قربانیان شرایط

از این رو، در یکســال گذشته شــرکت های تجاری قربانیان و 
پیشمرگان شرایط نابســامان بازار و تغییرهای لحظه ای قیمت 
شده اند.بیشــتر به این دلیل که نوع قراردادها و ساختار حاکم بر 
مناقصات دولتی پاسخگوی نابسامانی و به هم ریختگی قیمت 
در بازار نیســت و اصولًا تحمل شرایط کنونی را ندارد.بنابراین 
بهترین راه را در تحمیل هزینه ها و ســوق دادن زیان به سوی 
تأمین کننده یا گروه های تجاری یافته اســت.حداقل اینکه اگر 
پس از یک ســال نمی توانیم از شرکت های دولتی و خود دولت 
انتظار انعطاف، تسهیل و درک شرایط کمبود و نوسان قیمت در 
بازار جهانی را داشته باشیم، از شرکت های خصوصی و گروه های 
فعال اقتصادی در بازار قطعــات الکترونیک ایران انتظار داریم 
که از وضعیت جهانی درک روشــنی داشته باشند.آن ها باید در 
راستای نفع جمعی و زیان جمعی حرکت کنند و بتوانند براساس 

قیمت های روز پرداخت ها را به تأمین کنندگان انجام دهند.
* عضو اتاق بازرگانی تهران
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یادداشت

نقدروز

ملاقات های بی سر و صدای 
روحانی با رهبری و لاریجانی

حســن روحانی چند هفته پیش طبق خبــری که اخیراً 
منتشر شد به دیدار رهبری رفت و همه منتظر جزئیات آن 
هســتند اما حالا خبر رسیده که او بعد از انتخابات با علی 
لاریجانی کاندیدای رد صلاحیت شده انتخابات سیزدهم 
نیز دیدار کرده اســت، ملاقات هایی که اگرچه اصل آن 
مورد تأیید اســت اما درباره جزئیــات آن خبرهای ضد و 
نقیضی وجود دارد. حسن روحانی حدود ۵ ماه پیش کلید 
ساختمان پاستور را به ســیدابراهیم رئیسی رئیس دولت 
ســیزدهم داد. از آن روز تــا به الان، او نه با رســانه ای 
مصاحبه کرده و به جز 3 توئیــت که اولی درباره، میلاد 
پیامبر، سالروز تأسیس شورای عالی امنیت ملی و دیگری 
درباره محکوم کردن کشــتار بی رحمانه در قندوز توسط 
طالبــان بود دیگر هیچ حرکت سیاســی انجام نداد و به 
نوعی بعد از دوران ریاست جمهوری روزه سکوت در پیش 
گرفته است.اما در این بین، محمد مهاجری فعال سیاسی 
اصولگرا خبر از ملاقات حسن روحانی با رهبری داد. وی 
در صفحه توییتری خود نوشــت: »حتی اگر از محتوای 
دیدار اخیر یک ساعته حسن روحانی با رهبر معظم انقلاب 
هیچ خبری منتشــر نشــود، اصل خبر پیام مهمی دارد 
برای اهالی سیاست؛ چه راســت، چه چپ، چه دلواپس، 
چه...« خبری که در همان روز توسط یک فعال سیاسی 
اصلاح طلب نزدیک به رئیس جمهور دوران اصلاحات در 
گفت وگو با ایلنا تأیید شــد. جواد امام اعلام کرد که این 
دیدار چند هفته پیش انجام شــده و روحانی در گزارشی 
که به دوســتانش داده از محتوای رد و بدل شده در این 
گفت وگو احساس رضایت داشته است. پیش از این نیز در 
خبر غیررســمی که حالا رسمی شده، آمده بود که حسن 
روحانی رییس جمهور ســابق برای دیدار با رهبر انقلاب 
درخواست ملاقات فرســتاده که در نهایت این دیدار به 
طور خصوصی انجام شــده است. در جزئیات غیررسمی 
این دیدار آمده که حسن روحانی درباره عملکرد دولت به 
ویــژه در ماه های پایانی منتهی به تحویل دولت جدید به 
رهبری گزارش داده است. هر چند که برخی خبرها حاکی 
از آن بود که روحانی پس از پایان ۸ سال حضور در پاستور 
برای استراحت به کیش رفته بود حالا پس از انتشار خبر 
دیدار روحانی با رهبری، شایعه شده است که رئیس دولت 
تدبیر و امید در کنار دیدار با رهبری با چهره های شاخص 
سیاسی کشــور همچون علی لاریجانی رئیس مجلس 
پیشین و کاندیدای رد صلاحیت شده در انتخابات ریاست 
جمهوری سیزدهم و علی اکبر ناطق نوری سومین رئیس 
مجلس شورای دیدار داشته است. البته لازم به ذکر است 
که عزت الله یوســفیان ملاء نماینده پیشین مجلس و از 
نزدیکان علی لاریجانی در گفت وگو با ایلنا اعلام کرد که 
دیداری میان علی لاریجانی و حســن روحانی با موضوع 
برنامه ریزی برای حل مســائل کشور اتفاق نیفتاده است. 
اما طبق شــنیده های ایلنا در کنار شایعه دیدار روحانی با 
لاریجانی، جزئیات غیررسمی از دیدار روحانی با رهبری 
منتشر شده اســت. در یکی از این روایت های غیررسمی 
آمده اســت که روحانی به رهبری از سه کار مهم دولت 
از جمله حجــم دلار نقد در خزانه، خریــد ۱۰۰ میلیون 
واکسن کرونا، رســاندن برجام به مرحله آخر و امضا آن 
برای تحویل به دولت ســیزدهم گزارش داده اســت. در 
روایت دیگری آمده که جلســه دیدار روحانی با رهبری 
آنچنان خوب پیش نرفته و رهبری از خالی بودن خزانه و 
شرایط تحویل آن به دولت جدید انتقاد کرده اند. اما نکته 
دیگری که در فضای رسانه ای به آن اشاره شده این بود 
که براساس آنچه که در گذشــته اتفاق می افتاد معمولًا 
روسای جمهور بعد از پایان دوره شان به عضویت در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام منصوب می شــدند اما گویا، 
رهبری حتی پیشــنهادی هم در این موضوع به روحانی 
نداده اند. در روایت غیر رسمی دیگری که در رسانه ها به 
آن اشــاره شــده و صحت آن بعید به نظر می رسد، آمده 
است که در ملاقات حسن روحانی با رهبری، وی خودش 
را برای ریاســت مجمع تشــخیص مصلحت به رهبری 
پیشــنهاد داده اما رهبری به دلیل آنکه وی در جلســات 
مجمع حاضر نبوده این پیشــنهاد را رد و از او درباره این 
موضــوع نیز انتقاداتی کرده اند.یکی دیگر از روایت ها هم 
این بود که روحانی درباره پرونده ســیف و احمد عراقچی 
معاون ارزی بانک مرکزی که به هشت و ده سال محکوم 
شده بودند، گزارش داده و نسبت به برخورد صورت گرفته 
با آنها ابراز گلایه کرده تا جایی که رهبری در نامه خود به 
قوه قضائیه دستور دادند تا حکم جائرانه داده نشود که این 

حکم نیز توسط دیوان عالی نقض شد.

بایدن به »برجام« پایبند می ماند؟

در روزهای پایانی ســال 2۰2۱، دور هشــتم مذاکرات 
وین )27 دســامبر( آغاز شــد. پیش از این، علی باقری، 
مذاکره کننده ارشــد ایران به مسکو سفر کرد و حسین 
امیرعبداللهیــان، وزیر امور خارجه ایــران نیز با همتای 
چینــی خود تلفنــی صحبت کرد تــا هماهنگی لازم با 
متحدین ایــران صورت داده باشــند. پیش تــر از این، 
آقــای ابراهیم رئیســی، رییس جمهــوری جدید ایران 
در یک برنامه تلویزیون دولتــی ایران گفته بود: »ما به 
دنبال مذاکره برای مذاکره نیســتیم. به دنبال مذاکرات 
نتیجه محــور هســتیم. و نتیجه ای هم کــه به دنبالش 
هســتیم این است که تحریم ها برداشــته شوند.« وزیر 
امور خارجه ایران نیز با اشــاره به »حسن نیت« مقامات 
تهران بــرای »ادامه مذاکرات نتیجه بخش تا لغو تمامی 
تحریم ها علیه ایران« تأکید کــرد: »آمریکا و ترویکای 
اروپایی باید بدانند که پنجره مذاکرات برای همیشــه باز 
نخواهد ماند. حسین امیرعبداللهیان در مقاله ای که به طور 
اختصاصی برای روزنامه کامرسانت، چاپ مسکو نوشت 
تأکید کرد جمهوری اسلامی قصد دارد به »تلاش های 
فعال دیپلماتیــک در جهت لغو تحریم هــای آمریکا« 
ادامــه دهد. پیش از این، هیئت ایرانی به ریاســت علی 
باقری در مذاکرات قبلی وین پنج شــرط را مطرح کرد. 
اولین خواســته ایران در وین، لغو تحریم های مرتبط با 
برجام و تحریم ها با عناوین دیگر اســت.دو شرط دیگر 
هیأت ایرانی در مذاکرات وین امکان راســتی آزمایی لغو 
تحریم ها و نیز دادن ضمانت اســت. تهران در این دور 
از مذاکرات همچنین، جبران خســارات وارده به ایران و 
بازگشــت همه طرف ها به پایبندی به توافق هسته ای را 
به عنوان شــروط چهارم و پنجم خود مطرح کرده است. 
ایران همچنین دو سند پیشنهادی راجع به لغو تحریم ها 
و اقدامات هسته ای متناسب تهران به طرفین مذاکرات 

وین ارائه کرده و منتظر دریافت پاسخ است.
به نظر می رســد خواســته کانونی مقامات دولت جدید 
ایران برای موفقیت مذاکرات هسته ای، لغو تحریم های 
اســتراتژیک مانند آزادی صادرات نفــت ایران و انتقال 
پول های ایران و همچنین ضمانت امریکا در عدم تکرار 
تجربه دولت دونالــد ترامپ در خروج از برجام اســت. 
بقیه مطالبات ایران بیشــتر ابزار چانه زنی است تا یک 
شــرط تعیین کننده یا بازدارنده. چــون ایران تحت تاثیر 
ضرب المثل ایرانی »مارگزیده از ریســمان سیاه و سفید 
می ترســد« به مذاکرات جدید هســته ای می نگرد و به 
گونــه ای تضمین در تــداوم تعهد امریــکا را می طلبد. 
همانطور که مقامات امریکایی از جمله رابرت مالی بیان 
کرد آمریکا آمادگی دارد که در ازای بازگشــت ایران به 
تعهدات برجامی و طولانی ساختن زمان گریز هسته ای، 
تحریم های اســتراتژیک را نیز بصورت گام به گام معلق 
کند. ولی دولت بایدن قادر نیســت تحریم های مصوب 
کنگره امریکا علیه ایران را لغو کند یا اینکه ضمانت بدهد 
کــه دولت بعدی امریکا متعهد به برجــام خواهد بود. از 
طرف دیگر، دولت امریکا همچنین قادر نخواهد بود که 
برجام را تبدیل به معاهده کند و به تصویب مجلس سنای 
امریکا برســاند. ولی یک راه حــل میانی برای اطمینان 
دادن ایران وجود دارد و آن هم پذیرش قضاوت اجباری 

دیوان دادگستری لاهه است.
معمولًا در اکثر معاهدات بین المللی برای حسن اجرای 
مفاد این معاهدات توســط کشورهای متعاهد و یا حل و 
فصل اختلافات بعدی، شــرط پذیرش قضاوت اجباری 
دیوان دادگستری درج می شود. اما مشکل اینجاست که 
برجام یک معاهده نیســت. اما برای این مشکل راه حل 
وجود دارد. کشــورهای اطراف برجام می توانند این سند 
را ذیل توافقنامه یا مودس ویوندی قرار بدهند. طبق بند 
۱ ماده 2 حقوق معاهدات، »معاهده عبارت است از یک 
توافق بین المللی که بین کشورها بصورت کتبی منعقد 
شــود و مشمول حقوق بین الملل باشــد، صرف نظر از 
عنوان خاص آن و اعم از اینکه در ســندی واحد یا در دو 
یا چند سند مرتبط به هم منعکس شده باشد.« بنابراین، 
توافقنامه یا مودس ویوندی مکتوب نیز مشــمول حقوق 
معاهدات قرار می گیرند. در این صورت، از یک طرف نیاز 
به تصویب مجلس سنای امریکا یا مجلس ایران نخواهد 
بود و از طرف دیگــر، تعهد لازم الاجرا برای دولت های 
بعدی امریکا خواهد بــود. چون در صورت خروج مجدد 
دولت امریکا از برجام، ایران می تواند به دیوان دادگستری 
مراجعه و تقاضای خســارت کند. در اینجا، قضات دیوان 
دادگستری با رجحان حقوق بین الملل بر حقوق داخلی 
کشــورها، پرونده را قابل پذیرش می دانند و به قضاوت 
می پردازند. این موضوع می تواند نقش بازدارنده حقوقی 
برای دولت های بعدی امریکا در خروج یکجانبه از برجام 
ایفا کند و ایران نیز با انگیزه بیشتری به پذیرش دیپلماسی 
روی می آورد. از طرف دیگر، برای اینکه درزهای حقوقی 
توافق جدید هســته ای بسته شود، لازم است که اطراف 
برجام، سند جدید را امضا کنند. چون طبق بند ۱ ماده ۱2 
حقوق معاهدات، امضای یک ســند، شرط لازم پذیرش 
مفاد یک سند و تعهدات حقوقی مربوطه است. همچنین 
در آن سند باید قید شود که رضایت پایدار یک کشور به 
التزام در قبال یک معاهده یا توافقنامه از طریق امضای 

نماینده آن کشور حاصل خواهد شد.

از وعده های محسن  گروه سیاسی: یکی 
رضایــی در زمــان رقابت های ریاســت 
جمهوری ۱۴۰۰، افزایش ۴۵۰ هزار تومانی 
یارانه ها بود و حالا به نظر می رســد که او 
می خواهد، در مقام معاون اقتصادی رئیس 
جمهــور، آن را دنبــال کند. بــا این حال 
اعتبار ســخنانش با تکذیب فوری احسان 
خاندوزی زیر ســؤال رفت. اخیراً محسن 
رضایی، معاون اقتصادی دولت، اعلام کرد 
که از ابتدای دی ماه سالجاری یارانه ها دو 
برابر می شود و هر خانواده چهار نفره ۸۰۰ 
هزار تومان یارانه و کالا دریافت می کنند. 
وی با اشاره به اینکه بخشــی از یارانه از 
طریق »بن کارت« به صورت کالا پرداخت 
می شود، گفت قرار بود این طرح از ابتدای 
آذرماه اجرایی شود ولی چون بن کارت ها 
آماده نشــد، به ابتدای دی ماه موکول شده 
اســت. اما این خبر کام کســی را شیرین 
نکــرد، چرا که وزیر اقتصــاد بلافاصله در 
واکنش بــه آن گفت: »در خصوص زمان 
تغییر یارانه ها و افزایــش میزان پرداخت 
یارانه ها، هیچ تاریخ دقیقی تعیین نشــده 
است.« این تکذیب با خود دو پیام به همراه 
داشــت اول اینکه معاون اقتصادی رئیس 
جمهور پیامد این وعده را محاســبه نکرده 
بود و دوم اینکه شــکاف در تیم اقتصادی 

دولت در حال افزایش است.
وعده های  �� تحقق  در  دولت  بسته  دست 

اقتصادی
واقعیت این است که هر یک ریال هزینه 
تازه برای دولت باید با اطلاع و دادن تعهد 
از ســوی وزارت اقتصاد باشد و این وزارت 
خانــه برنامه خود را باید برای به دســت 
آوردن همان یک ریال هزینه تازه مشخص 
کند. اما در شرایط حاکم بر اقتصاد کشور، 
برنامه ریزی برای بدست آوردن همان یک 
ریال هم کاری دشوار است. بنابراین با این 
دست بسته معلوم نیست که دولت چگونه 
می خواهد بار سنگین افزایش یارانه ها را به 
دوش وزارت اقتصاد بگذارد. از سوی دیگر 
دولت لایحه بودجه را بدون تغییر در میزان 
یارانه ها به مجلس ارائه داده است و یکی 

از ابهامات وعده دوبرابر شدن یارانه نقدی 
منبع تأمین اعتبار آن است.

تعدد تصمیمات اقتصادی با ایجاد گسل های  ��
جدید

نحوه اطلاع رسانی در مورد افزایش یارانه 
حکایت از ایجاد گســل های جدید در تیم 
اقتصــادی دولت دارد. اخبــاری که اخیراً 
منتشــر شده نشــان می دهد که بی توجه 
اعضــای تیــم اقتصادی دولــت از جمله 
»مســعود میر کاظمی« رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه، »محسن رضایی« معاون 
اقتصادی رئیس جمهور و »محمد مخبر« 
معاون رئیــس رئیس جمهور و رئیس تیم 
اقتصادی دولت سیزدهم نسبت به نقشه راه 
مطرح شده از سوی سید احسان خاندوزی 
ناشی از افزایش اختلافات در تیم اقتصادی 
دولت است. »لطفعلی بخشی« اقتصاددان 
و اســتاد دانشگاه علامه طباطبائی در این 
باره می گویــد: درحال حاضــر آنچه که 
از عملکــرد و گفتار تیــم اقتصادی دولت 
سیزدهم متبادر می شود، ضعف علمی و در 
عین حــال تجربی اعضای کادر اقتصادی 
دولت اســت. وی می گوید: از سوی دیگر 
این شرایط تأکیدی بر آن است که معاون 
اقتصــادی دولت با فضــا و محیط فعلی 
اقتصاد کشور فاصله بســیار زیادی دارد، 
کادر اقتصادی دولت از هماهنگی برخوردار 
نیست و دولت ســیزدهم با چالشی تحت 
اقتصادی«  تصمیم گیــری  تعدد  عنوان« 

مواجه است.
اقتصاددانان چه می گویند؟ ��

از زمــان آغاز پرداخت یارانه های نقدی به 
مردم، تجربه نشــان داده است که این امر 
نمی تواند در مهار مشــکلات اقتصادی و 
تورم موجود تأثیرگذار باشد. اکنون بسیاری 
از کارشناســان اقتصــادی تأکیــد دارند، 
اقتصادی متعددی  تبعــات  اقدامی  چنین 
برای دولت به دنبــال دارد. از جمله وحید 
محمودی اقتصــاددان در این باره گفت: 
اقتصاد کشور درحال حاضر دچار یک تورم 
دو رقمی ۴۰ تا ۵۰ درصدی است. همچنین 
افزایــش حجم نقدینگی کــه پیش بینی 
می شود با نزدیک شدن به سال جدید به ۵ 
هزار میلیارد تومان برسد به دلیل تحریم ها 
و مشکلات ســاختاری موجود، نمی تواند 
این حجم از نقدینگــی را جذب کند. وی 
افزود: از طرف دیگر دولت با کسری بودجه 
مواجه است و راهکارهایی که برای کسری 
بودجه دارد، چیزهایی مثل افزایش قیمت 
خوراک، سوخت مالیات بر کالاها و... است 
که این موارد به دنبال خود بر کاهش درآمد 
صادراتی کشــور و پایین آمدن شاخص ها 
در بورس همراه اســت. بنابراین هرگونه 
مدیریت و تصمیم بدون دیدن ظرفیت های 
اقتصادی می تواند تورم را در اقتصاد کشور 
تشدید کند. این اقتصاددان درمورد افزایش 
یارانه ها، مطــرح کرد: با توجــه به تورم 
اقتصادی در کشور و کاهش قدرت خرید 

مردم اگر بخواهیم با دید دلسوزی اجتماعی 
و بدون منطق اقتصادی به این مسأله نگاه 
کنیم، قابل فهم اســت، اما اگر بخواهیم با 
تدبیر اقتصادی تصمیــم بگیریم، هرگونه 
افزایش بی رویه یارانه ها در شــرایطی که 
منبعش را ســلبی می بینیم، به بخش های 
دیگر اقتصاد و بخش واقعی تولید آســیب 
می زند و می توانــد در میان مدت به ضرر 
همه از جمله آن کسانی که برای شان چنین 
تصمیمی را می گیریم، تمام شود. گروهی 
از کارشناسان اقتصادی نیز معتقدند که این 
افزایش یارانه ها برای جبران اثرات تورمی 

حذف ارز ۴2۰۰ تومانی، صورت می گیرد.
 اطلاع رسانی دوگانه تیم اقتصادی دولت ��

این دوگانگی ها در اطلاع رســانی از سوی 
بالاترین مقام های ستاد اقتصادی دولت در 
تیم تازه تأسیس شده دولت، جای شگفتی 
دارد. این درحالی است که خاندوزی و بقیه 
اعضای ســتاد اقتصادی دولت اخیراً تأکید 
کرده اند که گروه اقتصادی دولت هماهنگ 
و منســجم اســت. اما عدم هماهنگی در 
اطلاع رســانی نشــان می دهد که محسن 
رضایی چیــزی را می داند کــه خاندوزی 
نمی داند یا خاندوزی تصمیم هایی می گیرد 
که معــاون اول از آن ها بی اطلاع اســت. 
واکنش تلویحی رئیسی به ماجرای رضایی 
و خانــدوزی نیز این گفته را تأکید می کند. 
رئیس جمهور در ایــن زمینه گفت: اعلام 
مواضع و اطلاع رســانی از مسائل مرتبط با 
دولت باید کاملًا با هماهنگی ســخنگوی 
دولت انجام شــود. از ســوی دیگر مدیر و 
محور اقدامات و برنامه های اقتصادی دولت 
شــخص معاون اول رئیس جمهور است و 
هر گونه اطلاع رسانی در خصوص مباحث 
اقتصادی نیز باید با هماهنگی ایشان باشد. 
باید گفت یکی از مهمترین عوارض ادامه 
دار شــدن چنین چالش هایی، بی اعتمادی 
مردم نســبت به دولت است. این سؤال در 
افکار عمومی مطرح اســت کــه آیا دولت 
رئیسی هم مانند دولت روحانی، هیچ برنامه 
دقیقی برای تعیین تکلیف یارانه نقدی ندارد 

و قصد دارد با آزمون و خطا پیش برود؟

دولتسیزدهمباچالشتعددتصمیمگیریاقتصادیمواجهاست

شکاف در تیم رییسی!

در ســایه مشــروعیتی که عادی ســازی 
مناســبات برای اســرائیل ایجاد کرده، این 
رژیم شهرک سازی های غیر قانونی خود را 
توسعه داده، بر سطح فشار و خشونت نسبت 
به شهروندان فلسطینی ساکن سرزمین های 
اشغالی و نوار غزه افزوده و سرمست از این 
پیروزی، به سمت معرفی جمهوری اسلامی 
ایــران به عنوان دشــمن و تهدید اصلی و 
مشترک اعراب و اســرائیل و خارج کردن 
فلســطین از حلقه توجه کشــورهای عربی 
پیش می رود. تصمیم نفتالی بنت، نخســت 
وزیر رژیم اســرائیل برای تشــکیل جلسه 
رسمی دولت در بلندی های جولان اشغالی 
از دیگر تبعات توافق ابراهیم و عادی سازی 
روابط برخی کشــورهای عربی با این رژیم 
است که پیامی جز تأکید این رژیم بر ادامه 
اشغالگری و سیاست توسعه سرزمینی ندارد.

البتــه در توافــق ابراهیم، ایــن تنها رژیم 
اسرائیل نیســت که به اهداف و منافع خود 
می رســد؛ هر چنــد در رســانه های عربی 
تلاش می شــود تا بعد اقتصادی، فرهنگی 
و ورزشــی همکاری های اعراب و اسرائیل 
پررنگ شــود، اما واقعیت این است که این 
توافق بیش از هر چیز رنگ و بوی سیاسی 
و امنیتی دارد. کشورهای عرب حاضر در این 
پیمان، به ویژه امارات و بحرین در تلاشــند 
از نفوذ لابی اسرائیل در آمریکا به نفع خود 
استفاده کنند و ضمن تشدید سیاست ایران 
هراســی و متقاعد کردن واشنگتن به تداوم 
سیاست های ســخت گیرانه در قبال ایران، 
توجــه آمریکا و همپیمانان اروپایی اش را به 
مشــکلات خود از جمله انتقادات مربوط به 
حقوق بشــر منحرف کننــد و این دولتها را 
برای تداوم حضور در منطقه خلیج فارس و 
فروش چشمگیر تسلیحات به دولت های این 

منطقه متقاعد کنند.
حال ســؤال کلیــدی این جاســت که آیا 
این روابط می تواند پایدار باشــد و به سایر 
کشــورهای عربی هم گسترش پیدا کند یا 
به دلیل تغییر دولت در آمریکا و فشار افکار 
عمومی جهان اســلام متوقف می شود و به 
تدریج به سردی می گراید؟ هر چند پیشبینی 
دقیق آینده کار ســاده ای نیست، اما شواهد 

و قراین موجود حاکی از آن اســت که اگر 
تغییر جدی در ساختار روابط منطقه ای ایجاد 
نشود، در سال های آینده شاهد عادی شدن 
روابط دیپلماتیک تعداد بیشتری از کشورهای 

عربی مسلمان با اسرائیل خواهیم بود!
این ادعا بر دلایل مختلفی اســتوار اســت؛ 
دلیل نخســت وابســتگی و سرســپردگی 
دولت هــای عرب منطقه به آمریکا اســت، 
دولت های آمریکا نیز از هر طیف و گرایش 
سیاسی که باشند تحت نفوذ لابی اسرائیلی 
قــرار دارنــد و بنابراین به دنبــال امنیت و 
منافع اسرائیل هستند؛ نتیجه چنین ترکیبی 
این می شــود که همچنان دولت های عربی 
بیشتری برای عادی سازی روابط با اسرائیل 
تشویق می شوند و تحت فشار قرار می گیرند.

دلیل دوم ضعف جامعه مدنی در کشورهای 
عربی و خاموش شدن صدای افکار عمومی 
جهان اسلام است؛ در حالی که بعد از توافق 
ابراهیــم اعتراضاتی در برخی کشــورهای 
اسلامی از جمله پاکستان، بحرین و سودان 
صورت گرفت، سکوت کشورها و ملت های 
اســلامی بعد از اولین سفر و دیدار نخست 
وزیر اســرائیل از امارات متحده عربی نشان 
داد حساســیت های اولیه به عادی ســازی 
روابط با اسرائیل تا حد زیادی کاهش یافته 
و بنابراین دولت های عربی می توانند بدون 
نگرانی از تبعات سیاسی و اجتماعی برقراری 
روابط نزدیک و استراتژیک با رژیم اسرائیل 

در این مسیر گام بردارند.
دلیل ســوم نیز تمایل دولــت بایدن برای 
بازگشــت به برجام و پایان دادن به مناقشه 
هسته ای با ایران است؛ مسأله ای که اسرائیل 
و دولت های عرب منطقه را به طور مشترک 
نگران می کند. بی شک ایرانِ فارغ از تحریم 
و فشــار، قدرتی منطقــه ای و رقیبی جدی 
خواهــد بود و »جلوگیــری از ظهور مجدد 
ایران قدرتمند« هدف مشــترکی است که 

اعراب و اسرائیل را به هم نزدیک می کند.
البته در پرونده عادی ســازی روابط یا همان 
توافق ابراهیم، عربســتان ســعودی مهره 
کلیدی و اثر گذار اســت و طبیعی اســت 
که اســرائیل با تحت فشار قرار دادن دولت 
آمریــکا بیش و پیش از هــر چیز به دنبال 

متقاعد کردن این به اصــلاح رهبر جهان 
اســلام برای عادی سازی روابط است تا به 
دنبال آن شرم این کار برای بقیه دولت های 
عرب نیز شکســته شــود. در حــال حاضر 
ســعودی ها اعلام کرده اند که اگر اسرائیل 
مایل به عادی سازی روابطش با ریاض است 
باید ابتدا مساله فلسطین حل و فصل شود؛ 
صِرف این اظهار نظر میزان تمایل و فشــار 
اسرائیل برای کشــاندن عربستان به دایره 
توافق ابراهیم را نشــان می دهد؛ مسأله ای 
که تهدید جدی برای آرمان فلسطین و البته 
برای منافع و امنیت جمهوری اسلامی ایران 

است.
بنابراین هر چند بسته شدن صندوق ابراهیم 
در دولت بایدن )صندوقی که دونالد ترامپ 
آن را با سرمایه آمریکا و امارات برای حمایت 
از پروژه های عادی ســازی تأسیس کرد( و 
عقب نشینی وی از وعده ها و سیاست های 
دولت سابق آمریکا به مراکش و سودان در 
کنار اختلافات عربستان و امارات، لطمه های 
اساسی به پیمان ابراهیم هستند و می توانند 
کور ســوی امیدی برای تضعیف این توافق 
باشــند، اما با این وجود دســتگاه سیاست 
خارجی ایران نباید شاهد و ناظر منفعل شرایط 
باشد و به مؤثر واقع شدن این امور دل خوش 
کند.در شرایط کنونی شاید مفیدترین اقدام 
و کاری ترین پاتک به تلاش های اسرائیل، 
جدیت ایران در به ثمر رسیدن گفت و گوها 
با عربستان اســت که تاکنون چهار دور آن 
با میانجی گــری و به میزبانی عراق برگزار 
شده است. اگر جمهوری اسلامی ایران مایل 
اســت آرمان فلســطین همچنان نخستین 
دغدغه کشورهای اسلامی باشد، کشورهای 
عرب همســایه روابط خود را با اســرائیل 
توســعه ندهند و در نتیجه پــای این رژیم 
توســعه طلب به حیاط خلوت های ایران باز 
نشود؛ کاربردی ترین راه رفع اختلافات و از 
سر گیری روابط با عربستان و تقویت وحدت 
و یکدســتی در جهان اسلام است. بنابراین 
پیشنهاد می شود در کنار مذاکرات هسته ای، 
مذاکــره جدی و بی وقفه با عربســتان نیز 
به اولویت اساســی دستگاه سیاست خارجی 

کشور تبدیل شود.

گفتگو با 
عربستان؛ 

اولویت دوم

دونالد ترامپ، رئیس جمهوری 
سابق آمریکا هر چند چهار سال 
بیشتر بر مسند قدرت نبود، اما 
دردسرسازی  و  تلخ  یادگارهای 
از خود به جای گذاشت که آثار 
و تبعات آن همچنان بر دوش 
ســایر قدرت های جهانی و به 
ویژه منطقه غرب آسیا سنگینی 
می کند. در این میان خروج غیر 
قانونی از برجام و زمینه سازی 
ابراهیم«  »پیمــان  عقد  برای 
دو نمونــه از مخرب ترین و اثر 
هستند  اقدامات  این  گذارترین 
که به طــور خــاص منافع و 
امنیت جمهوری اسلامی ایران 
را هدف قرار داده اند. از بازگشت 
از  فراتر  و  برجامی  تحریم های 
شوم  سایه  همچنان  که  برجام 
آنها بر سر ملت ایران سنگینی 
می کند کــه بگذریم، ترامپ با 
به  عربی  کشــورهای  تشویق 
عادی سازی روابط با اسرائیل، 
بذر شــوم تفرقه و دو دستگی 
استراتژیک غرب  منطقه  در  را 
آسیا کاشت و آسیبی به آرمان 
فلســطین زد که پیش از این 

مسبوق به سابقه نبوده است.

علی امیدی
 دانشیار روابط بین الملل دانشگاه اصفهان
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3
اقتصاد

گزارش

ارز ترجیحی حتی برای دارو و گندم هم حذف می شود
تورم برنامه ریزی شده؟

مسئولان ســازمان برنامه و بودجه، به فاصله ای کوتاه بار 
دیگــر با طبیعی اعلام کردن افزایش قیمت ها بعد از حذف 
ارز ۴2۰۰ تومانی و تاثیرگذاری هفت درصدی بر تورم کل 
تاکید کردند و اعلام شد که در سال بعد چیزی به اسم ارز 
ترجیحی وجود ندارد و حتی برای دارو و گندم اصلاح صورت 
خواهد گرفت.  با وجود بحث هایــی که در رابطه با حذف 
ارز ۴2۰۰ تومانی از اقلام اساســی وارداتی وجود داشت در 
نهایت ارائه لایحه بودجه ۱۴۰۱ نشان داد که در سال آینده 
دیگر خبری از تأمیــن ارز واردات با نرخ ترجیحی نخواهد 
بود. ارز ترجیحی از فروردین ۱397 وارد چرخه تجاری شد 
و بعــد از اینکه برای تمامی اقــلام وارداتی اختصاص پیدا 
کــرد، این رویه اصلاح و به تدریج لیســت اقلام دریافتی 
کاهش یافت و حدود دو ســالی است که فقط برای هفت 
قلم گندم، جو، کنجاله سویا، ذرت، روغن، دانه های روغنی 
و بخشــی از دارو، تجهیزات و ملزومات پزشکی پرداخت 
می شــود ولی در این فاصله حدود چهار ساله با رشد قیمت 
ارز در بازار و سامانه نیما، رانت ارز ۴2۰۰ نیز سنگین تر شد 
آنهم در شرایطی که کالای رسیده به دست مردم منطبق 
با نرخ ارز دریافتی نبود. در بودجه امســال مقرر بود دولت 
بعد از شش ماه نسبت به تعیین تکلیف ارز ۴2۰۰ اقدام کند 
که گزارش های بانک مرکزی نیز نشــان داد حدود هشت 
میلیارد دلاری که برای اســتفاده از این ارز تعیین شده بود 
در نیمه اول امســال به پایان رسید، از این رو بحث حذف 
ارز ترجیحی حتی برای نیمه دوم هم مطرح شد ولی ظاهراً 
هنوز اجرایی نشده است. اما در جریان حذف ارزترجیحی با 
وجود تاکیدی که از سوی مسئولان و کارشناسان بر رانت 
ســنگین و تبعات ادامه ارائه آن وجود دارد موضوع افزایش 
قیمت ها و تورم بعد از آن و نوع مدیریت دولت بعد از حذف 

بسیار حائز اهمیت است.
افزایش قیمت بعد از حذف ارز ۴۲۰۰ طبیعی است ��

این در حالی است که چندی پیش و در نشست بودجه ۱۴۰۱ 
مسعود میرکاظمی -رئیس سازمان برنامه و بودجه- با ارائه 
توضیحاتی درباره لزوم حذف ارز ۴2۰۰، تبعات تورمی آن را 
تائید و اعلام کرد که طبیعی است که بعد از حذف ارز ۴2۰۰ 
قیمت ها بالا برود و برای همین هم است که دولت برنامه 
حمایت ریالی را در دستور کار قرار داده است. وی همچنین 
گفتــه بود کــه در نتیجه حذف یارانــه از نهاده های تولید 
وارداتی ممکن است قیمت کالاهای مربوطه از جمله مرغ 
و تخم مرغ بالا برود که دولت می خواهد از مابه التفاوت آن 
اســتفاده کرده و در پنج دهک پایین پرداخت انجام دهد تا 

بتواند قدرت خرید بالاتری داشته باشد.
تورم کل تا بیش از ۷ درصد رشد می کند ��

اظهــارات میرکاظمی در رابطه با تورم ناشــی از حذف ارز 
۴2۰۰ از این حکایت داشــت که بررسی هایی که از سوی 
برخی دستگاه ها از جمله ســازمان برنامه وبودجه، وزارت 
اقتصاد و مرکز پژوهش های مجلس صورت گرفته نشــان 
داده است که نرخ تورم بعد از حذف ارز ترجیحی حدود 7.۶ 
درصد افزایش داشته باشد، اما او گفته بود که از سوی دیگر 
موجب برگشــت ۶.9 درصدی خواهد شد با این توجیه که 
با افزایش قیمت ها، پول بیشــتری از بازار جمع شده و پایه 

پولی اصلاح خواهد شد.
کسی منکر گرانی بعد از حذف ارز ۴۲۰۰ نیست ��

در همین رابطه بــه تازگی پورمحمدی - معاون اقتصادی 
سازمان برنامه و بودجه- نیز طی اظهاراتی )در یک برنامه 
تلویزیونی( بار دیگر مهر تائیدی بر تورم ناشی از حذف ارز 
۴2۰۰ تومانــی زده و گفته کــه می تواند در مجموع حدود 
هفت درصدی تورم کل را افزایش دهد. وی این طور گفته 
که هیچکس منکر افزایش قیمت ها بعد از حذف ارز ۴2۰۰ 
نیســت و طبیعی اســت که قیمت بالا برود، به هر حال با 
حذف ارز ترجیحی از اقلامی مانند کنجاله سویا، قرار نیست 
که مسکن گران شود بلکه قیمت کالاهایی مانند تخم مرغ 
و مرغ رشــد می کند که دولت هم قصد دارد در جریان این 
حذف مابه التفاوت را به دهک های پایین برگرداند؛ به طوری 
که یارانه به نحوی توزیع شود که دیگر به دست حلقه های 

واسطه نرسیده و مستقیم در اختیار مردم قرار بگیرد.
ارز ۴۲۰۰ نداریم حتی برای دارو و گندم اصلاح می شود ��

در اظهارات معاون اقتصادی ســازمان برنامه بودجه به این 
هم اشاره شده که در ســال آینده دیگر چیزی به اسم ارز 
ترجیحی وجود ندارد و حتی در مورد گندم و دارو نیز اصلاح 
انجام خواهد شــد،   چرا که دارویی که با ارز ۴2۰۰ تأمین 
می شود در نهایت از کشورهای دیگر سر درآورده است، این 
اعلام پورمحمدی نشان می دهد در سال ۱۴۰۱ ارز ۴2۰۰ 

دارو و گندم هم دستخوش تغییر خواهد شد.
فضای سوءاستفاده کنندگان بسته شده است؟ ��

شاید کمتر کارشناس و مسئولی باشد که لزوم اصلاح رویه 
ارز ۴2۰۰ تومانی و برچیدن بســاط رانت آن را تائید نکند، 
حتی دولت قبل که خود بانی ورود این ارز بود قبول داشت 
که باید حذف شــود، ولی در این بین نوع مدیریت بازار و 
یارانه ناشــی از آن قابل توجه است، این در حالی است که 
دولت تاکنون آنچه درباره برنامــه خود برای دوران بعد از 
حذف اعلام کرده به پرداخــت ریالی برمی گردد که منابع 
حدود ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی نیز در لایحه بودجه ســال 
آینــده برای آن پیش بینی کرده اســت، یارانه ای که گفته 
می شود بین 9۰ تا ۱2۶ هزار تومان است، ولی هنوز تکلیف 

آن رسماً مشخص نشده است. 

نگاه روز

میزان رسوب آنتی بیوتیک در محصولات 
دامی بالاتر از حد مجاز است

»غذای آلوده« در کمین سلامت!

استفاده بی رویه آنتی بیوتیک می تواند پدیده مقاومت به 
آنتی بیوتیک را در بدن انسان ایجاد کند. یورونیوز نوشته 
است طبق تحقیقاتی که در بریتانیا انجام شده تا سال 
2۰۵۰ میلادی مقاومت آنتی بیوتیکی معضلی کشنده تر 
از ســرطان خواهد شد و سالانه بیشــتر از ۱۰ میلیون 
قربانی خواهد گرفت اما ایــن پدیده نه فقط از طریق 
داروهایی که می خوریم به بدن انسان منتقل می شوند 
بلکه بخش بزرگی از این مشکل از طریق فرآورده های 
دام و طیور به بدن انســان منتقل می شــود. بر اساس 
گزارش یورونیوز نیمی از آنتی بیوتیک هایی که در اروپا 
تولید می شــود به دام و طیور اختصــاص دارد. اما این 
حجم بالای استفاده از آنتی بیوتی کها، یکی از علت های 
مقاومت آنتی بیوتیکی است. جوردی ویلا، رییس بخش 
میکروبیولوژی بیمارستان بارسلون یکی از برجسته ترین 
متخصصــان اروپایی در حــوزه مقاومت آنتی بیوتیکی 
است. او می گوید: در دستگاه گوارشی حیوانات، باکتری 
وجــود دارد. باکتری ها در آنجا خیلــی راحت زندگی 
می کنند. ما به دامهــا آنتی بیوتیک هایی می دهیم که 
ســریع تر رشــد کنند. مصرف این آنتی بیوتیکها باعث 
می شــود باکتری های مقاوم نسبت به آنتی بیوتیک در 
بدن حیوان به وجود بیاید و این باکتری ها به انســان 
منتقل می شود. در ایران گزارش هایی وجود دارد که در 
برخی موارد میزان رسوب آنتی بیوتیک در محصولات 
دامی مانند گوشــت، مرغ، شیر و تخم مرغ بالاتر از حد 
مجاز اســت. برخی تحقیقات دانشــگاهی که مقالات 
آن در مجلات علوم پزشــکی ایران منتشر شده است 
حاکی از این واقعیت است. به عنوان مثال در مقاله ای 
که مجله دانشــگاه علوم پزشکی جیرفت منتشر کرده 
و مقداد پیرصاحب، راضیه خاموطیان، عبدالله درگاهی، 
ســمیه ترابی و عظیم قاســم زاده محققان آن بوده اند 
سطح آلودگی شــیر به باقیمانده انواع آنتی بیوتیک ها 
بالا گزارش شــده اســت. در این مقاله پژوهشگران 
مقادیر غیرمجازی از آلودگی در گروه های بتنا دکتنام، 
تتراسنایکلی، آمینوگلیکوزید، ماکرولید و کلرامفنیکل و 
سایر آنتی بیوتیک ها را گزارش داده اند. همچنین آراسب 
دباغ مقدم که پیش از این نائب رئیس کمیته بهداشــت 
مواد غذایی ســازمان نظام دامپزشکی بوده و در حال 
حاضر رئیس مرکز بهداشت ارتش است به خبرگزاری 
کشــاورزی ایران )ایانا( گزارش داده است که در برخی 
مناطــق ایران آلودگی غیرمجاز شــیر به آنتی بیوتیک 
تــا 3۰ درصد و در تخم مرغ تــا ۱2 درصد بالاتر از حد 
مجاز گزارش شده است. اما مصرف کننده برای کاهش 
ریسک غذای آلوده چه کاری می تواند انجام دهد؟ مرغ 
کم وزن و دام جوان ســالم تر هســتند زیرا با افزایش 
ســن دام و طیور، احتمال ابتلا بــه بیماری و مصرف 
آنتی بیوتیــک بالاتر می رود. متخصصــان مواد غذایی 
می گویند که کشــتار مرغ و دام در سنین پایین تر و با 

وزن کمتر غذای سالم تری تولید می کند.

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی 
به بررســی کلیات لایحــه بودجه ۱۴۰۱ 
پرداخته اســت. در بخشی از این گزارش 
به لزوم مهار تــورم، همزمان با مدیریت 
کســری بودجه اشاره شده است. براساس 
این گزارش، رشد نقدینگی برای پوشش 
ناترازی هــای مزمن در اقتصاد را می توان 
علت اصلی تجربــه تورم های مزمن بالا 
در افــق بلندمدت دانســت. از جمله این 
ناترازی ها می توان به کسری بودجه دولت، 
ناترازی نظام بانکــی، ناترازی بنگاه های 
دارای اهمیت سیســتمی یا وابســته به 
بانک ها اشاره کرد که هریک استعداد پولی 
شــدن داشــته و در آن صورت می توانند 
منجر به رشد بالاتر نقدینگی در مقایسه با 
رشد بخش حقیقی اقتصاد شده و زمینه ساز 

ایجاد تورم شوند.
در لایحــه بودجه ۱۴۰۱، تا حدی ســعی 
داشــته که با کنتــرل هزینه ها و کاهش 
کسری تراز عملیاتی این ناترازی مدیریت 

شود.
اما در این گزارش تاکید شــده که کسری 
بودجه دولت تنها یکــی از ناترازی هایی 
اســت که منجر به افزایــش پایه پولی و 
متعاقب آن تورم می شــود و برای کاهش 
تــورم در بلندمــدت، لازم اســت تمامی 
ناترازی ها در اقتصاد مدیریت شــود. البته 
ناترازی ها، همگی در یک ســطح اهمیت 
نیســتند و مشــخصاً ناترازی نظام بانکی 
پتانسیل بیشتری برای ایجاد تورم و خنثی 
کردن تــلاش دولت برای کنترل رشــد 
نقدینگی با کنترل کســری بودجه دارد. 
تجربه کشــور در سال ها ۱392 تا ۱39۶، 
به خوبی این موضوع را منعکس می کند. 
در آن ســال ها دولــت به شــدت تلاش 
می کرد تا با جلوگیری از دســت اندازی به 
منابع بانک مرکزی از دامن زدن به پوشش 
تورم زای کســری بودجه دولت زا طریق 
چاپ پــول جلوگیری کند، اما در مقابل از 
ناترازی موجود در نظام بانکی کشور غافل 

شــد و حتی آن را با سیاست های پولی و 
نظارتی نادرست تشــدید کرد. در نتیجه ا 
ین بار رشد نقدینگی و پایه پولی نه متأثر 
از ناترازی بودجه بلکــه به خاطر ناترازی 
نظام بانکــی اتفاق افتــاد. در واقع مرکز 
اســت  تاکید کرده  پژوهش های مجلس 
که اگر کسری بودجه کنترل شود و دولت 
متحمل پیامدهای اقتصاد سیاسی کنترل 
هزینه ها شــود، اما روند نظارت ضعیف بر 
بانک ها و تخلفات گســترده شبکه بانکی 
از قوانین و مقررات همچون گذشته ادامه 
داشته باشد، به نظر می رسد با وقوع تورم، 
تداوم رویه انضباطی بودجه نیز محل تردید 

قرار بگیرد.
درصدی  ��  ۲۰ منفی  سرمایه  کفایت  متوسط 

 بانک  ها
بنابرایــن، فقــدان اقتــدار نظارتی بانک 
مرکزی باعث شــده است شبکه بانکی از 
اغلب قریب به اتفاق مقــررات احتیاطی 
بانــک مرکــزی تخلف کند. بــه عنوان 
نمونه، نمودار زیر نســبت کفایت سرمایه 
شبکه بانکی را نشان می دهد و درحالیکه 
مقررات بانک مرکزی مســتلزم نســبت 
کفایت ســرمایه ۸ درصد اســت، متوسط 
اعتباری  نسبت کفایت سرمایه مؤسسات 
در ســال ۱399 برابر با 2۰- درصد بوده 
اســت. مرکز پژوهش های مجلس در این 
گزارش عنوان کرده اســت که بر اساس 
نمودار فوق، نظام بانکی، تخلفات فاحشی 
از مقررات بانک مرکزی داشته است و تنها 

به کفایت ســرمایه نیز محدود نمی شود. 
نمودار زیر رشد ماهیانه ترازنامه بانک ها در 
مقاطع ۶ ماهه منتهی به سال های ۱۴۰۰، 
99 و 9۸ را نشان می دهد که حاکی از دو 
واقعیت بســیار مهم است؛ اول اینکه رشد 
ماهیانه جمع دارایی های شبکه بانکی در 
شــهریورماه ۱۴۰۰ معــادل 3/3 درصد و 
بالاتر از میزان رشد مجاز در مصوبه کنترل 
مقداری ترازنامه شــبکه بانکی )2 درصد( 
بوده که در آذرماه ۱399 ابلاغ شده است. 
نکته مهم دیگر این است که متاسفانه رشد 
جمع دارایی های شبکه بانکی از زمان ابلاغ 
مصوبه مذکور، نســبت به قبل از اجرای 
آن بیشتر شده اســت. این مرکز در پایان 
با اســتناد به تجربه دهه 9۰ اقتصاد ایران، 
تاکیده کرده که وضعیت سیاســتگذاری 
بانک مرکزی در جهــت کنترل نقدینگی 
و نظارت بــر بانک ها در شــاخص های 
ترازنامــه ای، قابــل دفاع نبوده اســت و 
نمی تــوان با این ســطح از اقتدار نظارتی 
و به کارگیری ابزارهــای کنترلی ضعیف، 
شاهد کاهش رشــد پایدار تورم در کشور، 
حتی در صورت مدیریت کســری بودجه 
در کشور بود. بنابراین تغییر رویه نظارتی 
توسط بانک مرکزی و کنترل بی انضباطی 
و نابسامانی حاکم بر شبکه بانکی، یکی از 
مهمترین لوازم و اجزای کنترل تورم است 
که تکمیل کننده اقــدام دولت در کنترل 
هزینه ها و مدیریت کســری بودجه تلقی 

می شود.

کدام عوامل ناترازی بانک بانک ها را افزایش  ��
می دهد؟

همچنین در رابطه بــا اینکه مهم ترین 
عوامل افزایش ناتــرازی در بانک های 
خصوصی و دولتی کشور چه بوده، در این 
گزارش آمده است که بخشی از ناترازی 
شــبکه بانکی در بانک های خصوصی 
از تخلفات گســترده سهامداران  ناشی 
در شناســایی درآمدهــای موهومی و 
بیش برآورد ارزش دارایی ها بوده اســت 
کــه پس از خروج ســهامدار متخلف از 
بانک، عملًا منجر به انتقال ناترازی به 
حاکمیت و تحمیل هزینه های اداره این 
بانک ها به بانک مرکزی و فشار به پایه 

پولی شده است.
امــا مطابق گزارش مرکــز پژوهش های 
مجلــس، بخشــی از ناترازی های بانکی 
درخصــوص برخــی بانک هــای دولتی 
و خصوصی شــده ناشــی از ناترازی در 
ســایر حوزه هــا و بنگاه هاســت.به طور 
مشخص نهادها و بنگاه هایی نظیر تأمین 
اجتماعــی در تحمیل کســری به بانک 
رفاه، شــرکت های بزرگ خودروسازی در 
دریافت خط اعتباری، شــرکت بازرگانی 
دولتی در دریافت تسهیلات از بانک های 
دولتی و... موجب تعمیق ناترازی شــبکه 
بانکی و درنهایت اضافه برداشت از بانک 
مرکزی می شوند که در جای خود نیازمند 
اصلاح سیاست های مربوط است.در پایان 
این گزارش تاکید شــده اســت که همه 
آنچه تاکنون در ضرورت کنترل ناترازی ها 
برای مهار تورم گفته شد، بیشتر معطوف 
به مهار تورم در افق میان مدت اســت و 
تبیین نوســانات تورم و پویایی های آن، 
مستلزم توجه به مقوله انتظارات تورمی و 
رفتار لنگر اسمی )نرخ ارز( و سیاستگذاری 
پولی نیز خواهد بود. به عبارت روشــنتر 
و با این توضیحــات برای مهار تورم باید 
بســته جامعی طراحی کــرد که مدیریت 
کسری بودجه، نظارت مقتدرانه و اثربخش 
بر شــبکه بانکی، مدیریت بهینــه بازار 
ارز، سیاســتگذاری پولی مناسب، اضلاع 

چهارگانه آن هستند.

مرکزپژوهشهایمجلسبررسیکرد

 مهار تورم با مدیریت کسری بودجه؟
 زهرا شکری
صبا نوبریروزنامه نگار

روزنامه نگار

2۰ آذر ماه سالجاری، شاهپور علایی، رییس 
ســازمان دامپزشکی کشور، در سفر به استان 
کرمانشــاه از آغاز صادرات دام بعد از مدت ها 
به چهار کشور عمان، عراق، قطر و کویت خبر 
داد. به گفتــه وی، صادرات دام زنده می تواند 
ســبب افزایش انگیزه دامداران و عشــایر و 
تأمین امنیت غذایی کشور در آینده شود. وی 
تصریح کرد: در مرحله نخست ۱۵۰ هزار رأس 
دام زنــده با قیمت ۶2 هزار تومان از عشــایر 
خریداری و صادر می شــود و علاوه بر قیمت 
خرید اولیه سود ناشی از صادرات نیز به عشایر 
بازمی گردد. علایی عنوان کرد: بعد از صادرات 
به تبع هر اندازه که ســود و ارزآوری داشــته 
باشــد به طور مجدد به عشــایر بازمی گردد. 
وی همچنین گفت: یکی از برنامه های که در 
زمینه کمک به عشایر در شرایط خشکسالی 
می توان انجام داد توزیع علوفه های مدت دار 
اســت که پس از اینکه دام هایشان پروار شد 
دام خود را فروخته و بدهی خود را بدهند. یک 
روز پس از آن، در 2۱ آذر ماه دولت ســیزدهم 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ کشور را به مجلس 
تحویل داد، در یکی از بندهای لایحه بودجه، 
دولت اعلام کرده است که تا به ازای صادرات 
هر رأس دام ســبک به مبلغ ۵3 هزار و 7۰۰ 
تومان و به ازای صــادرات هر کیلوگرم وزن 
زنده دام ســنگین، ۱۶ هزار و 7۰۰ تومان از 
صادرکننــدگان دام دریافــت می کند. از نظر 
کارشناســان، این بند از بودجه سال آینده به 
معنی صدور اجازه رســمی صادرات دام زنده 
است.در پایان ماه سید جواد ساداتی نژاد، وزیر 
جهاد کشاورزی و رییس شورای قیمت گذاری 
و اتخــاذ سیاســت های حمایتی محصولات 
اساسی کشاورزی، خطاب به معاونت امور دام 
این وزارت خانه، مدیرعامل شرکت پشتیبانی 
امور دام و رییس ســازمان امور عشایر ایران، 
صادرات ۵۰ هزار رأس دام سنگین نر پرواری 
را مجاز اعلام کرد. این نامه به معنی تأیید نظر 

کارشناسان مبنی بر مجاز بودن صادرات دام 
زنده بود. در نامه وزیر جهاد کشــاورزی آمده 
است: پیرو ابلاغیه شماره ۰2۰.۱7۶۰۰ مورخ 
۵.۸.۱۴۰۰ در خصوص دســتورالعمل اجرایی 
صادرات دام زنده سبک موارد زیر در خصوص 

صادرات دام سنگین اصلاح می گردد.
-در مقدمــه ابلاغیه مذکور، بعــد از عبارت 
»خرید حمایتی دام عشایر« عبارت »و شماره 
دام  مــورخ ۸.۸.۱۴۰۰ خرید   ۰2۰.۱7۶۴۶۰
روســتایی« اضافه، همچنیــن بعد از عبارت 
زنده  دام  اجرایی صــادرات  »دســتورالعمل 

سبک« عبارت »و سنگین« اضافه می گردد.
-در پاراگراف قبل از بنــد )۱( بعد از عبارت 
»صادرات دام سبک« عبارت »عشایر« حذف 

و عبارت »و سنگین« اضافه می گردد.
-تبصره زیر به بند )2( اضافه می گردد:

»میزان صادرات مجاز برای دام ســنگین نر 
پرواری، پنجاه هزار رأس می باشد.«

-در تبصره ذیل بند )۴( عبارت »عشایر« بعد 
از عبــارت »دام دریافتی از« حذف و عبارت 

»دامدار« جایگزین می گردد.
-تبصره ذیل به بند )۶( اضافه می گردد:

در این نامه معاونت امور تولیدات دامی به عنوان 
دســتگاه ناظر بر فرآیند صادرات دام ســنگین 
تعیین شده و موظف است بازپرداخت مانده مبلغ 
دام زنده خریداری شــده و نیز تقسیم سود بین 

دامداران ذینفع، نظارت لازم را اعمال کند.
چرا صادرات دام ممنوع شد؟ ��

تصمیم به ممنوعیت صادرات دام زنده در سال 
97 از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت به 
دلیل افزایش قیمت حاصل از شــوک قیمتی 
چندمرحله ای به بازار گوشت قرمز گرفته شد. 
اولین شــوک بزرگ قیمتی سال 97 بود. این 
شوک قیمتی نتیجه افزایش یکباره قیمت ارز 
بود. در آن ســال هر کیلوگرم گوشت گوسفند 
از حدود ۴۰ هزار تومــان یک باره به کیلویی 
9۰ هزار تومان رسید. در سال 97 دولت برای 
تعدیل قیمت، با تخصیص ارز دولتی اقدام به 
واردات گوشــت یخ زده و واردات دام زنده به 

کشور کرد تا از روند صعودی قیمت ها در این 
بازار جلوگیری کند، اما این سیاست مؤثر واقع 
نشد و نوسان قیمت در بازار گوشت ادامه پیدا 
کرد.دومین شــوک بزرگ قیمتی در سال 99 
به دلیل کمبود و گرانی نهاده های خوراک دام 
اتفاق افتاد. اختلال در تخصیص ارز ترجیحی 
به واردات نهاده های خوراک دام موجب شــد، 
این کالاها با قیمت مناسب و به میزان کافی به 
دامدارن نرسد.نتیجه شوک های وارده به بازار 
گوشت قرمز، آن شده است که به اعلام شورای 
تأمین دام کشور؛ امروز میزان مصرف گوشت 
قرمز نســبت به مدت مشابه ســال قبل ۵۰ 
درصد کاهش یابد. یا به اذعان عضو کمیسیون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی؛ بیش از 2۵ 
میلیون نفر از مردم جامعه توان خرید گوشت 
را نداشته باشــند و این رقم سه دهک جامعه 
را در برمی گیــرد، به طوری که برخی کارگران، 
کارمندان و بازنشســتگان ازجمله گروه هایی 
هستند که گوشت قرمز را از سفره شان حذف 
کرده اند. گزارش مرکز پژوهش های مجلس از 
وضعیت معیشــت خانوارها نیز نشان می دهد؛ 
همــه دهک هــای درآمدی میــزان مصرف 
گوشــت قرمز خود شــامل گوشت گوسفند و 
گوساله را کاهش داده و برای جبران پروتیین 
ازدســت رفته، قارچ، ســویا، مرغ و تخم مرغ 
را جایگزین کرده اند. براســاس این گزارش، 
افزایش قابل توجه هزینه های زندگی در کنار 
رکود اقتصادی باعث شده است تا درحالی که 
خانوارهای ایرانی هنوز به ســطح درآمد سال 
۱39۶ نرسیده اند، با افزایش قابل توجه هزینه ها 
به ویژه هزینه خوراک مواجه شــوند و همین 
مساله باعث کاهش اســتانداردهای زندگی و 
وضعیت معیشتی خانوارها نسبت به سال های 
قبل شده است که قاعدتاً از سال 99 در پی تورم 
فزاینده این سال و رکود ناشی از کرونا شدت 
گرفته اســت. به این ترتیب نگاهی به میزان 
مصرف کالاهای اساســی نشان می دهد که 
نه تنها کاهش در کالری دریافتی رخ داده، بلکه 
کیفیت سبد غذایی خانوارها نیز کاهش یافته 

و از میزان مصرف کالاهای باکیفیت کاســته 
شده و کالاهای کم کیفیت جایگزین آن شده 
است.ارزیابی ها حاکی از آن است که طی ۱۵ 
سال گذشته مصرف گوشت در کشور به دلیل 
افزایش قیمت ها کاهش زیادی یافته است. به 
طور نمونه در سال ۸۴ هر خانوار ایرانی سالانه 
حدود ۵7 کیلوگرم گوشت مصرف می کرد، در 
حالی که امــروز این میزان به رقمی در حدود 
2۴ کیلوگرم در سال )براساس بعد ۴ نفر برای 
هر خانوار( رسیده اســت. به طور کلی بررسی 
روند مصرف گوشت در ایران نشان می دهد که 
به رغم نقش مهم این ماده غذایی در سلامتی 
شهروندان و خانوارها، نسبت به استانداردهای 

جهانی بسیار کمتر مصرف می شود.
آزادسازی صادرات، شوک سوم قیمتی بر بازار  ��

گوشت قرمز؟
حــالا این نگرانی وجود دارد که با آزادســازی 
صادرات دام، شــوک سوم بر بازار گوشت قرمز 
وارد شــود و بار دیگر شاهد افزایش قابل توجه 
قیمت این کالای اساســی و حذف آن از سبد 
تعداد بیشتری از خانوارهای ایرانی باشیم.علی 
اصغر ملکی، رییس اتحادیه گوشت گوسفندی، 
در گفــت و گو با اقتصاد آنلاین معتقد اســت، 
شوک ســوم قیمتی بر بازار در صورت اجرایی 
شدن صادرات بی قاعده دام زنده اجتناب ناپذیر 
اســت. وی با تاکید بر اینکه تنها انتشــار خبر 
آزادسازی صادرات دام زنده قیمت ها را افزایشی 
کرد، اظهار کرد: این خبر موجب شده در همان 
روز انتشار خبر، قیمت دام زنده در میادین عرضه 
3 تا ۴ هزار تومان در هر کیلوگرم افزایش داشته 
باشــد. به گفته ملکی؛ با توجه به اینکه دولت 
برای متعادل کردن بازار داخلی گوشــت قرمز 
راهکاری ارائه نداده اســت، انتظار می رود این 
افزایش قیمت ادامه داشــته باشــد. وی یادآور 
شد: در ســال 97 دولت برای تعادل بخشی به 
بازار داخلی گوشت قرمز، اجازه واردات گوشت 
قرمز با ارز دولتی ۴2۰۰ تومانی را داد، اما اکنون 
هیچ راهکاری برای تنظیم بازار گوشــت قرمز 
در داخل کشور از سوی دولت ارائه نشده است. 

تهدید  امنیت غذایی  ایران با یک مجوز!
بودجه 1401 اجازه رسمی صادرات دام زنده را صادر کرد

 سپیده قاسمی
روزنامه نگار

پویا دادجو
روزنامه نگار

قیمت مرغ روند افزایشی گرفت

قیمت مرغ در بازار که به دنبال افزایش عرضه طی 
هفته هــای اخیر روند نزولی در پیش گرفته و به زیر 
نرخ مصوب رســیده بود مجدداً روند صعودی یافته 
است. براین اساس طی هفته های گذشته که قیمت 
هر کیلوگرم مرغ گرم تازه در خرده فروشی ها به 27 
هزار و ۸۰۰ تومان تا 2۸ هزار و ۵۰۰ تومان )به زیر 
نرخ مصوب( رسیده بود به طوری که تولیدکنندگان 
خواستار توقف توزیع مرغ منجمد وارداتی شده بودند.

بــا این حال قیمت این کالا از اواخر هفته گذشــته 
مجدداً روند افزایشــی پیدا کــرده و به نرخ مصوب 
)3۱ هزار تومان( نزدیک شــده اســت. فعالان بازار 
معتقدند مباحث مطرح شــده مبنی بر احتمال حذف 
ارز ۴2۰۰ تومانــی از واردات نهاده های دامی یکی 
از علل نوســانات بازار محصولات پروتئینی است. 
تولیدکنندگان می گویند دولت باید شــک و شبهه 
ایجاد شــده در این زمینه را رفع و درباره موضوع ارز 

۴2۰۰ تومانی شفاف سازی کند.

بازتاب



چهارشنبه 8 دی ماه 1400، سال هفتم،  شماره 246
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

4
جامعه

یادداشت

اعدام، مجازاتی خشن 
اما نه با وجود قواعد فقهی

اگرچه غالب مدعیان پیشرفته بودن نظام کیفری 
غــرب، مدعی ابتکار اصل برائت در این سیســتم 
قضایی هســتند اما مستند به تاریخ و منابع متقن، 
نظام کیفری اســلام با وجود قواعدی مانند؛ قبح 
عقاب بلابیان، قاعده درء، اصاله البرائه، حدیث رفع 
و...بــر مبنای تئوری و نظریه جرم زدایی از جامعه 
استوار است که بارزترین و ساده ترین طرق رهایی 
از کیفر در این نظام قضایی تعریف شده است مانند 
توبه. تحلیل و شناســایی قواعد و اصول حاکم در 
نظام کیفری مستلزم پژوهشی دانشگاهی و تحریر 
مقاله ای علمی اســت، اما حسب ضرورت اطلاع 
از معاذیــر قانونی ودر راســتای کمک به آگاهی 
مخاطبان از حقوق قانونی-قضایی خویش، نگارنده 
ســعی دارد به دور از تحلیل های ثقیل حقوقی به 
زبان ســاده برخی نکات قابل توجــه را ارائه کند. 
در تعریف جرائم و مجازات های اسلامی، حدود از 
جمله کیفرهایی اســت که کیفیت )نوع مجازات: 
شــلاق، اعدام و...( و کمیت )تعداد ضربات شلاق 
و..( آن در منابع شــرعی تصریح شده است مثلًا 
مجازات شلاق و تعداد ضربات آن در جرایمی مانند 
شــرب خمر، زنا که به طور دقیق در فقه و قانون 
آمده است. در این بین، حرمت رابطه جنسی افراد 
تحت دو عنوان کلی لــواط و زنا در کنار عناوینی 
مانند تقبیل )بوســیدن همراه با شهوت( مضاجعه 
)خوابیدن دو نامحرم کنار هم( و...در زیر مجموعه 
عنــوان کلی رابطه نامشــروع غیــر از زنا تعریف 
می شــود که بنا به نوع رفتار اشخاص مجازات هر 
یک از رفتارها متفاوت است اما شدیدترین برخورد 
کیفری شامل رابطه ایســت که در قالب زنای به 

عنف وزنای محصنه شناخته می شود. 
لواط درماده 233 قانون مجازات اسلامی به رابطه 
جنسی دوانسان مذکر تعریف شده است. اما زنا به 
عنوان رابطه جنســی مرد وزنی که بین آنها رابطه 
زوجیت وجــود ندارد در مــاده 22۱ به بعد قانون 
مجازات اسلامی تعریف واشــکال مختلف آن با 

مجازات های مشخص تعیین شده است. 
نکته قابل توجه آنجاســت که بــه همان میزان 
که قوانین شــرعی کیفر و مجازات سنگینی برای 
چنین بزه ای تعریف کــرده، قواعد فقهی و احکام 
شــرعی جهت اثبات و احراز وقوع چنین جرمی در 
قالب حدود الهی ســختگیرانه است که بارزترین و 
مهم ترین قاعده ای کــه در مواجه با این موضوع 
ظهور و بروز دارد قاعده ایست تحت عنوان قاعده 
درءکه در ماده ۱2۰ و ۱2۱ قانون مجازات اسلامی 
مصوب 92/2/۱ در راســتای اصاله البرائه یا همان 
اصل 37 قانون اساســی انشاء شــده، مبین این 
موضوع است که چنانچه نســبت به وقوع چنین 
جرمی شــک و تردید حادث شــود فرض و اصل 
بر آن اســت که چنین رفتاری رخ نداده لذا اجرای 
مجازات منتفی اســت.  قاعده درء از نشــانه های 
توجه نظام کیفری اســلام به اصل برائت و احترام 
به کرامت انســانی در فــرض و اصل بی گناهی 

اشخاص است.
نظــام کیفری ایــران بر گرفته از فقــه امامیه در 
مقــررات متنوعی از جمله قانون اساســی، قانون 
مجازات اسلامی و قانون آیین دادرسی کیفری به 
این اصل توجه داشته که سرآمد و مهمترین مبحث 
در این فرض حاکمیت قاعده پیشرفته و پرکاربرد 
درء )تدرو الحدود بالشبهات=حدود به شبه و شک 
ساقط و رفع می شــود( از اهمیت ویژه ای، خاصه 
در بحث اجرای حدود الهی مانند سنگســار )رجم( 
اعدام برای جرایمی مانند زنای به عنف )زمانی که 
زانیه}زن یا دختری که مورد تعرض قرار گرفته{به 
ارتکاب رفتار زنا راضی نبوده( زنای محصنه )زمانی 
که مرد یا زن متأهل مرتکب زنا شود}ماده 22۶ تا 
23۰ قانون مجازات{مجازات ایشان رجم=سنگسار 
اســت( ماده 22۴ قانون مجازات اسلامی برای ۴ 
مورد مجازات اعدام در نظر گرفته: زنا با محارم، زنا 
با زن پدر )اعدام زانی(، زنای مرد غیر مسلمان با زن 
مســلمان )اعدام زانی( و زنای به عنف. نکته قابل 
توجه این که مقنن در مــاده ۱2۱ قانون مجازات 
اسلامی قاعده ای را بر مبنای قاعده درء وضع کرده 
اســت: صرف احراز شــک و تردید در وقوع جرم، 
اصل بر عدم تحقق جرم بوده، اثبات این امرنیازی 
به دلیل ندارد. این اصل مانند ســایر اصول دارای 
استثنائاتی است شامل: سرقت، محاربه، افساد فی 
الارض و قذف )نسبت دادن زنا و لواط به دیگری( 
امروز برخی قضات کیفری با تاســی از این قاعده 
پیشــرفته دامنه شمول قاعده درء را گسترش داده 
چنانچه در برخی جرائم غیر حدی مستند به دلایل 
مضبوط در پرونده وقوع جرم محل شــک و تردید 
باشــد ضمن توجه به اصل برائــت، به این قاعده 
وماده ۱2۰ و ۱2۱ استناد کرده حکم بر برائت متهم 

می دهند.

نقد روز

لوت خواری!

خبرگزاری های گزارش دادنــد که معدن کاوی در 
کوه ملک محمد با حکم دادگاه متوقف شده است.

من نمی دانم کدام دســتگاه مجوز صدور معدن کاوی 
در یکی از حساسترین زیست بوم های ایران که ثبت 
میراث جهانی است را صادر کرده است. من نمی دانم 
کدام نهاد، کدام شــرکت، کدام مهندس و کدام آدم 
تحصیل کرده ای به خودش اجازه داده اســت که قدم 
نا مبارک خودش را بر ســرزمینی بگذارد که تخریب 
آن برابر است با پاک کردن زیباترین اثر هنری تاریخ 
طبیعت گرم ترین نقطه عالم. کسی که به خود جرات 
داده است چنین کند مانند پدری است که به خود اجازه 
داده تا ســیمای زیبای مادرش و یا دخترش را اسید 
پاشی کند. او با پدری که بر گردن دخترش کارد کشید 
فرقی ندارد. عمق این درد فراتر از آن است که بتوان 
توصیف کرد. معدن بزنیم، سنگ و خاکش را به خارج 
بفرستیم و یا خانه های یک مشت آدمهای زمین خوار 
و بساز و بفروش را مزین کنیم تا مشتی پول به جیب 
بزنیم و بعد که جیبمان پر شد راهمان را بگیریم برویم 
در جنگل های بکر کانادا عکــس یادگاری بیاندازیم. 
من حالم به هم می خورد، حالم به هم می خورد از آن 
دانشگاهی که چنین مهندسانی را تربیت کرده است، 
حتی اگر این دانشگاه دانشگاه خودم باشد. حالم به هم 
می خــورد از جامعه ای که عمق ابتذال در آن به حدی 
است که حتی به لوت هم رحم نمی کنند. لوت خواران 
مدرنی که دیگر جایی برای پر کردن جیبشــان پیدا 
نکرده اند و چشــم طمع به لوت دوخته اند. بین اینها و 
آنهایی که با چرخ ماشین هایشان دهها خودرو را برای 
تفریح می برند و به خیال خودشان آب معدنی به روباه 
شنی می دهند ندارد. فرقی ندارد بین این معدن کاو و یا 
آن نادانی که با پر کردن سگ و آمیختن سگ و گرگ، 
در عمق لوت گرگاس را به جان آخرین نشــانه های 
حیات می اندازد. ایــن ابتذال نتیجه فقر دانش و عدم 
مسئولیت پذیری ســازمان های مسئول رخ می دهد، 
مســئولینی که نه مدرکشان حسابی است و نه در راه 
رسیدن به پُستشان راه درست و اخلاقی را پیموده اند. 
آن ها قیمت های ارزانی دارنــد و حاضرند هکتارها از 
ســرزمین ایران را به یک پُرس چلوکباب ببخشــند. 
همین کارشناس نمایانی بودند که چشمشان را بستند 
به روی کشاورز نمایانی که با پر کردن زمین با کود و 
سم سلامت هشتاد میلیون ایرانی را به خطر انداختند. 
آن هایی که چشمشان را بستند به روی پمپ هایی که 
آب حیات را از سرزمین مکیدند. این همه نا مردی در 
این سرزمین نتیجه ابتذال علمی و مدیریتی در کشور 
است. تربیت مهندسان و متخصصانی که هم از دانش 
تهی هستند، هم از اخلاق و هم کوچکترین حسی به 

مادرشان ایران ندارند.

»قبل تر بیشتر مراجعین ما زن های مبتلا به 
اعتیاد بودند، اما الان خوابگاه سایر آسیب ها 
هم دارد تکمیل می شود.« این بخش هایی 
از صحبت های »ســپیده علیــزاده« مدیر 
مرکز کاهش آســیب »نور سپید هدایت« 
واقع در پارک شــوش اســت. آن طورکه 
به نظر می رسد هجوم مشکلات اقتصادی 
سبب شده خانواده های بیشتری هرآن چه 
از دارایی دارند، از دست بدهند تا بی سرپناه 
سرگردانِ کوچه و خیابان های شهر شوند، 
آن ها زنان و مردانی هســتند که به واسطه 
به مراکــز نگهداری  بی خانمــان شــدن 
)شــلترها( پناه می برنــد، خانواده هایی که 
دیگر نمی توانند کنــار هم بودن را تجربه 

کنند.
افزایش خانواده های بی سرپناه ��

چرخه آسیب های اجتماعی درحال تکمیل 
شدن اســت، اگر روزگاری انواع آسیب ها 
فرد را نشانه می گرفتند و خانواده پناهگاه 
فرد بود، اما حــالا خودِ خانواده در تیررس 
آســیب قرار گرفته است طوری که نه تنها 
نمی تواند از کســی مراقبــت کند بلکه به 
مراقبت و نگهداری هم نیاز دارد. این روزها 
تنگناهــای زندگی در وضعیت نابســامان 
اقتصادی سبب شده زندگی مردم کوچک 
و کوچک تر شود طوری که برخی خانواده ها 
دیگر ســرپناهی ندارند. دراین باره علیزاده 
بــه خبرآنلاین می گویــد: »در این مدت 
خانواده های زیادی داشــتیم که بی سرپناه 
شده اند، خانواده هایی که معتاد نیستند اما 
بی سرپناه شــده اند و آسیب های جدی ای 
را دارند تجربه می کنند، دلیل بی ســرپناه 
شــدن آن ها در اغلب مــوارد فقر مالی و 
موارد مرتبط با فقر مانند بیکاری است.« او 
ادامه می دهد: »مشکل اساسی ما در مواجه 
شدن با این خانواده ها این است که ما هیچ 
مرکز نگهداری برای خانواده ها نداریم، در 
نتیجه خانواده های بی سرپناه که در منطقه 
شوش به ما مراجعه می کنند مجبور هستیم 
زن و فرزند او را در مرکز زنان پارک شوش 
اسکان دهیم، آن هم اگر فرزندش دختر یا 
پسر کم سن و سال باشد و مرد خانواده را 
به مرکز آقایان معرفی کنیم.« علیزاده بیان 
می کند: »اگر این خانواده یک پسر شانزده 
هفده ســاله داشته باشد نه ما می توانیم در 
مرکز زنان او را پذیرش کنیم و نه می تواند 
در مرکز مردان پذیرش شــود چراکه سن 

پســر کمتر از ۱۸ سال است. وقتی خانوده 
را به بهزیســتی معرفــی می کنیم آن ها 
می گوینــد که مادر و دختــر بچه را با هم 
پذیرش می کنیم اما مادر و پسر بچه باید از 

یکدیگر جدا شوند.«
را  �� آسیب ها  همه  چاله  سیاه  مانند  خانواده 

جذب می کند
قرایی مقــدم،  امــان الله  درهمین بــاره 
می گوید:  خبرآنلایــن  به  جامعه شــناس 
»ذهنیت حاکم بر جوامع امروزی مادیات 
و اقتصاد اســت، وقتی حــالِ اقتصاد در 
یک جامعه پریشان است، یا وقتی اقتصاد 
سیاســت زده شده اســت که در آن توزیع 
عادلانه ثروت صورت نمی گیرد، یا اختلاف 
طبقاتی زیاده شــده است، آسیب های آن 
مســتقیماً به درون خانواده وارد می شود. 
خانواده مانند یک سیاه چاله همه آسیب ها 
را به درون خودش می کشــد، وقتی نظم 
میان جامعه و خانواده دچار آشوب می شود 
نه تنها صرفاً پدر خانواده بلکه همه اعضای 
آن دچار آســیب شــده و گاهی مجبور به 
ترک خانه می شوند، آن ها در این وضعیت 
یا بــه کارتن خوابــی روی می آورند یا به 
ســازمان و مکان های نگهداری عمومی 

مراجعه می کنند.«
همه مردانی که خانه را ترک می کنند ��

درکنــار بی ســرپناه شــدن خانواده ها در 
مواجهه با مشــکلات اقتصادی یکی دیگر 
از آســیب هایِ احتمالی چنین شــرایطی، 
ترک خانواده توســط مردان است. مدتی 
قبل »فاطمه دانشور« مدیر موسسه خیریه 
»مهرآفرین« در صفحه اینســتاگرام خود 
نوشــت که مراجعه زنان با فرزندان شان به 
این موسسه به دلیل ترک همسران آن ها 
در ماه های اخیر بیشــتر شده است، چراکه 
همســران آن ها به دلیل فقــر و بیکاری 

را  نمی توانســتند هزینه های خانواده خود 
تامین کنند، به همیــن دلیل آنها را ترک 
کردند. درهمین باره سیدحســن موســوی 
چلک، رئیس انجمــن مددکاری اجتماعی 
ایران به خبرآنلاین می گوید: »وقتی حال 
اقتصاد خوب نباشد حال بقیه بخش ها خوب 
نخواهد بود، وقتی بحران ها تشدید می شوند 
بر روی همه چیــز از جمله بر روی روابط 
اعضای خانــواده تاثیر منفی دارد که یکی 
از آن ها همین مســئله ترک خانه توســط 
مردان متاهل است.« او درباره سایر دلایل 
این آسیب با بیان این که »در ایران مردان 
معمولًا کمتر خانــه را ترک می کنند مگر 
این که با فشــارهای زیادی مواجه باشند.« 
عنوان می کند: »دلایل متعددی برای ترک 
خانه توسط مردان متاهل وجود دارد چراکه 
این مســئله اصلًا تک عاملی نیســت. در 
میان مجموعه عوامل اعتیاد یکی از عوامل 
اصلی است، اعتیاد می تواند سبب ناتوانی در 
تامین هزینه های زندگی شود و در نهایت 
منجــر به ترک منزل توســط مرد خواهد 
ادامه می دهد:  اجتماعی  شــد.این مددکار 
»ازدواج هــای تحمیلی و بیــکاریِ مرد از 
عواملی هســتند که می تواند ســبب ترک 
خانه شــود. حتی خشونت هایی که ممکن 
اســت توســط زن به مرد تحمیل شود از 
دلایل دیگر این مسئله است. ورشکستگی 
و شکســت در کار و امور اقتصادی عامل 
محرکــی برای ترک منزل اســت. گاهی 
تنش های بیش از حد میان مرد و فرزندان 

از عوامل ایجاد این آسیب است.«
خودکشی و ترک منزل مردان یکی از نتایج  ��

نابسامانی اقتصادی است
درهمین باره قرایی مقدم می گوید: »به قول 
حضرت ســعدی »بر احــوال آن مرد باید 
گریســت، که دخلش بود نــوزده و خرج 

بیست«، وضعیت اقتصادی، تامین معیشت، 
ریزش جامعه به زیر خط فقر از مهمترین 
عوامل فرار مردان از خانواده اســت. وقتی 
معیشت خانواده با مشــکل مواجه شود و 
خواسته های اعضای خانواده محقق نشود 
آسیب های جدی همراه دارد. وقتی هدف در 
زندگی زیاد شود اما وسیله رسیدن به هدف 
وجود نداشته باشد از ســر ناچاری مردان 
یا به ترک خانه دســت می زنند و یا اقدام 
به خودکشــی می کنند.«او ادامه می دهد: 
»خودکشــی و ترک منزل توسط مردان 
یکی از آثار و نتایج نابه ســامانی اقتصادی 
و شــکاف طبقاتی است؛ به خصوص برای 
کسانی که جزو طبقه متوسط بودند و قبلًا 
می توانستند خواسته های خانواده را تامین 
کنند اما الان به دلیل مشکلات اقتصادی 
چنیــن امکانی را ندارنــد، به قول معروف 
وقتی مردی شــرمنده خانواده می شــود 
درگیر چنین آسیب هایی خواهد شد. حتی 
مردانی هستند که زیر فشارهای اقتصادی 
طلاق می گیرند و به خانواده اولیه و پدر و 
مادر خود برمی گردند.« در ادامه موســوی 
چلک درباره پیامدهای ترک منزل توسط 
مردان می گوید: »پیامد این مســئله اول 
روی بچه هاست چراکه بچه ها به هر دوی 
پدر و مادر نیاز دارند، اما وقتی پدر خانه را 
ترک کند مادر بار بیشــتری را روی دوش 
می کشد و این مسئله می تواند آسیب های 
جدی داشــته باشد. اگر زن شاغل نباشد و 
حمایتی نداشــته باشد مشکلات متعددی 
سر راه زندگی او قرار می گیرد، ممکن است 
برای جبران وضعیت پیش آمده درپی شغل 
و درآمد بیشتر باشد و همین مسئله کمک 
می کنــد مراقبت از فرزندان کمتر شــود، 
این کاهش مراقبت می تواند آســیب های 
بیشتری را برای خانواده ایجاد کند.« رئیس 
انجمن مــددکاری اجتماعــی ایران بیان 
می کند: »همچنین مــردی که از خانه را 
ترک می کند، پایگاه و منزلت اجتماعی اش 
خدشــه دار می شــود، طبیعتاً در تعامل با 
دیگران و ایفای نقش های اجتماعی دچار 
مشــکل خواهد شــد، اگر هم جایی برای 
زندگی نداشــته باشــد طبیعتاً هزینه های 
زندگی اش افزایش پیدا می کند و اگر توان 
تامین این هزینه ها را نداشته باشد ممکن 
است با کارتن خوابی و بی خانمانی مواجه 
شود، همین مسئله مشکلات دیگری هم 
برای او ایجاد می کند، مثلًا ممکن است در 
قاچاق و توزیع مواد مخدر و سایر جرائمی 

از این دست شرکت کند.«

خانوادههاییکهمعتادنیستندامابهدلیلمشکلاتاقتصادیبیسرپناهشدهاند

 سیاه چاله فقر
مظاهر گودرزی

روزنامه نگار

ورود کودکان و نوجوانان به چرخه بی سوادی!
ایرانبا۷.۵میلیونبیسوادروبروست

از ۸7 ســال پیش کلید مبارزه با بی سوادی در ایران زده شد 
و تا پیش از پیروزی انقلاب اســلامی مبارزه با بی سوادی را 
سازمان های تعلیمات اکابر، سازمان آموزش سالمندان، سازمان 
آموزش بزرگسالان و کمیته ملی پیکار با بی سوادی، سازمان 
ملی جهاد سوادآموزی به عهده داشتند و برای همین پراکندگی 
بود که تا زمان پیروزی انقلاب اسلامی طبق سرشماری سال 
۵۵، از جمعیت حدود 27 میلیون نفری که ۶ ســال به بالا سن 
داشتند، بیش از ۱۴ میلیون نفر یعنی حدود ۵2 درصد جامعه را 
بی سوادان تشکیل می دادند. در کنار این مساله عدم دسترسی 
کودکان لازم التعلیم به امکان تحصیل نیز بسیار در پهنه ایران 
گســترده بود. شاید همین مســاله بود که باعث شد در 7 دی 
۱3۵۸ سازمان نهضت سوادآموزی به فرمان امام خمینی )ره( 
تشکیل شود تا آموزش خواندن، نوشتن، ریاضی، آموزش دینی 
به بزرگسالان به صورت گسترده و جدی پیگیری شود. حالا بعد 
از گذشت ۴2 سال باید بار دیگر به اهداف این سازمان نگاهی 
انداخت. شاید تا پیش از شیوع کرونا در کشور این بازنگری با 
این دید می توانســت پیش برود که هدف از تشکیل این نهاد 
که ریشه کنی بی سوادی در کشور بود به مقصود رسیده است. 
و باید این دید پیگیری می شــد که: براســاس آخرین تعریف 
یونسکو در توصیه نامه آموزش بزرگسالان سواد شامل مهارت 
خواندن و نوشتن، شناخت، درک، تفسیر، خلق، تعامل و حساب 
کردن با اســتفاده از متون چاپی و منابع نوشتاری و همچنین 
توانایی حل مشکلات در یک محیط رو به رشد فناورانه و غنی 
از اطلاعات اســت. شــاپور محمد زاده رئیس سازمان نهضت 
ســوادآموزی درباره تعریف سواد در آخرین نشست خبری خود 
گفته است: یونســکو ۴ تعریف برای ســواد تعریف کرده اما 
اکنون تعریف چهارم مدنظر است سواد یعنی اینکه فرد بتواند 
بــا آموخته های خود تغییراتی در زندگی و جامعه خود به وجود 
بیاورد. در این راستا حدود ۵۰۰ مرکز یادگیری محلی ما براین 
اســاس فعالیت دارند. اما کرونا و آمار ترک تحصیل کرده ها و 
کسانی که وارد چرخه آموزش نمی شوند، گوشزد کرد هر چند 
همچنــان باید مطالبه گر اصلی در این حــوزه در بدنه اصلی 
آموزش و پرورش باشــد تا تمام کودکان لازم التعلیم حتی در 

همین دوران کرونا تحت پوشــش قرار بگیرند و برای کسانی 
که در این دو سال ترک تحصیل کرده اند و برخی از آنها دیگر 
به چرخه آموزش باز نخواهند گشت، نیز باید مطالبه گری را از 
معاونت های مختلف آموزش و پرورش پی گرفت، اما شاید نیاز 
باشد برای ۵ سال آینده یک مسئولیت مضاعفی برای سازمان 
نهضت سوادآموزی تعریف کرد. امروز پوشش گسترده مدارس 
را در سراسر کشور شــاهد هستیم و ساختمان مدارس به دور 
دســت ترین روستاها نیز رسیده است و در دوران کرونا یکی از 
بحث های مهم از همان روزهای نخســت که آموزش مجازی 
ســیطره پیدا کرد عدم دسترسی کودکان در پهنه ایران به زیر 
ســاخت های آموزش مجازی بود که کودکان واجب التعلیم را 
تحــت تأثیر قرار داد. اتفاقی که باعث شــد خیلی ها دیگر قید 
ادامه تحصیل را بزنند. آمار رســمی در سال 9۸ می گفتند که 
بیش از ۸ میلیون نفر بی ســواد در کشور داشتیم و قدر مطلق 
بی سوادی )۱۰ تا ۴9 ســاله ها( عدد 2 میلیون و ۶7۰ هزار را 
با خوداظهاری نشــان می داد که از این تعداد 3۶۰ هزار اتباع 
خارجی بودند. این تا پیش از شــیوع کرونا در کشور بود. شاپور 
محمدزاده رئیس سازمان نهضت سوادآموزی در آخرین نشست 
خبــری خود اعلام کرد که اکنون برآوردهای انجام شــده در 
خصوص میانگین کشوری باسوادی در پایان سال 99 و ابتدای 
ســال ۱۴۰۰ نشان می دهد این نرخ برای زنان به 9۶ درصد و 
برای مردان به 9۸ درصد رسیده است. همچنین برآورد ما این 
اســت که نرخ باسوادی در مدت زمان مذکور برای روستاییان 
92 درصد و برای شهرنشینان 9۸ درصد است. رئیس سازمان 
نهضت ســوادآموزی با تاکید بر شناسایی و جذب بی سوادان 
بیان کرد: تا پایان ســال 99 براساس برآوردها درصد باسوادی 
شهرنشینان 9۸ و درصد باسوادی روستانشینان 9۶ درصد پیش 
بینی می شود. وی همچنین اعلام کرد ۵۰ درصد فعالیت های 
سازمان برای بی سوادان و ۵۰ درصد دیگر فعالیت ها برای کم 
سوادان خواهد بود. وی اســتقرار آموزش بزرگسالان در دوره 
متوســطه و ابتدایی را مطرح کــرد و از 3۶ هزار اتباع خارجی 
که در کلاس های ســوادآموزی شرکت کرده اند گفت. در حال 
حاضر در گروه ۱۰ ســاله ها ۱۰ هزار نفر تحت پوشش هستند 

که در کلاس های ســوادآموزی مشــغول به تحصیل هستند. 
اما همچنان دو نکته باید مــورد توجه قرار بگیرد: یکی بحث 
بازگشــت به بازتعریف سواد و بیرون آمدن از چرخه صرف یاد 
دادن خواندن و نوشــتن به افراد تحت پوشش سازمان نهضت 
ســوادآموزی و دیگری به عهده گرفتن بخشــی از مسئولیت 
کســانی که در این دو سال از چرخه آموزش باز ماندند توسط 
این سازمان. چرا که این سازمان به شکل میدانی تری به تک 
تک افراد در پهنه ایران می تواند دسترســی داشته باشد. یکی 
دیگر از مســائلی که امروزه در حوزه سوادآموزی مطرح است، 
بحث بازگشت افراد به چرخه بی سوادی است که شاید کرونا 
آن را تشدید کرده است به این معنا که افراد ممکن است سواد 
خواندن و نوشــتن را یاد بگیرند اما به دلیل نبود مشــوق های 
لازم محیطی، عدم نیاز به ســواد در زندگی روزمره در بسیاری 
از مناطق محروم و روســتایی و نبود ابزاری برای ارتقا ســواد 
در بزرگســالان، به مرور این افراد دوباره به چرخه بی سوادان 
جامعه باز می گردند. قبلًا اگر بزرگســالان در این دایره بودند 
حالا باید کــودکان و نوجوانانی را نیــز در این چرخه در نظر 
گرفت. در ســال 9۸ رئیس سازمان نهضت سوادآموزی اعلام 
کرد که تصمیم داریم سازمان نهضت سواد آموزی را به سازمان 
نهضت و آموزش بزرگســالان تبدیل کنیم. این در حالی است 
که مدارس بزرگســال )شبانه( را در سه دسته مدارس دولتی و 
داوطلب آزاد، مراکز آموزش از راه دور و هنرســتان ها در حال 
فعالیت داریم که زیر نظر ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی 
فعالیت می کنند و حداقل سن ۱۶ و حداکثر 2۴ سال را پوشش 
می دهند و همان زمان هم مشــخص نشد که آیا نظر رئیس 
سازمان نهضت سوادآموزی ادغام و گسترش همین بخش در 
نهضت است و یا تعریف دیگری از آموزش بزرگسالان در نظر 
اســت که به نظر می رسد در صورت مطرح بودن موضوع دوم 
یــک موازی کاری در آموزش و پرورش رخ خواهد داد. در این 
دو سال البته کمتر در این باره سخن گفته شد. نکته مهم دیگر 
که در سالروز تأسیس سازمان نهضت سوادآموزی شاید باید به 
آن اشاره کرد این است که خروجی سوادآموزان تحت پوشش 

این سازمان به چه میزان پایداری سواد دست پیدا می کنند؟

محمد هادی جعفرپور
وکیل دادگستری

حسین آخانی
استاد گیاه شناسی دانشگاه تهران

نگاه روز

کاهش نرخ باروری در ۵۸ درصد 
استان های ایران

براساس آمار منتشر شده از سوی دفتر جمعیت، نیروی 
کار و سرشماری مرکز آمار ایران، میزان باروری کل 
کشــور از 2.۱  فرزند در ســال 9۶ که می توان آن را 
باروری در سطح جانشینی در نظر گرفت به ۱.7  فرزند 
در ســال 99 رسیده است و این به معنی آن است که 
نرخ باروری ما طی این ســال ها با سیر نزولی همراه 
بوده است.اســتان هایی از جمله کرمانشاه، کردستان، 
آذربایجان شــرقی و غربی، فارس، همدان، بوشهر، 
اردبیل، کهگیلویــه و بویراحمد، زنجان، قم، کرمان، 
لرستان، چهارمحال و بختیاری، هرمزگان، گلستان، 
خراســان رضوی و شــمالی باروری پایین و کمتر از 
سطح جانشینی داشــته اند.تهران به همراه سمنان، 
البرز، مازندران و گیلان پنج اســتانی هســتند که با 
میزان باروری بسیار پایین ۱.3  و حتی پایین تر از این 
را داشته و چهار استان سیستان و بلوچستان، خراسان 
جنوبی، خوزستان و یزد میزان بارورری بیشتر از 2.۱ و 

سطح جانشینی را در سال 99 داشته اند. 

فاطمه میرزا جعفری
روزنامه نگار
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5
حوادث

خبرخوان

طرح ایمنی و سلامت تا پایان دی 
ماه در سراسر کشور اجرا می شود

معاون عملیــات ترافیکی پلیس راهــور ناجا از 
اجرای طرح ایمنی و سلامت رانندگان به منظور 
پیشگیری از سوانح رانندگی خبر داد و گفت: این 
طرح که به منظور نهادینه کردن و ترویج فرهنگ 
اســتفاده از کمربند ایمنی و توجه به جلو در حین 
رانندگی از چهارم دی ماه اجرا می شــود تا پایان 

ماه جاری ادامه خواهد داشت.
سرهنگ داود قاسمیان در تشریح این خبر، اظهار 
داشت: به منظور نهادینه کردن و ترویج فرهنگ 
اســتفاده از کمربند ایمنی و توجه به جلو در حین 
رانندگی و پیشــگیری از ســوانح رانندگی، طرح 
ایمنی و ســلامت از روز شنبه چهارم دی ماه در 
سراســر کشور آغاز شد که تا پایان دی ماه ادامه 

خواهد داشت.
وی افزود: برابر مــاده ۱۸۰ آیین نامه راهنمایی 
و رانندگــی رانندگان حق ندارنــد زمان رانندگی 
دخانیات استعمال نمایند یا خوراکی یا آشامیدنی 
میل کنند و استفاده از هرگونه وسیله و تجهیزات 
مانند تلفــن همراه که باعث انحــراف ذهنی و 
رفتــاری راننده گــردد ممنوع اســت؛ رانندگان 
موظفند در هر حال بــه طور کامل به جلو توجه 

داشته باشند.
ســرهنگ قاسمیان با اشــاره به ماده ۱9 قانون 
رسیدگی به تخلفات رانندگی بیان داشت: بستن 
کمربنــد ایمنی برای راننده و سرنشــینان انواع 
خودروهــای در حال حرکــت در تمامی راه ها و 
همچنین اســتفاده از کلاه ایمنی استاندارد برای 
راننده و ترک نشین هر نوع موتورسیکلت اجباری 
اســت. معاون عملیات ترافیکی پلیس راهور ناجا 
در ادامه افزود: وفق ماده 22۰ آیین نامه راهنمایی 
و رانندگی، رانندگان و سرنشــینان و سایر نقلیه 
موظفند هنگام حرکت وسیله نقلیه کمربندهای 

ایمنی خود را بسته نگاه دارند.
سرهنگ قاسمیان اظهار داشت: برابر بند الف ماده 
۱۰ قانون رســیدگی به تخلفات رانندگی چنانچه 
وســیله نقلیه ای دارای عیــب و نقص فنی مؤثر 
بوده و احتمال ایجاد خطر یا وقوع تصادف وجود 
داشته باشد وسیله نقلیه مذکور به تعمیرگاه اعزام 

می شود.
وی همچنین بیان داشت: تردد وسیله نقلیه دارای 
عیب و نقص فنی طبق ماده 2۰۰ آیین نامه راهور 

در معابر ممنوع است.
معاون عملیات ترافیکی پلیس راهور ناجا با توجه 
به مســتندات فوق بیان داشــت: طرح ایمنی و 
سلامت بر همین اساس و در راستای پیشگیری 
از ســوانح رانندگی از روز شــنبه چهارم دی در 
سراسر کشور اجرا و تا پایان دی ماه ادامه خواهد 

داشت.
ســرهنگ قاســمیان از تمامی هموطنان تقاضا 
نمود، احترام و رعایت قوانین را سرلوحه رانندگی 
قرار داده و ضامن ایمنی تردد در سفرهای درون 

و برون شهری خود باشند.

خبرخوان

تا ابد مدیون و مرهون شهدا هستیم

رییس پلیس پایتخت گفت: انقلاب اســلامی ما به 
برکت خون و مجاهدت شــهیدان و بزرگ مردانی، 
چون شهید سلیمانی و ابراهیم هادی ها به مسیر خود 
با اقتدار ادامه خواهد داد. سردار حسین رحیمی رئیس 
پلیس پایتخت در گرامی داشت یاد و خاطره شهدای 
خاور شهر با اشــاره به اینکه سردار قاسم سلیمانی 
سید شهدای مقاومت بودند و با اقتدار و رشادت های 
جانانه خود نقشــه های شوم دشمنان را نقش بر آب 
کرد، بیان داشت، شــهدا برای ما امنیت، آرامش و 
اقتدار را برای ما به ارمغان آوردند. وی با اشــاره به 
اینکه امــام خمینی، انقلاب را بر پایه اســلام ناب 
محمدی بنیانگذاری کردند، عنوان داشــت، اسلام 
ناب محمدی، ایثار و مجاهدت و ایستادگی در مقابل 
یزدیان و مستکبرین را به ما یا داد و اینگونه بود که 
با تاسی از سید و سالار شهیدان توانستیم در ۸ سال 
جنگ تحمیلی در مقابل همه جهان کفر ایســتادیم 
و پیروز شــدیم. رییس پلیس پایتخــت با تاکید بر 
اینکه انقلاب اسلامی ما به برکت خون و مجاهدت 
شــهیدان و بزرگ مردانی، چون شهید سلیمانی و 
ابراهیم هادی ها به مسیر خود با اقتدار ادامه خواهد 
داد، گفت، ما تا ابد مدیون خون شــهدا هســتیم و 
امنیت و آرامش و آبروی ما از مجاهدت این عزیزان 
است. سردار رحیمی افزود، خانواده شهدا با ایستادگی 
و صبر و پایمردی خود از آرمان های شــهدا صیانت 

کردند و این صبر و پایمردی ستودنی است.

کشف ۲ انبار دارو در تهران

رئیس پلیس امنیت عمومی تهران بزرگ از کشف 
بیش از ۱۰۰ میلیون عدد انــواع داروهای احتکار 
شده به ارزش ۶۵ میلیارد ریال، خبر داد. سرهنگ 
پیام کاویانی رئیس پلیــس امنیت عمومی تهران 
بزرگ اظهار داشــت: در پی کســب خبری مبنی 
بر دپــو و نگهداری مقادیر قابــل توجهی داروی 
کمیاب و خاص توســط مالکان 2 انبار در محدوده 
پاســداران ، بررسی موضوع در دستور کار ماموران 
قرار گرفت. وی با اشاره به این که در بررسی های 
اولیه مشخص شد که متهمان با تهیه فاکتورهای 
جعلی اقدام به تهیه دارو و دپوی آن در این انبارها 
کرده اند، افزود: محل های دپوی داروها شناســایی 
و پس از هماهنگی های قضائی طی یک عملیات 
منسجم، در بازرســی از این مکان ها ۱۰۰ میلیون 
عدد دارو کمیاب و خاص کشف شد.  رئیس پلیس 
امنیــت عمومی تهران در ادامه با اشــاره به اینکه 
برابر اعلام کارشناسان ارزش داروهای کشف شده 
۶۵ میلیارد ریال برآورد شــده است، گفت: در این 
راستا مالکان هر 2 انبار دستگیر و دستگیری سایر 

همدستان آنان در دستور کار قرار دارد.

بنیانگذار مقاوم سازی و مدیریت بحران در 
ایران و استاد پژوهشکده مهندسی سازه در 
سالروز وقوع زلزله بم به بیان توضیحاتی در 
خصوص اقدامات اساسی برای جلوگیری از 
تکرار چنین فجایع انســانی پرداخت. فریبرز 
ناطقی الهی بنیانگذار مقاوم سازی و مدیریت 
بحران در ایران و استاد پژوهشکده مهندسی 
ســازه در ســالروز وقوع زلزله بــم در مورد 
اقدامات اساســی برای جلوگیــری از تکرار 
چنین فجایع انســانی در گفت وگو با میزان 
گفت: زلزله بم در تاریخ زلزله های ایران یکی 
از زلزله های خاص بود که رخ داد، برای اولین 
بــار بود که زلزله ای در محدوده شــهرهای 
بــزرگ با تعداد جمعیت بالا یعنی ۱۰۰ هزار 
نفر رخ مــی داد. وی ادامــه داد: نکته تأمل 
برانگیز این بود که ما در حدود دو ســوم از 
جمعیت شهر را به واسطه ویرانی ها از دست 
دادیم. ناطقی گفت: زلزله بم، زلزله بســیار 
خاصی بود که درس بزرگی برای دولتمردان 
و مسولین به همراه داشت، در این محدوده 
ما دو اتفاق خاص داشــتیم چرا که گســل 
درست زیر شهر و نزدیک شهر قرار داشت و 
تلفات انسانی زیادی بدین واسطه ایجاد شد. 
وی گفت: نکته قابل توجه دیگر این بود که 
اگر زلزله های بزرگ در محدوده شهرها رخ 
دهد و در جاهایی که ســکونت های انسانی 
بسیاری وجود دارد همچون بیشتر شهرهای 
بزرگ کشــور، چه اتفاقی ممکن است بیفتد 
و تجربه ما این بود که شــاید دو سوم شهر 
نابود شــود و از بیــن رود. وی گفت: پس 
امر قابل توجه اینکه ســاخت و سازهای ما 
قدیمی هستند و فاقد سیستم مقابله با زلزله 
می باشند، با توجه به همین ضعف ها و آسیب 
پذیری ها توجه کنیم که همین ســناریو که 
برای شــهر تهران و تبریز و سایر شهرهای 
بزرگ نیز محتمل است، چه فجایعی را رقم 
خواهد زد. وی گفت: عموم ســاختمان هایی 

کــه در این شــهرهای بزرگ وجــود دارد 
ساختمان های قدیمی اســت اگرچه درصد 
بســیار پایینی از آن بازسازی و اصلاح شده 
است، اما این در مقایسه با سازه های موجود 
این شهرها عددی نیست. یعنی ما می توانیم 
هنوز هم فرض کنیم که اکثر ساختمان های 
ما بیش از 7۰ درصد آن آسیب پذیر هستند. 
ناطقی گفت: آسیب پذیر بودن به این معنی 
نیست که با خاک یکســان خواهد شد، اما 
دچار آسیب های جدی خواهد شد که تبعات و 
پیامدهای بسیار سختی خواهد داشت. وی در 
این باره گفت: در صورت وقوع چنین زمین 
لرزه ای در محیط های شهری با کوچه های 
تنــگ و مناطق پر تراکم. تردد در داخل این 
محدوده ها ســخت شده و امداد و نجات نیز 
حاد و غیر ممکن خواهد شــد. وی گفت: از 
این رو افراد واجد آسیب های جدی و یا حتی 
اجســادی خواهیم داشــت که نقل و انتقال 
آن ها مشــکل خواهد شــد. ناطقی گفت: از 
طرف دیگر مطالعات ما نشان داده که برای 
شهر تهران 7۶ درصد از بیمارستان های شهر 
در شــوک های اول حاصل از زلزله آســیب 

خواهند دید ایــن نیز معضلات را دو چندان 
خواهد کرد ابتدا اینکه امدادرســانی مشکل 
اســت و دیگری که مراکز امــداد و درمان 
ما خود چاره آســیب هستند. وی با انتقاد از 
عدم اهتمام به این امر در سال های گذشته 
گفت: ســال های قبل بایــد اقداماتی انجام 
می گرفت یعنی در حدود 3۰ ســال قبل، از 
زلزله رودبار و منجیل مــا باید فعالیت های 
خود را آغاز می کردیم همانگونه که مکزیک 
در همان حوالی پس از زلزله بســیار بزرگ 
خود شــروع به انجام اقداماتــی کرد که در 
زلزله اخیر این کشــور ما مشــاهده کردیم 
که صدمات محــدودی را تجربــه کردند، 
مــا زلزله رودبار و منجیــل را تجربه کردیم 
و پس از آن هم زلزله بــم، اما اقدام خاصی 
انجــام نداده ایم.ناطقی اظهــار کرد: اگرچه 
ســخن گفتن و بازگشــت به گذشته دردی 
را دوا نمی کند، اما مســئولین شــهری مثل 
شهرداران، وزارت کشور، استانداری ها باید به 
فکر این باشد که برنامه های مدیریت بحران 
که شــامل برنامه های قبل از رخداد زلزله و 
بعد از رخ داده آن هســت را در برنامه های 

خود بگنجانند و از آنجایی که این مســتلزم 
هزینه است حتماً در بودجه ها برای دستگاه ها 
در امر مستحکم ســازی سازه ها قرار دهند. 
وی در ایــن باره گفــت: یک نکته حیاتی و 
اساسی این که حدود ۱۵ سال قبل این روند 
شروع شــد، اما اتفاقی که افتاد این بود که 
این بودجه ها آنچنان که باید صرف این مهم 
نشد، در آموزش و پرورش در وزارت بهداشت 
بودجه هایی که در امر نوســازی تخصیص 
یافتــه بود در جاهایی هزینه شــد که نتایج 
مثبتــی از آن نگرفتیم. ناطقی گفت: اگر در 
سطح کشور یک کمیته بسیار مجرب برای 
نظارت بر این برنامه ها تشکیل شود و تمام 
این برنامه ها از فیلترهای لازم رد شــود که 
خدایی نکرده اتفاق های ســابق نیفتد بسیار 
مفید است و ما می توانیم در بیست ساله آینده 
شــهرهای ایمن تری به نسبت امروز داشته 
باشیم. وی با هشدار نسبت به اینکه انتظاری 
کــه در پهنه ایران بزرگ برای زلزله اســت 
خیلی مخرب است، گفت: در شهرهای بزرگ 
مقل تهران، تبریز، کرمان، شیراز، بندرعباس 
و به تازگی کردستان و همچنین مناطقی از 
کرمانشــاه پهنه خطرناکی داریم و اگر هیچ 
اقدامی نکنیم و انتظار این را داشته باشیم که 
زلزله ای رخ دهد و پــس از آن برای امداد و 
نجات اقدام کنیم ممکن است در برخی جاها 
جــواب دهد، اما در شــهرهای بزرگ فاجعه 
بزرگ را شــاهد خواهیم بــود. وی در مورد 
نقش آموزش های همگانی برای پیشگیری از 
فجایع پس از زلزله گفت: آموزش یک نقش 
کلیدی دارد این آموزش باید در 3 قســمت 
اتفاق بیفتد ابتدا آموزش مدیران که مدیران 
ما متاسفانه آگاهی لازم را در خصوص اینکه 
زلزله چیست و طبیعت آن و تبعات آن چگونه 
است را نمی داند، توصیه جدی من این است 
کــه تمامی ارگان های دولتــی دوره هایی را 

برای آموزش مدیران خود اختصاص دهند.

چهکنیمتاغمبمتکرارنشود؟

فاجعه ای فراموش نشدنی!

 آگهی تغییرات شرکت آوان پدید سهامی خاص به شماره ثبت 
211106 و شناسه ملی 10102525775 به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1400/05/30 تصمیمات ذیل 
اتخاذ شــد : موارد ذیل بهموضوع فعالیت شرکت الحاق شد و 
ماده مکربوطه اساســنامه اصلاح شد اکتشــاف و استخراج و 
فــرآوری مواد معدنی فلزی و غیرفلزی، خرید و فروش، واردات 
وصادرات کلیه کالاهــای مجاز تجاری، مواد اولیه و ماشــین 
آلات و قطعات ولوازم یدکی ودانــش فنی و تکنولوژی صنایع 
مختلف وتامیــن مواد اولیه صنایع داخلی و خارجی، اخذواعطای 
نمایندگی داخلی وخارجی، تنظیم قرارداد با کلیه شرکتها، ادارات 
، ارگانها و ســازمان های دولتی و خصوصی واشخاص حقیقی 
وحقوقی، شــرکت درنمایشگاه های داخلی وخارجی ومناقصات 
ومزایدات،اخذ تســهیلات و وام از منابع اعتباری و بانک های 
خصوصی و دولتی در داخل و خارج از کشور، تولید انواع پودرهای 
صنعتی و معدنی غیر فلزی شــامل گچ، آهک، ســیلیس وگچ 
برگ و درای وال و قطعات پیش ســاخته گچی و قطعات پیش 
ساخته ساختمانی، تولید همه انواع پودرهای غیرفلزی وفلزی و 
پیگمنت ها، احداث خط تولید تمام کارخانجات فلزی و غیرفلزی 
و معدنــی، احداث کلیه کارخانجات صنایــع پودری وپودرهای 

میکرونیزه صنعتی و معدنی، تولید انواع قطعات و بلوک ها و کف 
پوشهای بتنی و تولید انواع بلوک های سبک و مقاوم، همه موارد 
با اخذ مجوزهای لازم، تلاش در جهت ایجاد صنعت ســبز در 
کلیه صنایع مورد فعالیت شرکت با اخذ مجوز و همکاری از کلیه 
نهادها وارگان های مربوطه، احداث نیروگاه خورشــیدی با اخذ 
مجوزهای لازم و سرمایه گذاری و مشارکت در احداث نیروگاه 
خورشــیدی با اخذ مجوزهای لازم، سرمایه گذاری و مشارکت 
با شــخص یا شرکت های خارجی و داخلی، نصب و مونتاژ کلیه 
ماشین آلات و قطعات وارداتی و تولیدی با اخذ مجوزهای لازم، 
تولید و پیش فروش انرژی برق در چهارچوب ضوابط و مقررات 
ابلاغی وزارت نیرو، ایجاد و احداث خط تولید و مزرعه ســلول 
های خورشــیدی در ارتباط با انرژی های پاک با اخذ مجوزهای 
لازم و هرگونه فعالیتی کــه به نحوی از انحاء مرتبط با موضوع 

شرکت باشد در صورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم . 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1250563( 

تاسیس شــرکت با مســئولیت محدود ایوان کمپرسور ایرانیان 
درتاریخ 1400/09/15 به شماره ثبت 587818 به شناسه ملی 

14010568123 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه 
آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
:حاســبه، طراحی، خرید، فروش، نصب، راه اندازی، اجرا، تجهیز، 
راهبری و نگهداری انواع سیســتم های تاسیساتی و ساختمانی 
شامل تجهیزات برقی، مکانیکی، الکترونیکی، صنعتی، ابزار دقیق، 
تهویــه مطبوع، ابزارهای کنترل و انــدازه گیری و انجام هر گونه 
فعالیت مربوط به خرید و فروش پیمانکاری و شرکت در استعلام 
بها، مناقصه و مزایده های دستگاه های دولتی، خصوصی و نهادها 
و اشــخاص حقیقی و حقوقی ارائه خدمات راجع به آب رسانی و 
گاز رســانی و یا برق رسانی عملیات ســاخت در امور عمرانی از 
قبیل احداث ســاختمان و راه و یا شــبکه های آب رسانی تولید و 
ارائه رایانه  ، تولید و ارائه دســتگاه های جانبی، تولید و پشتیبانی 
نرم افزارهای ســفارش مشــتری، ارائه و پشــتیبانی بسته های 
نرم افزاری) غیر از فرهنگی و هنری( و ســی دی اطلاعاتی تولید 
داخل، خدمات شبکه های اطلاع رسانی مشاوره و نظارت بر اجرای 
طرح های انفورماتیکی، شــبکه داده ها )ارائه اجرا و پشــتیبانی( 
تصدی به فعالیت خدماتــی و نظافتی درصورت لزوم پس از اخذ 
مجوزهای لازم از مراجع ذیربــط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به 
مدت نامحدود مرکز اصلی : استان تهران ، شهرستان اسلامشهر 

، بخش مرکزی ، شــهر اسلامشهر، محله شهرک صنفی سهند ، 
خیابان پنجم ، کوچه فرعی پنجــم ، پلاک 5.511 ، طبقه همکف 
کدپستی 3319886685 سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است 
از مبلغ 1.000.000 ریال نقدی میزان ســهم الشرکه هر یک از 
شــرکا خانم آنی اراکلی خویگانی به شماره ملی 0014107491 
دارنده 400000 ریال ســهم الشرکه آقای آروین کشیش زاده به 
شماره ملی 0080134114 دارنده 600000 ریال سهم الشرکه 
اعضــا هیئت مدیره خانــم آنی اراکلی خویگانی به شــماره ملی 
0014107491 به ســمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود 
آقای آروین کشیش زاده به شماره ملی 0080134114 به سمت 
عضو اصلی هیئت مدیره به مدت نامحدود و به ســمت مدیرعامل 
به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اســناد بهادار 
و تعهد آور شــرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود 
اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء مدیر عامل 
منفردا همراه با مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل : 
طبق اساســنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور 

پروانه فعالیت نمی باشد. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری تهران )1250519(

یک شهر در تعقیب رامبوی قاتل
این قاتل ۶3 ساله تاکنون 2 بار موفق به فرار از زندان اسپانیا 
شــده و از آنجا که مهارت زیادی در زندگی در شرایط سخت 
جنگل دارد، به رامبوی گالیسیا معروف شده است. دیده شدن 
یک قاتل فراری به نام آلفردو سانچز که رسانه های اسپانیا به 
او لقب »رامبوی گالیسیا« داده اند در اطراف شهری در شمال 
غرب این کشور، باعث شــده که مردم شهر برای شکار این 
قاتل تحت تعقیب وارد عمل شوند. این قاتل ۶3 ساله تاکنون 
2 بار موفق به فرار از زندان اســپانیا شده و از آنجا که مهارت 
زیادی در زندگی در شــرایط ســخت جنگل دارد، به رامبوی 
گالیسیا معروف شده است. به نقل از رسانه های اسپانیا، آلفردو 
سانچز در سال ۱99۶ به جرم قتل مردی به نام مانوئل گارسیا 
در شهر کورتیس توسط پلیس دستگیر شد. او پس از محاکمه 
در دادگاه به تحمل 3۰ ســال حبس محکوم شــد و به زندان 
انتقال یافت اما تنها 3 ســال بعد و با شگردی عجیب موفق 
به فرار از زندان شــد. او با بستن تعدادی ملحفه به هم طنابی 
بلند ساخت و در حالی که بقیه زندانیان در حال سرگرم کردن 
نگهبانان بودند موفق شــد با استفاده از آن از دیوار زندان بالا 
رفته و خود را به آن سوی دیوار برساند و فرار کند. پس از فرار 
پروسروصدای این مرد، تحقیقات پلیس برای دستگیری دوباره 
او آغاز شــد اما تا 2 ســال بعد هیچ ردی از او به دست نیامد. 
چراکه این مرد به دلیل آموزش هایی که در ارتش دیده بود، به 

زندگی در شرایط سخت کاملًا آگاه بود و در این مدت تلاش 
می کرد با زندگی در جنگل و کوهســتان خود را از دید پلیس 
مخفی کند. از ســوی دیگر او تبحر زیادی در فرار از دســت 
پلیس داشــت و هربار که مخفیگاهــش لو می رفت به راحتی 
می توانست از دســت مأموران بگریزد. در همان زمان بود که 
با توجه به تســلط قاتل فراری به تکنیک های بقا در مناطق 
جنگلی، رسانه های اسپانیا به او لقب رامبوی گالیسیا دادند. با 
این حال مرد جنایتکار پس از 2 سال فرار از دست پلیس با این 

شگرد به دام مأموران افتاد و بار دیگر به زندان انتقال یافت.
فرار دوباره از زندان ��

آلفردو ســانچز بار دیگر به زندان منتقل شد تا اینکه چندماه 
پیــش و پس از گرفتن مرخصی یــک روزه بار دیگر از آنجا 
گریخت و زندگی عجیبش را از ســر گرفت. فرار دوباره این 
مرد نام او را سر زبان ها انداخت و عکس هایش در تمام مناطق 
شمال غرب اسپانیا منتشر و تلاش پلیس برای دستگیری او 
آغاز شد. درحالی که هیچ ردی از این مرد نبود، پلیس شهری 
کوچک در منطقه گالیسیا متوجه ماجرای عجیبی شد. مردم 
زیادی با مراجعه به پلیس، گزارش ســرقت از خانه هایشان 
را اعــلام کردند اما نکته عجیب این بود که ســارق پس از 
ورود به این خانه ها فقط مواد غذایی و نوشیدنی دزدیده بود. 
حال آنکه داخل خانه ها لوازم باارزش زیادی وجود داشت که 

سارق به آنها دست نزده بود. از همان زمان بود که احتمالاتی 
درباره مخفی شــدن قاتل فراری در جنگل های اطراف این 
شهر مطرح شد. مردم که نگران شده بودند، گروهی ۸ نفره 
تشــکیل دادند که وظیفه آن گشــتزنی در خیابان های شهر 
بود تا ســارق مرموز شناسایی شود. در نهایت سه شنبه هفته 
گذشــته بود که همه احتمالات درباره مخفی شدن رامبوی 
گالیسیا در اطراف این شهر به حقیقت پیوست. چراکه تعدادی 
از بچه ها زمانی که در حال قدم زدن در کنار رودخانه بودند، با 
مردی روبه رو شدند که ظاهر عجیبی داشت. یکی از بچه ها 
که از قبل عکس های قاتل فراری را دیده بود، او را شناخت 
و با عجله به خانه برگشــت و ماجرا را به پدرش اطلاع داد 
اما زمانی که آنها بــه همراه مأموران پلیس به کنار رودخانه 
رفتنــد، اثری از آن مرد نبود. یــک روز پس از این ماجرا نیز 
یک شــکارچی با دیدن مردی که در کوهستان های اطراف 
چادر زده بود، به او نزدیک شده و فهمیده بود که وی همان 
قاتل فراری اســت اما زمانی که ماجرا را به پلیس اطلاع داد 
و به همراه آنها به کوهســتان رفت، اثری از رامبوی گالیسیا 
نبود. در این شرایط مردم شهر کوچک پونتدئوم دور هم جمع 
شده اند و با تشکیل گروه های جست وجو، گشتزنی در مناطق 
اطراف شــهر را آغاز کرده اند تا شاید بتوانند به فرار این قاتل 

سرشناس پایان دهند.
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خبرخوان

چرا هرگز نباید بیشتر از
 ۳۰ دقیقه چرت بزنیم؟

اگر با نزدیک شدن به اواسط روز خسته و بدخلق 
می شوید، شاید یک چرت کوتاه دقیقاً همان چیزی 

باشد که به آن نیاز دارید.
در حقیقــت، چند بار چرت زدن طی هفته ممکن 
است حتی در بلند مدت برای سلامتتان مفید هم 
باشد. اما هر چرت زدنی روزتان را نمی سازد و نباید 
آن را جایگزین 7 الی ۸ ســاعت خوابی کنید که 

شب ها باید داشته باشید.
در ادامه می خواهیم ببینیــم چه نوع چرت زدنی 
برای ما فایده دارد و به شــما یاد خواهیم داد که 

چطور یک چرت اثربخش داشته باشید.
نباید بیشتر از 2۰ تا 3۰ دقیقه چرت بزنید

کارشناســان می گویند در اغلب مواقع یک چرت 
کوتاه 2۰ تــا 3۰ دقیقه ای می توانــد جایگزینی 
سالم برای قهوه ای باشد که برای سرحال آوردن 

خودتان می نوشید.
در حقیقت یک خواب حدوداً 3۰ دقیقه ای می تواند 
خلق و خو و حافظه شــما را بهبود بخشد. چرت 
زدن به این مدت کوتاه، عوارض خســتگی مانند 
کج خلقی، بی انگیزه شدن و خواب آلودگی را هم 

بهبود بخشد.
دانشمندان در تحقیقی به آثار چرت زدن بر روی 
شــرکت کنندگان پژوهش پرداختند. آن هایی که 
3۰ دقیقه چرت می زدند بهبود خلق و خو را تجربه 
کــرده بودند. اما چرت ۱۰ دقیقه ای یا کمتر باعث 

بدتر شدن خلق و خو شده بود.
چرت طولانی تر مؤثر نیست

چــرت خیلی طولانــی و همینطــور چرت های 
عصرگاهی می توانند برخــورداری از یک خواب 

باکیفیت شبانه را برایتان دشوارتر سازند.
دیر چرت زدن شــاید در لحظه خستگی تان را از 
بین ببرد، اما می تواند باعث شود شب دیگر چندان 

خواب آلوده نباشید و سخت تر به خواب روید.
خواب بیشــتر از 3۰ دقیقه هم ممکن است باعث 
شود بیشتر از قبل احساس سستی و خستگی کنید. 

به این حالت »اینرسی خواب« گفته می شود.
این اتفاق بــه این دلیل رخ می دهد که بعد از 3۰ 
دقیقه خواب ما عمیق می شود و این امر بیدار شدن 
از خواب را دشوارتر می سازد. به این خواب عمیق، 
»خواب امواج آهسته« گفته می شود و پس از چند 

دقیقه خواب سبک تر شکل می گیرد.
اگر چند بار در هفته به چرت زدن نیاز پیدا می کنید، 
احتمالًا شب ها خواب کافی ندارید. کارشناسان می 
گویند چرت زدن باید یک استثناء باشد، نه امری 
همیشــگی. و تمرکز اصلی باید بر روی 7 الی ۸ 

ساعت خواب شبانه باشد.
راهکارهایی برای داشتن یک چرت مفید و مؤثر

 2۰ تــا 3۰ دقیقه بخوابید. بیشــتر از آن می تواند 
وضعتان را بدتر کند یا مخل خواب شبانه تان شود. 
برای آنکه زود به خواب روید، نوتفیکیشــن های 
گوشــی خود را خاموش و ساعت آن را برای 3۰ 
دقیقه دیگر تنظیم کنید. اگر خوابتان نمی آید، پیاده 
روی یا روش دیگری را برای بالا بردن انرژی تان 

امتحان کنید.
 زود بخوابید. سعی کنید دیگر بعد از ساعت 3 بعد 
از ظهــر چرت نزنید. چون این کار می تواند مخل 
خواب شبانه شما گردد. بهترین زمان برای چرت 

زدن اواسط روز است.
 پرده ها را بکشــید و دمای اتــاق را چک کنید. 
ایجاد یک محیط ســاکت و راحت به شما کمک 
می کند استراحت خوبی داشــته باشید. اتاق باید 
تاریک و خنک باشد. اگر صدای بلند محیط مانع 
از خوابیدنتان می شــود، صدای نویز ســفید برای 
خودتان پخش کنید، چیزی که آن را به نام برفک 

تلویزیون می شناسیم.
 روی چــرت زدنتان حســاب بــاز نکنید. چرت 
زدن های گاه و بیگاه می تواند سالم و حتی در بلند 
مدت فوایدی داشته باشــد، اما نباید در آن زیاده 
روی کنید. مثلًا تحقیقات نشــان داده حداکثر دو 
بار چرت زدن در هفتــه باعث کاهش خطر بروز 
مشــکلات قلبی عروقی می شود. اما بیشتر از این 
چرت زدن کمکی نمی کند و اگر به خواب شــبانه 
شما صدمه بزند، ممکن است خطر ابتلا به بیماری 

قلبی در شما بالا رود.

خبرخوان

تفاوت علائم سویه اومیکرون با 
سرماخوردگی، آنفلوانزا و سایر سویه ها

موارد ابتلا به ســویه اومیکــرون کرونا در حال 
افزایش اســت و بــه گفته مقامات بهداشــت و 
سلامت فدرال، هفته گذشته 73 درصد کل موارد 
ابتلا را تشکیل می دادند. اعداد و ارقام موجود در 
مرکز پیشــگیری و کنترل، جهشی ۶ برابری در 
ابتلا به سویه اومیکرون را تنها در یک هفته نشان 
می دهد.اگرچه مرکز پیشگیری و کنترل می گوید 
هنوز معلوم نیست سرعت انتشار سویه اومیکرون 
نسبت به سویه دلتا چقدر است، اما به احتمال زیاد 
از ویروس کرونای اولیه سریع تر گسترش می یابد.

حتی اگر واکســن زده باشید امکان ابتلا به سویه 
اومیکرون وجود دارد اما به گفته احتمال بستری 
شــدن و مرگ خیلی کمتر اســت هرچند حتی 
کسانی که کاملًا واکسینه شده اند نیز ممکن است 

به آن مبتلا شوند.
سویه اومیکرون ��

سفارش مرکز پیشگیری و کنترل برای مقابله با 
سویه اومیکرون این است که افراد ۵ ساله و بالاتر 
واکسینه شوند و افراد ۱۸ ساله و بالاتر دُز تقویتی 
را دریافت کنند. توصیه می شــود کــه حتماً در 
فضاهای سرپوشیده و نیز شلوغ ماسک زده شود.

علائم سویه اومیکرون ویروس کرونا
هنوز اطلاعــات جامعی درباره تفاوت های علائم 
سویه اومیکرون و سایر سویه ها در دست نیست 

اما شایع ترین علائم گزارش شده عبارتند از:
 سرفه

 خستگی شدید
 گرفتگی بینی
 آبریزش بینی

علائم سویه دلتا و دیگر سویه ها ��
علائم ممکن اســت از 2 تــا ۱۴ روز پس از قرار 
گرفتن در معــرض ویروس ظاهر شــوند. افراد 
ممکن است علائم خفیف یا شدیدی از خود بروز 

دهند:
 تب یا لرز

 سرفه
 تنگی نفس یا دشوار نفس کشیدن

 خستگی شدید
 درد بدن یا ماهیچه ها

 سردرد
 از دست دادن قوه بویایی یا چشایی

 گلودرد
 گرفتگی و یا آبریزش بینی

 حالت تهوع یا استفراغ
 اسهال

علائم سرماخوردگی ��
 سرفه

 عطسه
 گرفتگی یا آبریزش بینی

 گلودرد
 خستگی

 گاهی اوقات تب
علائــم معمولًا ۱ تا 3 روز پــس از قرار گرفتتن 
در معرض ویروس سرماخوردگی ظاهر می شوند. 
برعکس کووید ۱9، سرماخوردگی اغلب بی خطر 

است و افراد پس از 3 تا ۱۰ روز بهبود می یابند.
علائم آنفلوآنزا ��

آنفلولانزا با سرماخوردگی فرق دارد و می تواند به 
طور ناگهانی ظاهر شود. علائم آنفولانزا عبارتند 

از:
 تب و لرز )البته همه دچارش نمی شوند(

 سرفه
 گلودرد

 گرفتگی یا آبریزش بینی
 درد بدن یا ماهیچه ها

 سردرد
 خستگی شدید

 اسهال و استفراغ )به خصوص در کودکان(
با تمام ایــن اوصاف واضح اســت که به خاطر 
اشتراک در برخی علائم، تشخیص کرونا توسط 
خود فرد می تواند کمی دشوار باشد. بنابر این اگر 
فرد برای سفر یا امور مهم می خواهد برنامه ریزی 

کند، بهتر است قبل از آن تست کرونا بدهد.

کرونا و بارداری یک موضوع بسیار نگران 
کننده در این روزهاست. در حالت معمول، 
بارداری یک زمان هیجان انگیز  و استرس 
زا  است و ذهن شــما را با هزاران سؤال 
و نگرانی از خفیف تا بســیار جدی درگیر 
می کنــد. این نگرانی هــای خفیف اصلًا 
احمقانه نیستند زیرا هیچ سؤال احمقانه ای 

در بارداری وجود ندارد.
یک ســؤال رایج در زمینه بــارداری این 
است که چگونه بیماری در دوران بارداری 
بر کودک تأثیر می گــذارد. اگر در دوران 
بارداری دچار تب شــدید، همیشه باید به 
پزشــک خود اطلاع دهید زیــرا برخی از 
ویروس ها ممکن است بر سلامت کودک 

شما تأثیر بگذارد. مثال ها عبارتند از:
)CMV( سیتومگالوویروس 

 واریسلا زوستر
 ویروس زیکا

 سرخجه
B۱9 پاروویروس 

 تبخال
)HIV( ایدز 

در ســال 2۰۱9، یک ویــروس جدید در 
صحنه جهانی ظاهر شــد و به ســرعت 
یافت: یک کروناویروس جدید،  گسترش 
 .۱9-COVID تنفســی بیماری  مسئول 
با توجــه به اینکه ویروس زیکا و خطرات 
ناهنجاری های مربوط بــه تولد هنوز در 
ذهن بســیاری از افراد وجــود دارد، زنان 
باردار ممکن اســت نگرانی دیگری را به 

لیست رو به رشد خود اضافه کنند.
و در سال 2۰2۰، منبع مورد اعتماد سازمان 
جهانی بهداشــت )WHO( شیوع جهانی 
کوویــد-۱9 را یک “اورژانس بهداشــت 
عمومی نگــران کننده بین المللی” اعلام 
کرد. این ها چقدر کلمات ترسناکی هستند.

بیمــاری COVID-۱9 هنوز یک بیماری 
جدید است که به خوبی مورد مطالعه قرار 
نگرفته. چگونگــی تأثیر آن بر زنان باردار 
و نوزادان در حال رشــد آنها به طور کامل 
شناخته نشده اســت. و این شاید اعصاب 
خردکن باشــد. اما قبل از اینکه وحشــت 
کنید، پیشــنهاد می کنیم ادامه این مطلب 
روزیاتــو را بخوانید. اگر باردار هســتید یا 
قصد باردار شدن دارید، باید درباره ویروس 

کرونای جدید بیشتر بدانید.
کرونا چیست؟ ��

کروناویروس ها خانــواده ای از ویروس ها 
هستند که هم در انسان و هم در حیوانات 
در گردش هســتند و می توانند همه چیز 
را از ســرماخوردگی گرفته تا بیماری های 
تنفسی جدی تر ایجاد کنند. در اواخر سال 
2۰۱9، یــک کروناویــروس جدید به نام 
سندرم حاد تنفسی شدید کروناویروس 2 
انسان در ووهان  )SARS-CoV-2( در 
چین ظاهر شد. کارشناسان منبع مطمئن 
دقیقاً مطمئن نیســتند که ویروس چگونه 
منشأ یا چگونه گســترش یافته است، اما 
آنهــا گمان می کنند که ممکن اســت از 
تماس با یک حیوان به انسان منتقل شده 
باشد. این ویروس باعث ایجاد یک بیماری 
تنفسی به نام COVID-۱9 می شود. زنان 
باردار یا شــیرده باید از چه علائمی آگاه 

باشند؟
COVID-۱9 عمدتاً یک بیماری تنفسی 
است. علائم معمولًا بین 2 تا ۱۴ روز پس 
از قرار گرفتن در معــرض کروناویروس 

افرادی  جدید ظاهر می شــوند. داده های 
که به کووید-۱9 در چین مبتلا شــده اند، 
میانگیــن دوره کمــون ۴ روز را نشــان 
می دهد. شایع ترین علائم  چه باردار باشید 

چه نباشید  عبارت اند از:
 سرفه

 تب
 تنگی نفس

 خستگی
علائم دیگر عبارتند از:

 لرز، که گاهی ممکن است همراه با تکان 
دادن مکرر رخ دهد

 گلو درد
 سردرد

 از دست دادن بویایی یا چشایی
 درد و درد عضلانی

اگر هر یک از این علائم را دارید و باردار 
هستید، حتماً با پزشک خود تماس بگیرید. 
شــما ممکن اســت نیاز به معاینه داشته 
باشــید، و شاید حتی آزمایش انجام دهید، 
اما مهم است که قبل از مراجعه به مطب 
به پزشک خود هشــدار دهید تا کارکنان 
بتوانند اقدامات احتیاطی را برای محافظت 
از سلامت خود و سایر بیماران انجام دهند.

آیا زنان باردار بیشــتر مستعد ابتلا به این 
ویروس هستند؟

این ویروس به طور گسترده مورد مطالعه 
قــرار نگرفته اســت، بنابراین، هیچ کس 
نمی تواند با اطمینان بگوید. اما مرکز کنترل 
و پیشــگیری از بیماری ها )CDC( اشاره 
می کند که زنان باردار بیشــتر از سایرین 
مســتعد ابتلا به انواع عفونت های تنفسی 
مانند آنفولانزا هستند. این تا حدی به این 
دلیل است که بارداری سیستم ایمنی بدن 
شما را تغییر می دهد که تا حدودی به دلیل 
تأثیر بارداری بر ریه ها و قلب شما است.با 
ایــن حال، طبق یک مطالعه از ماه مارس 
2۰2۰، هیچ شــواهد ملموسی وجود ندارد 
که نشــان دهد زنان باردار بیشتر از سایر 
افراد در معرض ابتلا به کووید-۱9 هستند. 
و حتی اگر به عفونت مبتلا شوند، محققان 
همچنان بر این عقیده هستند که احتمال 
بیشتری نســبت به سایرین برای ابتلا به 
عوارض شــدید بیماری ماننــد ذات الریه 

ندارند.
چه درمان های پزشــکی برای زنان باردار 

مبتلا به کرونا بی خطر است؟
درمان COVID-۱9 مشــابه درمان سایر 
بیماری های تنفسی است. چه باردار باشید 

چه نباشید، پزشکان توصیه می کنند:
 مصــرف اســتامینوفن )تیلنــول( برای 
تــب ۱۰۰.۴ درجه فارنهایــت )3۸ درجه 

سانتیگراد( یا بالاتر
 هیدراته ماندن با آب یا نوشیدنی های کم 

قند
 استراحت

اگر تایلنول تب شــما را پایین نیاورد، در 

تنفس مشکل دارید، یا شروع به استفراغ 
کردید، برای راهنمایی بیشــتر، با پزشک 

خود تماس بگیرید.
ابتلای خانم بــاردار به این ویروس کرونا 

چقدر خطرناک است؟
باز هم، از آنجایی که ویروس بسیار جدید 
اســت، داده های کمی بــرای ادامه وجود 
دارد. اما کارشناســان می توانند از گذشته 
درس بگیرنــد. مرکز CDC خاطرنشــان 
می کند که زنان باردار که به ویروس های 
دیگــر مرتبط بــا ویروس کرونــا مبتلا 
شده اند، نسبت به زنان بارداری که به این 
عفونت ها مبتلا نمی شوند، شانس بیشتری 
برای داشتن پیامدهای بدتر دارند. مواردی 
مانند ســقط جنین، زایمان زودرس، مرده 
زایی و ابتلا به عفونت شــدیدتر همگی 
در زنان باردار مبتلا به سایر ویروس های 
کرونا مشاهده شده است. و تب بالا در سه 
ماهه اول بارداری، صرف نظر از علت آن، 

می تواند منجر به نقایص مادرزادی شود.
خب، یک نفس عمیق می کشــیم. ما می 
دانیم که بســیار ترسناک به نظر می رسد 
اما همه اخبار که وحشــتناک نیســتند، 
به خصوص وقتی به زنــان بارداری نگاه 
می کنیم کــه در هنگام بیمــاری با این 
کرده اند.طبق  زایمــان  خــاص  ویروس 
گزارش سازمان بهداشــت جهانی که به 
نمونه گیری کوچکی از زنان باردار مبتلا به 
کووید-۱9 پرداخته بود، اکثریت قریب به 
اتفاق موارد شــدیدی نداشتند. از ۱۴7 زن 
مورد مطالعه، ۸ درصد مبتلا به کووید-۱9 
شدید و ۱ درصد وخیم بودند.کالج سلطنتی 
زنــان و زایمان گزارش می دهد با این که 
برخی از زنان چینی با علائم کرونا نوزادان 
نارس به دنیا آورده اند، مشخص نیست که 
آیا این نوزادان به دلیل عفونت زود به دنیا 
آمده اند یا به این دلیل که پزشکان به دلیل 
بد بودن حال مادر تصمیم به خطر زایمان 
زودرس دارند. آن ها همچنین هیچ مدرکی 
مبنی بر اینکه ایــن کروناویروس خاص 

باعث سقط جنین می شود ندیده اند.
آیا ویروس در دوران بارداری یا زایمان به 

نوزاد من منتقل می شود؟
با قضاوت از روی زنانی که هنگام ابتلا به 
این ویروس کرونا زایمان کرده اند، احتمالًا 
پاسخ این است که بعید است  یا به عبارت 

دقیق تر، هیچ مدرک قطعی وجود ندارد.
COVID-۱9 نوعــی بیماری اســت که 
عمدتاً از طریق قطرات تنفســی از فردی 
به فرد دیگر منتقل می شــود )به سرفه و 
عطســه افراد آلوده فکر کنیــد(. کودک 
شــما تنها پس از تولد می تواند در معرض 
چنین قطراتــی قرار گیرد. در یک مطالعه 
کوچــک که بر روی 9 زن بــاردار چینی 
آلوده به کروناویروس جدید در ســه ماهه 
آخر بارداری انجام شــد، این ویروس در 
نمونه های گرفته شــده از مایع آمنیوتیک 

یا خون بند ناف آنها یا در ســواب گلوی 
نوزادان دیده نشــد. با ایــن حال، در یک 
مطالعه کمی بزرگتر، سه نوزاد متولد شده 
از زنان مبتلا به کووید-۱9 با این ویروس 
مثبت شــدند. آزمایش 3۰ نوزاد دیگر این 
گروه منفی بود و محققان مطمئن نیستند 
که آیا نوزادانی که آزمایش آنها مثبت بود 
واقعــاً در رحم به ویروس مبتلا شــده اند 
یا بلافاصله پس از زایمــان به آن مبتلا 

شده اند.
اگر در زمــان زایمان مبتلا به کووید-۱9 

باشم، آیا به سزارین نیاز دارم؟
اینکــه نوزاد خــود را از طریق واژینال به 
دنیا بیاورید یا از طریق سزارین به عوامل 
زیادی بستگی دارد و نه فقط اینکه آیا شما 
کووید-۱9 دارید یا خیر. اما کارشناســان 
می گویند که زایمان طبیعی برای زایمان 
سزارین مطلوب اســت، مشروط بر اینکه 
واجد شــرایط زایمان طبیعی باشــید و به 
دلیل عوامل دیگر برای ســزارین توصیه 
نمی شــود. آن ها خاطرنشان می کنند که 
انجام عمل جراحی بر روی بدنی که قبلًا 
با یک ویروس جدی ضعیف شــده است 

ممکن است عوارض بیشتری ایجاد کند.
آیا ویروس کرونا از شیر مادر عبور می کند؟

در مطالعــات معدودی که بــر روی زنان 
شیرده مبتلا به ویروس کرونا انجام شده 
است، به نظر می رسد که پاسخ منفی باشد. 
اما کارشناسان هشدار می دهند که قبل از 
اینکه به طور قطعی بگویند هیچ خطری 
وجود ندارد، باید تحقیقات بیشتری انجام 
شود. مرکز CDC می گوید اگر تازه مادری 
هستید که مبتلا به کووید-۱9 شده اید )یا 
مشکوک هستید(، در مورد مزایا و معایب 
شیردهی با پزشــک خود صحبت کنید. 
اگر تصمیم به تغذیه با شــیر مادر دارید، 
می توانید از طریق مــوارد زیر به محدود 
کردن قــرار گرفتن کــودک در معرض 

ویروس کمک کنید:
 پوشیدن ماسک صورت

 قبل از دست زدن به نوزاد دست های خود 
را کاملًا بشویید. حتماً به زیر ناخن ها و تار 

انگشتان خود بروید
 قبل از دست زدن به پمپ سینه یا شیشه 
شــیر، دســت های خود را به طور کامل 

بشویید
 فرد ســالمی که حالش خوب است را در 
نظر بگیرید و از او بخواهید یک شیشــه 

شیر دوشیده به نوزاد بدهد
بهترین راهکارها برای جلوگیری از ابتلا به 

ویروس کرونا چیست؟
بدون شــک قبلًا آنها را شــنیده اید، اما 

همیشه تکرار می کنیم:
 دســتان خود را به مدت 2۰ ثانیه با آب و 
صابون بشویید. مدام، از ضدعفونی کننده 
دســت با حداقل ۶۰ درصد الکل استفاده 
کنید. و بی خیال دســتمال مرطوب بچه 

شوید زیرا آنها ضدعفونی نمی کنند.
 2 متر دورتر از مردم بایستید.

 از دســت زدن به صــورت به خصوص 
دهان، چشم ها و بینی خودداری کنید.

 از جمعیت زیاد دوری کنید. در واقع، هرچه 
بیشتر بتوانید قرار گرفتن در معرض افراد را 

محدود کنید، بهتر است.
 مراقب خودتان باشــید. خــوب بخورید. 
استراحت کافی داشته باشید. اگر پزشکتان 
گفت خوب اســت، ورزش کنید. یک بدن 
ســالم بهتر از بدن ضعیف می تواند انواع 

بیماری ها را دفع کند.

آیاابتلابهکرونادردورانبارداریبهکودکشماآسیبمیرساند؟

کرونا و بارداری

آیا می توان رنگ را به طور طبیعی به موی سفید شده بازگرداند؟
حتماً درباره ی کســانی که یک شبه موهایشان سفید شده 
شنیده اید. گرچه این موضوع خیلی برای دانشمندان پذیرفته 
نیست اما باز هم چیزهای زیادی درباره ی سفید شدن موها 

وجود دارد که آن ها بی خبریم.
۱- چرا موهای بعضی ها زودتر از بقیه سفید می شود؟

درست مانند رنگ پوست، به مواد شیمیایی ای که رنگ موها 
را تعیین می کنند، ملانین گفته می شــود. عمر سلول های 
رنگدانه ساز درون موها به مرور به سر می رسد و همین امر  
باعث ســفید شدن موها می شــود. بر اساس یک پژوهش، 
این فرآیند برای مردم منطقه ی قفقاز از اواســط دهه ی 3۰ 
زندگی شــان آغاز می شود. برای آسیایی ها این امر معمولًا 
در اواخــر دهه ی 3۰ رخ می دهد و موهای آفریقایی ها هم 
احتمالًا در اواســط دهه ی ۴۰ زندگی شان شروع به سفید 
شدن می کند. با این حال، این فرآیند می تواند در شما زودتر 

یا دیرتر آغاز شــود. این امر بستگی زیادی به ژن های شما 
دارد، به خصوص ژن IRF۴ که کار تولید ملانین و همینطور 

ذخیره ی آن را تنظیم می کند.
2- جدیدترین یافته های دانشمندان

تحقیق جدیدی بالاخره چیزی را ثابت کرد که بیشــتر ما به 
طور شــهودی آن را می دانستیم: فشــار روانی باعث سفید 
شدن زودرس موها می شــود. دانشمندان سطح پروتئین را 
در موهای داوطلبین پژوهــش اندازه گیری کردند و متوجه 
شــدند فشــار روانی بر میتوکندری های آن ها اثر گذاشته 
بود )میتوکندری ها درون ســلول ها انرژی تولید می کنند(. 
عوامل دیگری هم هســت که همین اثر را داشته باشد، مثل 
گیاهخواری، کمبود ویتامین B۱2 و ابتلا به دیگر مشکلات 

جسمی )مانند بیماری پوستی ویتیلیگو(.
3- خبر خوب آنکه فرآیند سفیدی را می توان معکوس کرد

پژوهش مذکور علاوه بر مرتبط بودن ســفید شدن موها با 
فشــار روانی، نشان داد با کاهش فشار روانی می توان رنگ 
را به موی ســفید برگرداند. مثلًا یکی از شــرکت کنندگان 
این تحقیق موفق شــد با صرف مرخصی گرفتن، رنگ را به 
بخشی از موهای سفید شده اش بازگرداند. با این حال، این 
شیوه با کاستی هایی هم همراه است. این روش برای کسانی 
که سال ها از سفید شدن موهایشان می گذرد کارساز نیست.

۴- چند درمان خانگی که می توانید امتحان شان کنید
اگر می خواهید رنگ موهایتــان را بدون رنگ کردن حفظ 
کنید، توصیه می شــود به اندازه ی کافی ویتامین )علاوه بر 
B۱2، ویتامین های E، D و از همه مهم تر A( و مواد معدنی 
)زینک، آهن و غیره( مصرف کنید و با موهایتان خوش رفتار 
باشــید )از قرار دادن آن در معرض آفتاب خودداری کنید، از 

شامپوهای قوی استفاده نکنید و غیره.(

سعیده اکبری
روزنامه نگار

گلریز برهمند
روزنامه نگار
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خواندنی

خبرخوان

مکانی که تمام ساکنان زمین را 
ثروتمند می کند!

ناسا در حال برنامه ریزی برای ملاقات با یک سیارک 
عجیب و غریب است: سیارک سایکی – Psyche که 
فلزاتی به ارزش هزاران تریلیون دلار دارد.سایکی یک 
ســیارک فلزی به طول 22۵ کیلومتــر و غنی از آهن 
و نیکل اســت؛ به طوری که اگــر اینجا در زمین بود، 
نمی شــد روی آن قیمت گذاشــت. کارشناسان ارزش 
منابع موجود روی این ســیارک را از کل اقتصاد دنیا، 
فراتر می دانند. همین موضوع، آن را به گزینه ای بالقوه 
برای عملیات اســتخراج تبدیل می کند. امــا آیا واقعاً 
معدن کاری در ســیارک Psyche همــه ما را میلیونر 
خواهد کرد؟اولین چیزی که باید روی آن فکر شــود، 
هزینه دسترســی به منابع سیارک است. با وجود اینکه 
برخی سیارک ها از نزدیکی زمین عبور می کنند؛ باز هم 
بسیار دورتر از ماه هستند؛ آن هم در حالی که ما هنوز 
روی همین قمر، معدن کاری نکرده ایم. از سوی دیگر، 
سیارک ها بسیار سریع حرکت می کنند و سرعت آن ها 
با کیلومتر در ثانیه ســنجیده می شود. پس رسیدن به 
آن ها به هیچ وجه ساده نیست.اصلًا فرض کنید که به 
سیارک سایکی رسیدیم؛ حالا چگونه می خواهیم منابع 
آن را اســتخراج کنیم؟ قاعدتاً باید بار این مسئولیت را 
به دوش ربات های خودکار بیندازیم؛ چرا که فرستادن 
انسان به چنین جاهایی بسیار سخت و خطرناک است. 
اما با وجود اینکه همین حالا کاوشگرهای پیشرفته ناسا 
در حال اکتشاف روی مریخ هستند، هنوز در مواجهه با 
شرایط غیرمترقبه چندان خوب عمل نمی کنند. نمونه اش 
فرودگر اینسایت که در سوراخ کردن قسمتی از سطح 
مریخ دچار مشــکل شد؛ زیرا ســفتی خاک آن منطقه 
خارج از حد انتظــار بود.طراحی تجهیزات معدن کاری 
نیز مستلزم شناخت کافی از سیارک است؛ اینکه دقیقاً 
از چه موادی ساخته شــده، سطح آن چه جنسی دارد 
و چقدر راحت می تــوان روی آن تردد کرد.حتی اگر با 
عبور از تمام این پیچیدگی ها، منابع گرانبهای سیارک 
سایکی را استخراج کردیم؛ باید راهی برای انتقال آن ها 
به زمین بیابیم. فلزات جمع آوری شــده، فضای زیادی 
اشغال می کنند؛ پس نیازمند راکت های غول آسا و حجم 
انبوه سوخت هستیم.می بینید که همه این ها هزینه بردار 
اســت؛ تا جایی که شاید اجرای چنین عملیاتی، توجیه 
اقتصادی نداشــته باشــد. همچنین با توجه به فاصله 
سیارک، زمان شروع تا پایان عملیات می تواند چندین و 

چند سال طول بکشد.
مشکل، ولی نه غیرممکن

اخیراً ناســا در عملیات OSIRIS-Rex به دستاوردی 
بزرگ رسید: لمس سیارک Bennu و برداشتن نمونه ای 
کوچک از ســطح آن! بر اســاس اعلام ناسا، در این 
عملیات یک ماده حداقل ۶۰ گرمی از ســطح سیارک 
جمع آوری شد و حالا با یک فضاپیما، در راه رسیدن به 
زمین برای بررسی دقیق تر است.طراحی این مأموریت، 
چند ســال زمان برد و در حین اجرا با مشــکلاتی نیز 
روبه رو شــد. وقتی هم که نمونه به زمین برسد، هفت 
سال از آغاز عملیات گذشــته است؛ همه این ها برای 
یک تکه ســنگ ۶۰ گرمــی! مأموریت دیگری که به 
نمونه برداری از یک ســیارک انجامید، توســط آژانس 
فضایی ژاپن و Hayabusa2 انجام شــد. فضاپیمای 
ژاپنی در ســال 2۰۱۸ یک تکه ســنگ کوچک را از 
سیارک Ryugu برداشــت و در سال 2۰2۰ به زمین 
آورد. البته هدف این ماموریت ها، جمع آوری اطلاعات 
علمی بود؛ نه کســب درآمد از معدن کاری! ولی نشان 
دادند که رســیدن به یک سیارک هر چند مشکل؛ اما 

غیرممکن نیست.
عاقبت استخراج منابع از یک سیارک چیست؟

بزرگ ترین مشکل، پیچیدگی های عملیاتی نیست؛ زیرا 
تکنولوژی رو به پیشرفت است و دیر یا زود به تجهیزات 
لازم برای معدن کاری در سیارک ها دست پیدا خواهیم 
کرد. مشــکل اصلی، عرضه و تقاضاست. قیمتی بودن 
موادی مانند طلا، به دلیل کمیاب بودنشان است. البته 
طلا موارد مصرف خاص هم دارد؛ ولی عمدهٔ ارزش آن 
از کمیاب بودنش می آید. پس حتی اگر ســیارک هایی 
مملــو از منابع با ارزش پیدا کنیم؛ آوردن آن ها به زمین 
صرفه اقتصادی کمی دارد. مثلًا اگر هر کسی روی زمین 
به مقدار زیادی طلا دسترســی داشته باشد، دیگر طلا 
ارزش فعلی را نخواهد داشت. با وجود این، معدن کاری 
در ســیارک ها همچنان می تواند سودآور باشد؛ نه برای 
اســتخراج فلزات گرانبها، بلکه برای دسترسی به مواد 
اولیه ای که در تولید استفاده می شوند. اگر چنین موادی 
در منظومه شمسی و قابل دســترس باشند، می توانند 
ارزش استخراج داشته باشند. پیش نیاز این کار، اما بهبود 
فناوری استخراج فضایی اســت و بهترین مکان برای 
تمرین، کره ماه! خود ماه هم منابع بالقوه ارزشــمندی 
دارد و دسترســی به آن از هر ســیارکی آسان تر است. 
حتی ناســا به اجرای چنین ماموریتی علاقه نشان داده 
و از کمپانی ها دعوت کرده ایده های خود را ارائه دهند. 
قدم بعدی هم می تواند مریخ باشــد. با این توضیحات، 
انتظار نداشته باشید اســتخراج منابع از یک سیارک یا 
سیاره، همه مردم دنیا را میلیونر کند. ولی شاید در نهایت 
بتوانیم راهی برای اســتفاده بهینه از منابع فضایی پیدا 

کنیم؛ حتی اگر میلیون ها فرسنگ فاصله داشته باشیم.

خبرخوان

پایان عصر تلفنی که 
سیاستمداران به دست می گرفتند

از چند روز دیگر، پشتیبانی از سیستم عامل بلک بری 
از سوی این شرکت پایان می یابد و دوران مهمی 
در تلفن همــراه به پایان می رســددر دهه 2۰۰۰ 
میلادی، گوشی های بلک بری، یکی از جالب ترین 
دستگاه هایی بودند که هر فردی می توانست آن را 
تهیه کند. شــرکت بلک بری اعلام کرد تا چهارم 
ژانویه )۱۴ دی( دســتگاه های بلــک بری که با 
سیســتم عامل بلک بری OS 7.۱ یا نسخه های 
قدیمی تــر و همچنیــن OS ۱۰ کار می کنند، از 
خدمات کلیدی محروم خواهند شــد.این خدمات 
شامل قابلیت های مهمی مانند تماس های تلفنی، 
ارســال پیام کوتاه و حتــی تماس های اضطراری 
خواهد بود. کاربران این دستگاه ها برای اتصال به 
وای فای و استفاده از اپلیکیشن هایی مانند »بلک 
بری ورلد« و »دسکتاپ منیجر« به مشکل برخورد 
خواهند کرد. چهارم ژانویه همچنین پایان کار تبلت 
»پلی بــوک« بلک بری خواهد بــود. اعلام این 
خبر مایه تعجب نیســت، زیرا بلک بری فروشگاه 
 )BBM( اپلیکیشن و سرویس مسنجر محبوب خود

را در سال 2۰۱9 تعطیل کرد.
ورود آیفون به بازار؛ سقوط بلک بری ��

ساسان شادمان منفرد در روزنامه همشهری در این 
باره نوشت: باید گفت که به طور حتم، آیفون در سال 
2۰۰7 تمام صنعت گوشــی های هوشــمند را تغییر 
داد، اما تقریباً همه ســازندگان تلفن در آن زمان باور 
نداشــتند که اپل بتواند چنین تأثیری بر بازار داشته 
باشد. هنگامی که اپل نخستین آیفون را معرفی کرد، 
چندین مدیر از RIM )شــرکت سازنده بلک بری( با 
گوشی هوشمند اپل شوخی کردند، زیرا فکر می کردند 
که مصرف کنندگان هرگز گوشی هوشمندی با صفحه 
نمایش لمســی و صفحه کلید مجازی نمی خواهند. 
مایک لازاریدیس، مؤسس شرکت بلک بری در ماه 
نوامبر سال 2۰۰7 درباره آیفون گفته بود: »سعی کنید 
یک کلید وب را روی صفحه لمسی آیفون اپل تایپ 
کنید، این یک چالش واقعی است.شــما نمی توانید 
آنچه را که تایپ می کنیــد ببینید.«، اما با این حال، 
مشتریان از داشتن یک گوشی هوشمند با نمایشگر 
لمسی بزرگ استقبال می کردند و درحالی که آیفون 
کم کــم به یک موفقیت بزرگ جهانی تبدیل شــد، 
ارزش بازار بلک بری تنها در سال های پس از معرفی 
نخســتین آیفون به میزان قابل توجهی کاهش پیدا 
کرد. از سوی دیگر، شرکت هایی مانند سامسونگ به 
سرعت مســیر اپل را با گوشی های هوشمند صفحه 
لمســی دنبال کردند تا در بــازار باقی بمانند. زمانی 
که بلک بری تصمیم گرفت با گوشــی های هوشمند 
خود وارد کارزار شــود، دیگر خیلی دیر شده بود. اگر 
شما هنوز از یک گوشی کلاسیک بلک بری استفاده 
می کنید، بهتر است در اسرع وقت از تمام اطلاعات 

خود نسخه پشتیبان تهیه کنید.
مغلوب اندروید ��

شرکت بلک بری لیمیتد در سال ۱9۸۴ توسط مایک 
لازاریدیس و با نام »ریســرچ این موشن« تأسیس 
شــد. دفتر مرکزی این شرکت در شــهر واترلو در 
اســتان انتاریو، کانادا قرار دارد. در ســال 2۰۱3 نام 
این شرکت به بلک بری تغییر یافت. بلک بری که در 
گوشی های هوشمندش از سیستم عامل خود استفاده 
می کرد، از سال 2۰۱۵، ارائه گوشی های هوشمند با 
سیستم عامل اندروید را آغاز کرد. این یک عقبگرد 
بسیار بزرگ برای شرکتی که خود را پیشرو در زمینه 

تولید گوشی های هوشمند می دانست بود.
از کوین اسپیسی تا استیو جابز ��

ســال های 2۰۰7 و 2۰۰۸ وقتــی از خریــداران 
گوشــی های بلک بــری علت چنیــن انتخابی را 
می پرسیدید، بسیاری از آن ها به غیرقابل شنود بودن 
این نوع گوشی ها اشاره می کردند. حتی بسیاری از 
مردم عادی که شنود حرف های روزمره شان سود 
و عائدی برای کســی نداشت هم به این خاصیت 
و ویژگی گوشــی های هوشمند بلک بری واکنش 
مثبت نشان می دادند. صحبت این بود که روسای 
جمهوری آمریکا همگی از گوشــی های بلک بری 
استفاده می کنند. در سریال »خانه پوشالی« با بازی 
»کوین اسپیســی« در نقش فرانک آندروود، این 

موضوع به صورت کاملًا ملموس به چشم می آمد.

کره زمین برای ســده های متمادی میزبان 
انسان هاســت. حضور بشــر در روی زمین 
خرابی هــای زیادی برای ایــن کره خاکی 
به دنبال داشته اســت. چقدر زمان می برد 
تا آثــار حضور انســان ها از کره زمین محو 
شود؟ پاســخ این پرســش ها از آنچه فکر 
کنید جالب تر اســت. آیا در صورت نابودی 
انسان ها، شهرهای بزرگ به بهشتی برای 
طبیعــت تبدیل می شــود؟ ممکن اســت 
دریاها دوباره پر از ماهی شــود؟ امکان دارد 
ریشه های درختان در شهرهایی ساخته شده 
با بتن نفوذ کند و فروپاشــی این شهرها را 
به دنبال داشته باشــد؟ چقدر زمان می برد 
تا آثــار حضور انســان ها از کره زمین محو 
شود؟ پاسخ این پرسش ها از آنچه فکر کنید 
جالب تر اســت. به همین دلیل در ادامه با 
هم خواهیم دید چه می شد اگر هیچ انسانی 

روی زمین زندگی نمی کرد؟
زمین بدون انسان ها ��

سال ها پیش در منطقه ای بین 2 کره شمالی 
و جنوبی نبردی در گرفت. این منطقه، مکان 
مناسبی است تا جستجو برای پاسخ به این 
پرسش ها را آغاز کنیم. اکنون در این منطقه 
به غیر از گشــتی های محلی که گاه گداری 
کشــیک می دهند و فراری هایی که از کره 
شمالی به کره جنوبی می گریزند، احدالناسی 
حضور ندارد. از ســال ۱9۵3 تاکنون کمتر 
کسی به این منطقه پا گذاشته است. قبل از 
آن زمان، به مدت ۵ هزار سال در این ناحیه 
کشــاورزان برنج می کاشتند. این شالیزارها 
اکنون به باتلاق هایی برای زندگی دُرناهای 
زیبا تبدیل شده است. آرامش اکنون سرتاسر 
این ناحیه را فرا گرفته، اما اگر تمامی مردم 
کره ناگهان ناپدید شوند، طبیعت راه دیگری 
را در دیگر قسمت های کره دنبال می کند. 
هم اکنون آب رودخانه ها به ســدهای کره 
می ریزند. به همین دلیل پس از ناپدیدشدن 
انسان ها، یکی دو سده طول می کشد تا این 
سدها نابود شوند و آب رودخانه ها راه دیگر 
قسمت های کره جنوبی را در پیش بگیرند. 
در ایــن فاصلــه زمانی، حیوانــات زیادی 
رشدونمو پیدا می کنند. حیواناتی مانند خرس 
سیاه آسیایی، آهو ختن و پلنگ آمور که در 
حال انقراض است، نبود انسان ها را به فال 
نیک می گیرند و در منطقه جولان می دهند. 
اکنون در این ناحیه چند قلاده بیشتر پلنگ 
سیبری وجود ندارد. این پلنگ ها نیز به دیگر 
مناطق کره شمالی و جنوبی می روند و نسل 
خود را گســترش می دهند. با این حال نبود 
انسان ها افزایش جمعیت حیوانات درنده در 
این ناحیه را به دنبال خواهد داشت. پس از 
گذشت چندین سده انتظار می رود حیوانات 
اهلی توســط حیوان های درنده کاملًا نابود 
شوند. حتی سگ ها نیز مجالی برای عرض 
اندام در برابر حیوان های بزرگ تر نخواهند 

داشت.
از بین رفتن تعادل گونه های جانوری در نبود  ��

انسان ها
اگر انسانی روی زمین نباشد، تعادل گونه های 
جانوری در سرتاســر دنیا از بین می رود. در 
نبود انســان ها نبردی سخت بین گونه های 

جانوری در خواهــد گرفت. نژاد حیوان های 
اهلی مانند اسب که در طول سال ها توسط 
انســان ها اصلاح شــده، در نبــود آدمیان 
دگرگون می شــود. چه بسا که این حیوانات 
طعمه جانورهای تیزدندان شــوند. حتی اگر 
اســب ها از چنگ حیوانات درنده جان سالم 
بــه در ببرند، نژاد آن ها تغییر می کند. انتظار 
می رود نژاد اسب ها در سده های آینده بدون 
حضور انســان به نژاد اسب شوالسکی که 
نژادی در حال انقراض اســت باز گردد. نژاد 
اسب شوالسکی تنها نژاد دست نخورده اسب 
وحشی در سرتاسر جهان به حساب می آید. 
تمامــی گیاهان، محصولات کشــاورزی و 
نژادهای حیوانی که انسان در طول سال ها 
اصلاح کرده در یکی دو ســده آینده نابود 
خواهد شــد. به گفته دانشــمندان در نبود 
انسان ها، طبیعت وحشی شکل می گیرد. این 
طبعیت وحشی شهرها را در بر خواهد گرفت. 
نمونه ای بارز در این زمینه را می توان اهرام 
مایا و شهرهای قدیمی و بزرگی نام برد که 
در شمال گواتمالا وجود دارند. در این منطقه 
به مدت 2 هزار ســال تمدنی باشکوه وجود 
داشــت. این تمدن از خود شهرهای بزرگی 
به جای گذاشــت. با این حال خشکسالی و 
نبردهای داخلی طی سال های ۸۰۰ تا 9۰۰ 
بعد از میلاد مسیح باعث نابودی این تمدن 
شــد. از آن زمان حدود ۱۰ سده گذشت تا 
اینکه جنگل راه خود را به این شــهرها باز 
کند. اکنون جنگل، بناهای بزرگ مایایی را 

در بر گرفته است.
در نبود انسان ها شهرها از هم می پاشند ��

برای ما انسان ها حتی تصورش هم سخت 
است که کلان شهرهای بزرگ به راحتی از 
بین برود. با این حال انســان ها هستند که 
این شهرها را در طول زمان حفظ می کنند. 
در نبود انســان حتی بزرگ ترین شهرهای 
دنیا ماننــد نیویورک نیز از هم می پاشــد. 
ســرمای سوزان زمستان، ســاختمان های 
ســیمانی و آسفالت شهرها را نابود می کند. 
از طــرف دیگر آب در معابر شــهرها روان 
می شــود. به دنبال گســترش سرما و نفوذ 
آب، ساختمان های بتنی ترک بر می دارند. 
علف های هرز نیز که چشــم انسان ها دور 
دیده اند در ساختمان های بزرگ و معابر ریشه 
می دوانند. در گوشــه وکنار شهرهای بزرگ 
درخت سبز می شود. این درختان در عرض 
چند ســال بزرگ می شــوند و ریشه آن ها 
پیاده روها و معابر زیرزمینی را نابود می کند. 
کانال های آبی که در زیر شهرها وجود دارد 
توسط ریشه های درختان و گل ولای مسدود 

می شود. پس از گذشت زمانی در حدود 2۰ 
سال، معابر منطقه های بزرگی مانند منهتن 
به رودخانه های خروشان تبدیل خواهد شد. 
رشد بی حدوحساب درختان در قسمت های 
مختلف شهرهای بزرگ باعث خشک شدن 
بعضی از آن ها می شــود. در عرض زمانی 
حدود دویســت سال، چندین تُن علف هرز 
و برگ های خشک گیاهان در گوشه وکنار 
شــهرهای بزرگ مشــاهده خواهد شد. در 
این شــرایط برخورد رعدوبــرق با درختان 
خشک شده می تواند آتشی سوزان در سراسر 
شهر به راه بیندازد. دامنه این آتش از سقف 
ساختمان های بزرگ به داخل اتاق ها کشیده 
می شود. گیاهانی مانند پیچک نیز که سطح 
بیرونی ســاختمان ها را پوشــانده اند، آتش 
می گیرند. این حریق شــهرهای بزرگ را با 

خاک یکسان می کند.
شهرهای بزرگ جولانگاه حیوانات می شود ��

انســان تنهــا مانــع نفــوذ حیوانــات به 
شهرهاســت. ناگفته پیداســت که در نبود 
انسان ها، حیوانات، شــهرهای بزرگ را به 
تبدیل می کنند.  برای شــکار  جولانگاهی 
شــهرهای بزرگ قلمرویی می شــود برای 
شــغال ها، خرس ها و گرگ های تیز دندان. 
حشرات نیز در بقایای ساختمان های متروکه 
لانه می گزینند. از آنجایی که در نبود انسان، 
خبــری از زباله نیســت، زندگی موجوداتی 
مانند موش به خطر میفتد. موش ها چاره ای 
ندارند تا برای پیداکردن غذا از سوراخ های 
خود در ســاختمان ها بیــرون بیایند. با این 
حال پرنده های شــکاری که نبود انسان را 
به فال نیک گرفته اند در آسمان شهرها به 
انتظار شکار موش ها نشسته اند. پرنده هایی 
مانند کبوتر نیز که زندگی مســالمت آمیزی 
در کنار انسان ها داشتند، مجبور به مهاجرت 

از شهرها و زندگی در صخره ها می شوند.
به  �� انسان ها جان بسیاری از حیوانات  نبود  در 

خطر میفتد
در گوشــه وکنار دنیا صدها مخزن نفت خام 
وجود دارد. کارخانه های شــوینده نیز مواد 
شــیمیایی خطرناک را نگهداری می کنند. 
ترکیبات سمی و شــیمایی به لطف وجود 
انســان ها در حــد امــکان از طبیعت دور 
می ماند. با این حال در نبود انســان ها، این 
ترکیبات دیر یــا زود به طبیعــت راه پیدا 
می کنــد. حیوان های زبان بســته نیز که از 
خطرناک بودن این ترکیبات بی خبر هستند، 
گرفتار مواد سمی می شوند. با توجه به ابعاد 
مخازن مواد ســمی و شیمیایی در سرتاسر 
دنیا، نبود انســان ها طیف گســترده ای از 

گونه هــای جانوری و گیاهــی را به خطر 
مینــدازد. در این زمینه می تــوان به زاغه 
مهمات بزرگی در حوالی کوه راکی در آمریکا 
اشاره کرد. در این زاغه مهمات مقدار بسیار 
زیادی گاز خردل، گاز اعصاب، بمب آتش زا 
و بمب ناپالم نگهداری می شد. زاغه مهماتی 
کــه از آن صحبت می کنیــم پس از پایان 
جنگ جهانی دوم به مکان نگهداری سم و 
حشره کش تبدیل شد. وجود مواد کشنده در 
درازمدت، این ناحیه را به سمی ترین منطقه 
در سرتاســر آمریکا تبدیل کرد. نزدیک به 
۱3۰ میلیون دلار برای پاکسازی این ناحیه 
خرج شــد. پس از تخلیه کامل این ناحیه از 
مواد سمی، پس از گذشــت سال ها دوباره 
حیات وحش این منطقــه به حالت طبیعی 
بازگشت. اکنون عقاب های سرسفید در این 

ناحیه حکمرانی می کنند.
جنگل هایی با درختان سربه فلک کشیده زمین  ��

را فرا می گیرد
قبل از حضور انســان ها در این کره خاکی، 
پرنده ها از میسیسیپی تا اقیانوس آتلانیک 
بــدون اینکه چیزی غیــر از جنگل ببینند، 
پرواز می کردند. جنگل های بکر سرتاســر 
اروپا را پوشانده بود. نزدیک به نیم میلیون 
هکتار از جنگل های سرسبز در بین لهستان 
و بلاروس وجود داشــت. قســمت زیادی 
از این جنگل ها توســط انسان از بین رفته 
است. باقیمانده جنگل های سرسبز دنیا نیز 
در معــرض خطر جدی نابودی قرار دارد. با 
این حال اگر به ناگاه انسان ها از کره زمین 
حذف شوند، جنگل ها دوباره فرصتی برای 
گســترش پیدا می کنند. انتظــار می رود در 
نبود انسان ها درخت های سربه فلک کشیده 
دشــت ها را فــرا بگیرنــد. همان گونه که 
می دانید جنگل ها ســرپناهی برای زندگی 
گونه های جانوری متفاوتی فراهم می کنند. 
بــه همین دلیل بــا گســترش جنگل ها، 
گونه های جانوری نیز به میزان چشمگیری 

افزایش پیدا خواهد کرد.
زندگی  �� در  چشمگیری  تأثیر  انسان ها  نبود 

موجودات دریایی دارد
انســان ها تا مدت ها توان شکار موجودات 
بزرگ دریایی را نداشــتند. به همین دلیل 
نیز موجودات بزرگ در اقیانوس ها با خیال 
راحت زندگی می کردند. حتی پس از اینکه 
انسان به مهارت ساخت کشتی های بزرگ 
دست یافت، باز هم شکار موجودات بزرگ 
دریایی به اندازه ای نبود که نســل آن ها به 
خطــر بیفتد. جالب اســت بدانید زمانی که 
کریستوفر کلمبوس، سفر دریایی خود را در 
ســال ۱۴92 میلادی آغاز کرد، ده ها گونه 
جانوری بزرگ در دریا وجود داشت که اندازه 
آن ها بزرگ تر از کشــتی کلمبوس بود.اگر 
انسان ها در کره زمین حضور نداشته باشند، 
دوباره  دریایی  بزرگ  فرمانروایی موجودات 
آغاز می شــود. کوســه ها به اندازه ای زیاد 
می شوند که ممکن است برای شکار گله ها 
تا نزدیــک رودخانه ها بیاینــد. حتی تعداد 
حیوانات کوچک و آرامی مانند لاک پشت ها 
نیز افزایش چشــمگیری پیدا خواهد کرد. 
مرجان هایی دریایی که پرتوهای فوق بنفش 
ســلامت آن ها را به خطر انداخته، پس از 
نبود انســان ها قسمت های زیادی از دریا را 

پوشش می دهند.

چهمیشداگرهیچانسانیرویزمینزندگینمیکرد؟

زمین بدون انسان
محمد کاملان

روزنامه نگار

درطــول تاریخ همواره کالاهایی بوده اند که 
بخاطر ارزش ذاتی و اهمیت استراتژیکشان 
تنش آفرین بــوده و در مرکــز جنگ ها و 
نزاع های بشر قرار داشته اند. از الماس و طلا 
و فلزات گران بها گرفته تا غلات و ادویه، در 
هر برهه از تاریخ همواره کالایی خاص وجود 
داشــته که عامل اصلی شروع جنگ، ظهور 
و ســقوط امپراطوری ها و ریخته شدن خون 

انسان های بی گناه بوده است.
عطش ســیری ناپذیر بشــر به انرژی پس 
از انقلاب صنعتی، ســوخت های فسیلی و 
به صورت خاص نفت را به مهم ترین کالای 
دو قرن اخیر تبدیل کرده اســت. وابستگی 
بیش از حد بشر به نفت علاوه بر تنش آفرینی 
سیاسی و اقتصادی، آسیب های جبران ناپذیر 
محیط زیســتی را با خود به همــراه آورده و 
به همین دلیل، ســال ها اســت که به دنبال 

جایگزینی برای طلای سیاه می گردیم.
ظهــور انرژی هــای نــو و ارزان تر شــدن 
روزافزون آن ها به واسطهٔ پیشرفت تکنولوژی 
باعث شده اســت تا نفت جایگاه و اهمیت 
استراتژیک خود را رفته رفته از دست بدهد؛ 

اما آیا در دنیای آیندهٔ عاری از ســوخت های 
فسیلی، دیگر کالایی نخواهد بود که بخاطر 
آن جنگ های خونبار به پا شوند، کشورهای 
فقیر مورد اســتثمار قــرار بگیرند و محیط 
زیست بار دیگر قربانی توسعه و تأمین انرژی 

بشر شود؟
مهم ترین پیش نیاز استفادهٔ گسترده از انرژی 
پاک باتری اســت و یکی از عناصر موردنیاز 
برای ساخت باتری های فعلی کبالت است. 
به نظر می رســد این عنصر کمیاب درحال 

تبدیل شدن به جانشین نفت باشد.
ایالات متحده آمریکا و چین در مسیر یافتن 
منابع کمیاب هســتند و این مسئله می تواند 
پیامدهای زیادی بر کشورهای در حال توسعه 
داشته باشد. مطمئناً نگرانی ابرقدرت ها برای 
داشــتن کالاهای باارزش در زمینه نفت و 
گاز چیز جدیدی نیست. اما مبارزه جدید سر 
فلزات و مواد معدنی است. در آینده می توان 
با استفاده از این منابع وسایل نقلیه الکتریکی 
بیشتری تولید و محیط زیست را از عوارض 

سوخت های فسیلی پاک کرد.
به گزارش گیزمودو، به تازگی نیویورک تایمز 

تحقیقی انجام داده و از اســناد دیپلماتیک 
طبقه بندی شده قبلی و مصاحبه با بیش از 
۱۰۰ نفر در سه قاره برای ترسیم تصویری 
از مبارزه کشورهای مختلف برای به دست 
آوردن کبالت اســتفاده کرده اســت. این 
تحقیقات به طور خــاص در منطقه جنوب 
غربی جمهــوری دموکراتیک کنگو به نام 
کیسانفو، که محل یکی از بزرگ ترین ذخایر 
کبالــت در جهان تلقی می شــود، صورت 
گرفته است. براساس گزارش رویترز، کنگو 
مســئول تولید بیش از 7۰ درصد از کبالت 

جهان است.
این گزارش تلاش روز افزون شرکت های 
چینی برای اســتخراج کبالت را، از ســال 
2۰۱۶ تا به اکنون بررســی کرده اســت. 
2۰۱۶ زمانی بود که یکی از شــرکت های 
معدنی بزرگ ایالات متحده آمریکا دو عدد 
از ذخایــر عظیم کبالت را به یک شــرکت 
چینــی فروخت. از آن زمان شــرکت های 
معدنی چینی خرید خود را افزایش داده اند، 
به همین دلیل بســیاری از زنجیره تأمین 

جهانی کبالت مسدود شده است.

کبالت قدم در 
جای پای نفت 

می گذارد

نقــش نفت به عنــوان متهم ردیف 
اول پرونده هــای محیط زیســتی 
اســت که درحال کمرنگ  سال ها 
شــدن اســت. طنــز روزگار اینجا 
است که درســت همان چیزی که 
وابستگی مان به طلای سیاه را کم 
می کند، خود در حال تبدیل شدن به 

هیولایی جدید است.

مصطفی عسگری
روزنامه نگار
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بازار مالی

باجه خبر

ورود بانک پارسیان به تامین 
مالی طرح های فناورانه نفت

در حاشیه مراســم روز ملی پژوهش، تفاهم نامه سه 
جانبه همــکاری میان گروه داده پرداری پارســیان، 
پارک نــوآوری و فناوری صنعــت نفت و صندوق 
پژوهش و فناوری غیردولتی صنعت نفت امضا شد. 
این مراسم با حضور وزیر نفت، وزیر علوم، تحقیقات 
و فناوری و معاون علمی فناوری ریاست جمهوری 

برگزار شد
 هــدف از امضای این تفاهم نامــه ایجاد همکاری 
ســازنده برای تأمین مالی طرح هــای دانش بنیان 
و فناورانــه در صنعت نفت اســت. دیجیتالی نمودن 
صنایع مرتبط با نفت، گاز و پتروشیمی، به کار گیری 
فناوری اینترنت اشیا در صنایع مرتبط با نفت، گاز و 
پتروشیمی، مدیریت هوشمند انرژی، کاهش مصرف 
و افزایــش بهره وری در صنایع مرتبط با نفت، گاز و 
پتروشیمی و همچنین بهره مندی از هوش مصنوعی 
در صنایع مرتبط از موضوعات این تفاهم نامه هستند.

اقشار آسیب پذیر زیر چتر بانک 
صادرات ایران

تعداد وام ودیعه مســکن پرداخت شده توسط بانک 
صادرات ایران تا پایان آذرماه سال جاری از 27 هزار 
فقره گذشت. به گزارش روابط عمومی بانک صادرات 
ایران، این بانک به منظور حمایت از مســتاجران در 
دوران شــیوع کرونا و از آغاز طرح ویژه پرداخت وام 
ودیعه مسکن از ابتدای شهریورماه ۱399 تاکنون 27 
هزار و ۴۴۴ فقره وام ودیعه مسکن معادل شش هزار 
و ۵۸۸ میلیارد ریال به واجدین شرایط پرداخت کرده 
است.بانک صادرات ایران طی 9 ماه اول سال جاری، 
۱2 هزار و 3۵۱ فقره وام ودیعه مسکن به ارزش بالغ 
بر 3 هزار و 7۴۴ میلیارد ریال پرداخت کرد. همچنین 
تعداد وام های ودیعه مسکن پرداخت شده توسط این 
بانک در سال 99 بیش از ۱۵ هزار و 93 نفر به ارزش 
دو هزار و ۸۴۴ میلیارد ریال بوده که جمعاً از آغاز طرح 
ویــژه پرداخت این وام تاکنون 27 هزار و ۴۴۴ فقره 
وام ودیعه مســکن معادل شش هزار و ۵۸۸ میلیارد 
ریال به واجدین شــرایط پرداخت شده است. کمک 
به اقشار آســیب پذیر در دوران شیوع بیماری کرونا 
و کســب وکارها از جمله برنامه های حمایتی بانک 
صادرات ایران در جهت انجام مســئولیت اجتماعی 
در دو سال اخیر بوده که پرداخت وام ودیعه مسکن 
برای مســتأجران، از ابتدای شهریورماه سال ۱399، 
به اجرا درآمده است. کمک به طرح های اشتغالزایی 
ســازمان بهزیستی که طی ســالیان گذشته توسط 
بانک صادرات ایران همواره در قالب توانمندســازی 
خانواده های نیازمند انجام شده است، همچنان مورد 
توجه است به نحوی که در 9 ماهه اول سال جاری 
هــزار و 93۰ فقره وام به ارزش بالغ بر ۸9۶ میلیارد 
ریال به واجدین شــرایط در این ســازمان پرداخت 
شده اســت. بانک صادرات ایران طی همین مدت 
به پشــتیبانی زندانیان نیازمند نیز توجه داشته و به 
۱9۵ نفر از ایــن زندانیان بیش از ۱9۰ میلیارد ریال 
وام پرداخت کرده که در مقایســه با 9 ماهه ۱۴۰۰ 
بیش از 7۱ درصد رشــد داشته است. بانک صادرات 
ایران طی 9 ماه اول ســال ۱۴۰۰ با پرداخت بیش 
از ۱۵۸ هزار فقره تســهیلات با نرخ های ترجیحی و 
قرض الحسنه به ارزش بالغ بر ۱۱۴ هزار میلیارد ریال 
درقالب مســئولیت های اجتماعی به واجدین شرایط 
در بخش های مختلف اقتصادی و معیشتی پرداخت 
کرده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش از 

۵7 درصد رشد ثبت کرده است.

پرداخت ۶۵۱٫۰۰۰ میلیون ریال 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در 

آذر ماه سال جاری

جزئیات پرداخت تســهیلات ازدواج و تهیه جهیزیه 
از ســوی بانک رفاه کارگران در آذر ماه سال جاری، 

اعلام شد.
به گــزارش روابــط عمومی بانک رفــاه کارگران، 
باهدف تحکیم بنیان خانواده و کمک به تشکیل آن 
و در راســتای ایفای نقش مؤثر در حوزه مسئولیت 
اجتماعی، بانک رفاه در آذر ماه سال جاری 773 فقره 
تسهیلات ازدواج و تهیه جهیزیه به مبلغ ۶۵۱٫۰۰۰ 

میلیون ریال پرداخت کرده است.
 براساس این گزارش و بر مبنای اطلاعات استخراج 
شده از سامانه ازدواج بانک مرکزی، تعداد ۱۰٫997 
متقاضــی نیز تا پایان آذر ماه ســال جاری در صف 
دریافت تســهیلات قرض الحســنه ازدواج و تهیه 

جهیزیه از بانک رفاه کارگران قرار دارند. 
لازم به ذکر است، بانک رفاه کارگران از ابتدای سال 
جاری تا پایان آذر ماه، تعداد ۵۰٫۵۶3 فقره تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج و تهیه جهیزیه به مبلغ بیش از 

۴3٫2۱3 میلیارد ریال پرداخت کرده است.

بازتاب

یک نماینده بیمه رازی:
رضایت بیمه گذاران و نمایندگان از 
اولویت های همکاران بیمه رازی است

لطیفی نیا- نماینده بیمه رازی گفت: همراهی و همدلی 
ســتاد و نیروهای بیمه رازی در فعالیت نمایندگان و 
شبکه فروش تأثیر قابل توجهی دارد و کسب رضایت 
بیمه گزاران و شــبکه فروش جزء دستورالعمل های 
همکاران بیمه رازی اســت. به گزارش روابط عمومی 
و امــور بین الملل بیمــه رازی، یازدهمیــن رویداد 
یکشــنبه ها با نماینده ها و شــبکه فروش به میزبانی 
نمایندگی لطیفی نیا از نمایندگان شعبه مرکزی بیمه 
رازی و با حضور نیکا حق دادی- رئیس شعبه مرکزی 
و ناصرالدین اســلامی فرد- مدیــر روابط عمومی و 
امور بین الملل بیمه رازی برگزار شــد. در این رویداد 
لطیفی نیا همراهی و همدلی شــعب و نیروهای ستاد 
بیمه رازی با نمایندگان را بسیار تاثیرگذار و قابل تقدیر 
دانست و گفت: نیروهای ستاد بیمه رازی همواره پیگیر 
امور نمایندگان و شبکه فروش هستند و این همراهی 
عامل رشد و توسعه فعالیت شبکه فروش خواهد شد. 
او خاطرنشان کرد: همکاران ستاد بیمه رازی در ارتباط 
با نمایندگان، رضایت مشتریان، بیمه گذاران و شبکه 
فــروش را در اولویت اصلی خــود قرارداده اند که این 
موضوع بســیار مهم و حیاتی است.همچنین در این 
دیدار، ناصرالدین اسلامی فرد- مدیرروابط عمومی و 
امور بین الملل بیمــه رازی، نماینده محوری را یکی 
از مهمترین استراتژی های سالجاری شرکت دانست 
و گفــت: موضوع نماینده محوری و پاســخگویی به 
شبکه فروش جزء سیاست های ابلاغی دکتر جباری- 
مدیرعامل بیمه رازی اســت که تاکید بسیاری بر این 
مهم از سوی ایشان وجود دارد. او ادامه داد: مدیریت 
واحده شرکت بر آن است تا در شرایط فعلی پاسخ به 
لحظه به مشکلات و خواسته های نمایندگان و شبکه 

فروش ارائه شود.   

برگزاری مسابقه فروش »آفرین ساز 
۱۴۰۰« برای شبکه فروش بیمه نوین

مســابقه های فروش »آفرین ساز ۱۴۰۰« در فصل 
زمســتان و از اول دی تا 29 اسفندماه سال جاری 
برای نمایندگان حقیقــی و حقوقی و نیز کارگزاران 
متعامل با این شرکت برگزار می شود. این مسابقات 
در رشــته های آتش سوزی، مسئولیت، بدنه خودرو، 
باربری، شخص ثالث خودرو و عمر و سرمایه گذاری، 
برگزار و نماینــدگان و کارگزاران برتر بر اســاس 
شاخص های اعلام شده، انتخاب و از ایشان با اهداء 
جوایــز و لوح تقدیر، قدردانی به عمل می آید. گفتنی 
است، ارتقای بهره وری اعضای شبکه فروش بیمه 
نوین در راســتای فروش باکیفیت و ایجاد اعتماد به 
صنعت بیمه یکی از اهداف اصلی این شــرکت طی 
سال های گذشته بوده و برگزاری مسابقه های فروش 
یکی از بسترهای اصلی تحقق این استراتژی است.

صندوق اجاره ای بیمه “ما”؛ 
ارزشی دیگر برای مشتریان بانک ملت

شرکت ســهامی بیمه »ما« در راســتای خلق تجارب 
خوشایند برای مشتریان، به تولید و معرفی محصولات 
نوین برای مشتریان بانک و بیمه می پردازد. به گزارش 
روابط عمومــی بیمه “ما”، دکتر بهاری فر هدف اصلی 
شــرکت را تأمین منافع کلیه ذی نفعان دانست و این 
موضوع را به تولیــد و معرفی محصولات جدید منوط 
کرد. بر اساس این گزارش، یکی از محصولات خلاقانه 
بیمــه “ما” که برای اولین بــار در صنعت بانک و بیمه 
ارائه شده اســت، طرح صندوق اجاره ای است. صندوق 
اجاره ای بیمــه “ما” و بانک ملت کــه به آن صندوق 
امانات نیز گفته می شود، یک مکان مناسب و امن برای 
نگهداری اموال شخصی با ارزش نظیر طلا، ارز، اسناد، 
اوراق بهادار و مدارک است که در حال حاضر به صورت 
متمرکز به تمامی مشتریان قابل ارائه می باشد. از جمله 
مزایای صندوق اجاره ای می توان به عدم اطلاع بانک و 
بیمه از محتویات صندوق، امنیت بالا و هزینه پایین آن 
نسبت به صندوق های شخصی، سیستم های ضد حریق 
پیشرفته و نگهبان مســلح تمام وقت و احراز هویت از 

طریق اثرانگشت، رمز و کارت هوشمند اشاره کرد

نایب رییس ســابق کمیســیون اقتصادی 
مجلس، با اشــاره به اصلی ترین معضلات 
بازار، به تشــریح و تبیین مطالباتی پرداخت 
که سهامداران می توانند از سازمان بورس و 

به طور کلی دولت، داشته باشند.
اتخاذ تصمیمات کارشناسی نشده از سمت 
دولت، بازار را با اصلاحات شــدیدی روبه رو 
کرده و از طرفی هم زمینه ســاز وارد آوردن 
ضربات سنگینی به بدنه اقتصاد کشور شده 
است. اما به نظر می رسد، این شرایط تمامی 
ندارد زیرا همچنان شاهد اتخاذ تصمیمات 
اعجاب آور  وعده هــای  و  غیرکارشناســی 
مسئولان هستیم. محمد حسن نژاد، نایب 
رییس ســابق کمیسیون اقتصادی مجلس، 
ضمن اشــاره به معضلات کنونــی بازار، 
به تحلیــل نیازها و مطالبه های اساســی 
سرمایه گذاران پرداخته و گفت: سرمایه گذار 
در هــر بــازاری خواســتار امنیت اســت؛ 
به عبارتی سرمایه گذار باید بتواند با امنیت و 
آرامش خاطر کامل، سرمایه خود را وارد بازار 
کند. ســرمایه گذاران تحت چنین شرایطی، 
نه ســود غیر منطقی می خواهند و نه زیان 

غیرمنطقی!
وی افزود: وقتی صحبت از تالار شیشه ای 
می شــود، انتظار می رود تمامی امور در آن 
شــفاف و واضح باشــد. اما اتفاقاتی که در 
یکی دو سال اخیر در بازار سرمایه شاهد آن 
بودیم، نه آن رشــد افسار گسیخته و نه آن 
وادادگی بی سابقه بازار، نشان می دهد بازار 

منطق و ناظری ندارد.
حسن نژاد، با اشــاره به اینکه مجلس، ناظر 

دولت اســت، تصریح کرد: با توجه به اینکه 
مجلس، ناظر دولت است، نباید انتظار این را 
داشــت که مجلس، شاخص را بالا و پایین 
کند. ولــی مجلس باید بر دولــت، وزارت 
اقتصاد و سازمان بورس نظارت داشته باشد 
تا برنامه آنها برای بورس کاملًا مشــخص 
شده و فضایی شفاف و به دور از ابهامات بر 
معاملات بازار سرمایه جاری و ساری باشد.

عضو ســابق شــورایعالی بــورس گفت: 
ســرمایه گذاران در بازار سرمایه باید بدانند 
دولــت در بلندمدت چه دیدگاهی نســبت 
به بازار دارد و بــرای مثال دولت برای پنج 
سال آینده چه برنامه و دیدگاهی برای بازار 
ســرمایه در سر خواهد داشــت؟ وقتی این 
مسائل در بازار مشخص نباشد؛ سهامداران 

نمی توانند خود را با شرایط تطبیق دهند.
وی با اشــاره به فــروش اوراق دولتی که 
انتقادات زیادی بر روند اجرا شدن آن حاکم 
اســت، گفت: وقتی دولت به نام حمایت از 
بورس، اوراق فروخته و پول آن را جمع آوری 

می کند، موجبــات ریزش بــازار را فراهم 
می کنــد و به دنبال آن ســهامداران را نیز 

متضرر می سازد.
این نماینده ادوار مجلس شــورای اسلامی 
ضمن اشاره به تورم دو رقمی اقتصاد کشور 
در ســال های اخیر، گفت: با توجه به تورم 
دو رقمی که سال ها در اقتصاد کشور پایدار 
اســت، می توان گفت دارایی شرکت ها در 
نرخ های قبلی باقی مانده و تجدید نرخی در 
آن ها صورت نگرفت اســت. وزارت اقتصاد 
می تواند شرکت ها را ملزم کند، برای مثال 
تا ۶ ماه، دارایی های خود را تجدید ارزیابی 
کنند. وی ادامه داد: با تجدید ارزیابی دارایی 
شرکت ها، قیمت واقعی سهام آن ها مشخص 
شــده و به دنبال آن، عملکــرد مدیران نیز 
مشخصاً مورد بررسی قرار می گرفت. دولت 
راحت تر می تواند عملکرد مدیران را بررسی 
کند تا مشخص شــود که دارایی شرکت ها 
به صورت مفید و کارآمد اداره می شــود و یا 

اینکه با اتلاف منابع مواجه هستیم.

اهکاری جایگزین، برای بسته خاندوزی ��
نایب رییس ســابق کمیســیون اقتصادی 
مجلس، در نقد از بسته ۱۰ بندی خاندوزی 
گفت: حمایت از بورس با دخالت در بودجه 
کشــور اساساً اشتباه اســت. اگر حمایت از 
طریق صندوق توســعه ملی یــا صندوق 
حمایت از بازار انجام شــود، می تواند مؤثر 
باشــد. در این صورت، دولــت می تواند با 
فروش بخشــی از دارایی هایی مازاد خود، 
سهام خریداری کرده و پرتفوی گردانی گند.

وی افزود: این نوع حمایت نیازی به بودجه 
نــدارد و دولت می تواند با اجازه از ســران 
قوا، اقدام به فروش بخشــی از دارایی های 
مــازاد خود کند. با فروش دارایی های مازاد، 
می تــوان صندوقی تحت عنــوان صندوق 
ذخیــره دولت مانند صنــدوق نفتی که در 
کشــور نروژ وجود دارد، تشکیل داد. دولت 
با چنین صندوقــی می تواند در صورت نیاز 
در بخش هــای مختلف اقتصــادی معامله 
انجــام داده و حمایتی صحیــح از بازارها 
داشته باشد. از طرفی دیگر، در روز گذشته 
رییس  اقتصادی  معاون  محســن رضایی، 
جمهوری، وعده داد که شاخص کل بورس 
در آینده ای نزدیک به محدوده یک میلیون 
و 7۰۰ هزار واحدی خواهد رسید. بسیاری از 
کارشناسان معتقدند، پس از طرح وعده های 
دولت  مسئولان  توســط  بورسی  گوناگون 
ســیزدهم، این بار نوبت به رضایی رســیده 
است. حســن نژاد نیز در این باره گفت: در 
هیچ کجای دنیا، کسی نمی تواند با اطمینان 
از آینــده و محدودیت شــاخص صحبت 
کنــد. چنین افرادی یا قدرت دارند که خود، 
شاخص را بالا و پایین کنند و یا شناختی از 
بازار سرمایه ندارند و صحبت های بی پایه و 

اساس می کنند.

بورس؛ به نام ملت، به کام دولت 
نائبرییسسابقکمیسیوناقتصادیمجلسشورایاسلامی؛

امضا تفاهم نامه پرداخت ۲۰۰۰ فقره تسهیلات مسکن
باحضورمدیرعاملبانکمسکنومعاونوزیرمیراثفرهنگی؛

تفاهم نامه اعطای تسهیلات خرید و ساخت مسکن بین بانک 
مسکن و وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
با هدف تأمین تســهیلات مسکن به هنرمندان و صنعتگران 
حوزه صنایع دســتی امضا شد. به گزارش پایگاه خبری بانک 
مسکن- هیبنا، بر اساس این تفاهم نامه تا پایان سال ۱۴۰۰ 
دو هزار فقره به هنرمندان و صنعتگران حوزه صنایع دســتی 
پرداخت می شود. در قالب این تفاهم نامه بر اساس تمهیدات 
بانک مســکن، علاوه بر تسهیلات ۶۰ میلیون تومانی بدون 
ســپرده در تهران، امکان استفاده از تسهیلات اوراق را فراهم 
کرده تا به هنرمندان حوزه صنایع دســتی بتوانند به صورت 
تلفیقی از 2۰۰ میلیون تومان تســهیلات خرید مسکن بهره 
مند شوند. سقف تسهیلات بدون سپرده در تهران ۶۰ میلیون 
تومان، در شهرهای بزرگ و بالای 2۰۰ هزار نفر جمعیت ۵۰ 
میلیون تومان و در شــهرهای کوچک نیز ۴۰ میلیون تومان 
اســت. متقاضیان در شــهرهای بزرگ می توانند همزمان از 
تســهیلات اوراق گواهی حق تقدم تسهیلات مسکن )اوراق 
ممتاز( ۱۶۰ میلیون تومان و در شــهرهای کوچک نیز ۱2۰ 
میلیون تومان اســتفاده کنند. تسهیلات از محل اوراق برای 

زوجین هنرمند نیز متناســب با شهر محل زندگی تا دو برابر 
این میزان قابل افزایش اســت. مدت بازپرداخت تسهیلات 
بدون سپرده ۱۰ ساله و تسهیلات از محل اوراق ممتاز نیز ۱2 
ساله است. دکتر محمود شایان در ابتدای این نشست گفت: 
پس از درخواست وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی در خصوص تأمین تســهیلات هرمندان حوزه صنایع 
دستی، با کمال میل پذیرفتیم و مقدمات امضای تفاهم نامه با 
این وزارتخانه را سریعاً ترتیب دادیم.مدیرعامل بانک مسکن 
افــزود: امیدواریم امضای این تفاهم نامه ســرآغاز همکاری 
خوب بین بانک مسکن و وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی باشــد. دکتر شایان تاکید کرد: بانک مسکن 
تــلاش خود را می کند تا اقداماتــی را در جهت افزایش رفاه 
کارکنان و هنرمندان انجام دهد. همچنین در این مراسم، سعید 
اوحدی معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی با تشکر از مدیرعامل بانک مسکن 
برای ترتیب دادن این جلســه گفت: از دکتر شــایان تشکر 
صمیمانه دارم که در هر مســئولیتی که حضور داشت انصافاً 
منشــأ خیر و برکت بودند. اوحدی بــا تاکید بر اینکه بیش از 

23 سال با دکتر شایان آشنایی دارم، گفت: من هفته گذشته 
در خصــوص این موضوع با دکتر شــایان صحبت کردم که 
ایشــان در کمتر از یک هفته این جلســه را ترتیب دادند که 
این نشان از توجه دکتر شایان به مقوله مسکن دارد. اوحدی 
همچنین با اشاره به اینکه بر اساس آمار ثبت شده در سامانه 
ما، در حال حاضر ۵2۰ هزار هنرمند در حوزه صنایع دســتی 
فعالیت می کنند، اظهار داشــت: 7۵ درصد از این هنرمندان را 
بانوان به خود اختصاص می دهند و از این میزان ســهم نیز، 
۸۰ درصد بانوان خودسرپرست هستند. وی ادامه داد: بنابراین 
برکات تفاهم نامه ای که بین بانک مســکن و وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی امضا شده، در زندگی 
این گروه از جامعه مشهود است.خانم پویا محمودیان معاون 
صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
نیز در این مراسم با تاکید بر اینکه این تسهیلات تا پایان سال 
۱۴۰۰ برای پرداخت تسهیلات به 2 هزار هنرمند و صنعتگر 
در حوزه صنایع دســتی اعتبار دارد، اظهار امیدواری کرد که 
ابتدای ســال آینده نیز با تمهیدات مدیران بانک مسکن این 

تفاهم نامه تمدید شود.

به گزارش روابــط عمومی بیمه ایران به نقل 
از شــبکه اخبار اقتصادی و دارایــی و ایران 
)شادا(، سید مجید بختیاری، بیمه ایران را نماد 
ســه ویژگی »اصالت«، »اعتبار« و »افتخار« 
در طول ۸۶ ســال تأسیس آن خواند و گفت: 
جدای از این ها، چه در ســال های جنگ و چه 
در ســال های عمران و آبادانی کشــور، بیمه 
ایران نقــش بی بدیلی داشــته و در مدیریت 
ریسک های کشور و همچنین در ارتقای دانش 
بیمه ای در کشور، بیمه ایران نقش خیلی جدی 
ایفا کرده است. وی با بیان اینکه بخش قابل 
ملاحظــه ای از شــکل گیری صنعت بیمه در 
بخــش خصوصی، مدیون دانــش فنی بیمه 
ایران و ظرفیت نهفته در آن اســت، تصریح 
کرد: با توجه به سیاســت های ذیل اصل ۴۴ 
قانون اساسی، بیمه ایران به عنوان تنها شرکت 
بیمــه دولتی باقی ماند، منتهــی رویکرد این 
شــرکت، این بود که همســو با سیاست های 
کلی کشور، )با اینکه خودش دولتی می ماند( 
به بخش خصوصی کمک بکند و تاکنون در 
این زمینه از هیچ کوششی دریغ نکرده است. 
سید مجید بختیاری، با اعلام اینکه بیمه ایران 
دارای 22۰ شــعبه و چیزی حــدود ۱۴ هزار 
نمایندگی در سراسر کشور است، گفت: بیمه 
ایران نزدیک به 32 درصد ســهم بازار بیمه 

کشــور را به خود اختصــاص داده و در بحث 
خسارت ها و خصوصاً در رشته شخص ثالث، 
تقریباً بیش از ۵۰ درصد سهم بازار را دارد؛ این 
یعنی، این بیمه، دارای بیشترین حجم عملیات 
یکی از بزرگ ترین رشــته های بیمه ای کشور 
است.مدیر عامل بیمه ایران با تأکید بر اینکه 
توجیه اقتصادی یک فعالیت، برای بیمه ایران 
به عنوان یک بنگاه اقتصادی خیلی مهم است، 
یادآور شــد: در عین حال، ما به جهت دولتی 
بودن، ملاحظاتی غیر از ملاحظات اقتصادی را 
هم مد نظر قرار می دهیم و در جاهایی که مثلًا 
شــرکت های دیگر بیمه ای نخواهند بیمه نامه 
شخص ثالث کسی را صادر کنند، از او استقبال 
کرده و خودمان را موظف می دانیم که این کار 
را انجام دهیم. وی تعداد همکاران بیمه ایران 
در سراسر کشــور را حدود ۴ هزار و ۶۰۰ نفر 
اعلام کرد و گفت: ما در دسترس ترین شرکت 
بیمه ای کشــور هم به شمار می رویم، چرا که 
به عکس شرکت های بیمه ای دیگر، در اقصی 
نقاط کشور، چه به صورت شعبه و چه به صورت 
نمایندگی حضور داریم. بختیاری در تشــریح 
اقدامات بیمه ایران در ۱۰۰ روز شروع به کار 
دولت سیزدهم، تدوین یک نقشه راه جدید و 
برنامه راهبردی برای اجرا در ســطح شرکت، 
به نحوی که مورد تعهــد همه بخش ها قرار 

بگیــرد، را از اهم برنامه ها عنوان کرد و گفت: 
نگاه و چارچــوب درونی این برنامه راهبردی، 
بیشتر در حالت پویا تدوین شده؛ یعنی متناسب 
با تغییرات محیطی و تغییرات داخلی شرکت، 
ایــن برنامه قابل بازنگری و ارتقاء اســت.وی 
اظهار داشــت: نکته ای کــه در ارتباط با این 
برنامه راهبردی قابل ذکر اســت اینکه، این 
برنامه، کلی گویی صرف نیســت و هشت مگا 
پروژه در آن دیده شده است؛ در این هشت مگا 
پروژه، »سامانه یکپارچه بیمه گری«، »سامانه 
هشــدار«، »سامانه هوشــمند کشف تقلب و 
الکترونیکی  تخلف«، »درگاه واحد خدمــات 
یا پنجره واحــد بیمه ایران«، »مولدســازی 
دارایی ها و ایجاد نظام جدید ســرمایه گذاری 
در بیمه ایران«، »بازســازی سرمایه انسانی 
و تربیــت ۱۰۰ مدیر بیمه ای برای آینده بیمه 
ایران«، »طراحی بسته بیمه های خرد به ویژه 
بیمه های زندگــی« و درنهایت بحث »طرح 
بازنشســتگی تکمیلــی« وجــود دارد که در 
برنامه راهبردی تدوین و گنجانده شــده است.

وی گفت: تصور می کنیم با پیاده ســازی این 
برنامه ها، اقدامات عمل گرایانه خوبی در زمینه 
شــفافیت عملیات شرکت، سالم سازی محیط 
عملیــات مالی و جلوگیری از بــروز هرگونه 
تخلف و تقلب صورت بگیرد.بختیاری یادآور 

شد: البته، مصالح اقتصادی شرکت، با رعایت 
حقوق دولت بــه عنوان صاحب ســهام نیز 
در تدوین این نقشــه راه در نظر گرفته شده 
اســت، به گونه ای که بیمه ایران با پشت سر 
گذاشتن زیان انباشته خود، بتواند تقسیم سود 
خوبی را داشته باشد که سودش به دولت ارائه 
می شود. مدیر عامل بیمه ایران افزود: در این 
چارچوب، بیمه ایران همچنین، به عنوان یک 
مؤدی مالیاتــی، مالیات خوبی را هم پرداخت 
خواهد کرد و در عین حال رضایت مندی خوبی 
را نیز در ســطح بیمه گذاران، زیان دیدگان و 
تمام ذی نفعان خود خواهد داشــت. بختیاری 
یکــی دیگر از کارهای دیگر انجام شــده در 
۱۰۰ روز ابتدای شروع بکار دولت سیزدهم در 
بیمه ایران را، بازســازی نظام مالی شرکت و 
روزآمد نمــودن آن اعلام کرد و گفت: ما ۱۴ 
هزار نمایندگی در سراســر کشور داریم که تا 
پیش از این، کارمزد آنهــا به صورت پراکنده 
پرداخت می شــد که این، علاوه بر بالا بردن 
قیمت تمام شــده برای شرکت موجب می شد 
انصاف نیــز رعایت نشــود. در این چارچوب 
اما، با محاســبه و پرداخت متمرکز کارمزد در 
سراسر کشــور، رضایتمندی خوبی از سمت 
نمایندگان ایجادشده و همچنین در این زمینه 

هم شفاف سازی صورت گرفته است.

لزوم تغییر ساختار در بیمه ایران 
مدیرعاملبیمهایرانمطرحکرد:

هانا پاکمند
روزنامه نگار



چهارشنبه 8 دی ماه 1400، سال هفتم،  شماره 246
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

9
انرژی

خبرخوان

امضای قرارداد چادرملو و مپنا 
برای ساخت ۲ نیروگاه ۵۴۶ 

مگاواتی سیکل ترکیبی

چادرملو و مپنا قرارداد ســاخت دو نیروگاه ۵۴۶ 
مگاواتی ســیکل ترکیبی امضا کرد.در مراســم 
امضای این قرارداد کــه با حضور مدیران عامل 
و اعضای هیات مدیره دو شــرکت برگزار شــد. 
مهندس تقی زاده مدیرعامل شــرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو گفت: یکی از مشــکلات عمده 
صنعت فولاد کشــور نبود زیر بناها از جمله برق 
و گاز و آب می باشــد که فولادی ها باید خود به 
فکر این زیر ســاخت ها باشندکه اتفاقاً کار خوبی 
است که بتوانیم با تأمین این زیر ساخت ها، کمک 
بزرگی به مملکت در جهت توســعه پایدار کرده 
باشیم. مهندس تقی زاده در ادامه افزود: شرکت 
چادرملو توانسته با کمک شرکت های فولادی و 
صنعتی دغدغه آب را در فلات مرکزی حل کند. 
و در حال حاضر مشکل دوم موضوع کمبود برق 
در کشور است که البته چادرملو توانسته با ساخت 
نیروگاه ۵۰۰ مگاواتی سیکل ترکیبی و همچنین 
نیرگاه خورشــیدی ۱۰ مگاواتــی در اردکان یزد 
علاوه بر تأمین برق مورد نیاز خود بیش از نیمی از 
برق تولیدی خودرا به شبکه سراسری منتقل کند 
و اکنون هم در نظر داریم با سرمایه گذاری برای 
ساخت دو نیروگاه ۵۴۶ مگاواتی سیکل ترکیبی 
و ۱2۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی مجموع تولید 
خود را به بیش از ۱73۰ مگاوات برق برســانیم.

مدیرعامل چادرملو در پایان گفت: امضای قرارداد 
ســاخت نیروگاهی ۵۴۶ مگاواتی سیکل ترکیبی 
اردکان کــه به روش epc و نیروگاه بهاباد که به 
شکل botاجرا می شود را به فال نیک می گیریم و 
امیدواریم که گروه مپنا بتوانند در سریعترین زمان 
ســاخت آنها را به اتمام برساند و وارد مدار کند و 

امیدها را در دل مردم بیشتر کند.

مذاکرات برای واردات آب از 
مسیر ترکمنستان و ازبکستان

مشــاور بین المللی وزیر نیرو گفت: قبلًا طرحی 
مبنی بر واردات آب از سمت افغانستان بود که به 
دلیل شرایط خاص سیاسی این کشور این طرح 
تغییر کرده تا واردات آب از ســمت ترکمنستان 
و ازبکستان انجام گیرد. محمدعلی فرحناکیان با 
اشاره به وضعیت دیپلماسی آب کشور، گفت: ما 
در حوزه دیپلماسی آب با تمام کشورهای همسایه 
از جمله ترکمنســتان در حوزه اترک، افغانستان، 
عراق، ترکیه و آذربایجان تفاهم نامه داریم. وی با 
تأکید بر اینکه تعاملات در اکثر حوضه های آبریز 
بین المللی دوستانه است، افزود: به طور مثال در 
تابستان امسال ما پنجمین سالگرد بهره برداری 
دوستانه میان سد و رود ارس را میان آذربایجان و 
ایران برگزار کردیم که به اذعان اکثر سازمان های 
بین المللی این روابط جزو معدود روابط موفق در 
دنیا بوده است، در حالی که اکثراً آب های مرزی 
محل منازعه دو کشــور می شــود. فرحناکیان با 
اشاره به سفر اخیر معاون وزیر نیرو به ترکیه گفت: 
سد کاراکورت که در مسیر رود ارس هست، یکی 
از موضوعات مهم مذاکــرات بود. مقامات ترک 
مدعی هستند آبگیری این سد کامل شده و پس 
از این رهاسازی به صورت عادی انجام می شود.

چادرملو برگ زرینی را در اقتصاد 
مقاومتی رقم زده است

حجه الاســلام نکویی رییس مرکز گســترش 
اقتصاد مقاومتی کشــور در بازدیــد یک روزه از 
فعالیت های شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
و مشاهده اقدامات گســترده این شرکت در امر 
تولید و اشتغال و توانمند ســازی صاحبان ایده، 
خلاقیت، نوآوری، و تولیــد گفت: چادرملو برگ 
زرینی را در اقتصاد مقاومتی رقم زده اســت. به 
گــزارش خبرنگارما در ایــن بازدید که مدیر کل 
مؤسسات کارآموزی آزاد و مشارکت های مردمی 
سازمان فنی و حرفه ای کشور نیز حضور داشت از 
اقدامات گسترده شرکت چادرملو در حوزه اقتصاد 
مقاومتــی بازدید کردند.رییس مرکز گســترش 
اقتصــاد مقاومتی ضمــن بازدیــد از طرح های 
اجرا شــده در این زمینه در نشســتی با اشاره به 
تاکیدات مقام معظم رهبری در این رابطه گفت: 
امروز یکی از مهمتریــن موضوعات، بحث عدم 
مهارت ســرمایه های انسانی کشــور است که با 
اقدامات آموزشی می تواند منجر به تولید اشتغال 
شود. حجه الاسلام نکویی ضمن ابراز خرسندی 
از اقدامات شــرکت چادرملو افزود: این مجموعه 
صنعتــی دارای ظرفیت های بــالا و کارنامه ای 

درخشان در حوزه اشتغال است. 

خبرخوان

کاهش صادرات گاز ایران به 
عراق تا مرز ۸ میلیون متر مکعب

عضو هیئت مدیره اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و عراق اظهار داشــت: به علت کاهش صادرات 
گاز ایران از ۵2 میلیون متر مکعب به ۸ میلیون 
متر مکعب، 3۴۰۰ مــگاوات از تولید برق عراق 
از مدار خارج شــده است. اگر ما گاز کافی هم به 
عراق بدهیم کل تولید برق این کشــور کمتر از 
۱۵ هزار مگاوات است در حالی که عراق دست 
کم 2۰ هزار مگاوات برق نیاز دارد. بنابراین اینکه 
۵۰۰ مگاوات ترکیه یــا ۵۰۰ مگاوات کویت یا 
اردن بخواهنــد به عراق بــرق بدهند، نمی تواند 
تأمین کننده نیاز عراق شــود. تا زمانی که عراق 
تــا ۴ یا ۵ هزار مگاوات ظرفیت تولیدی، نیروگاه 
نسازد، نمی تواند مشــکل برق خود را حل کند. 
سید حمید حسینی در گفت وگو با ایلنا، افزود: بازار 
بیشتر تحت تأثیر عوامل خارجی و مسائل سیاسی 
است و موضوعی مانند نقل و انتقالات صرافی ها 
روی این موضــوع تأثیر زیادی ندارد. وی اظهار 
داشــت: برخی اقدامات صرافی های ســلیمانیه 
عراق که گفته می شــود منجر به افزایش قیمت 
دلار می شود، اظهار کرد: در مورد ارز ممکن است 
مشکلاتی در اقلیم کردستان یا افغانستان یا دبی 
ایجاد شــود اما ارز عمدتاً تحــت تأثیر مذاکرات 
برجام است. وقتی احساس شــود که مذاکرات 
برجام ســویه مثبتی دارد قاعدتاً شــاهد کاهش 
قیمت دلار هســتیم، در مقابل به محض آنکه 
فضاسازی شده یا خبرهایی منتشر شود مبنی بر 
اینکه توافق برجام بــه راحتی صورت نمی گیرد 
و با مشکلاتی مواجه شده شــاعد افزایش نرخ 

می شویم.
این فعال اقتصادی ادامه داد: امارات به مشــکل 
رسیدگی کرده است و صادرات کیوی به امارات 
از سر گرفته شده است. نیاورانی در پاسخ به این 
پرسش که آیا مسیر صادرات از مرز ترکمنستان 
به آســیای میانه برای ما باز شــده است؟ خاطر 
نشان کرد: در گام نخست باید دید آیا کشورهای 
ثالث امکان حمل ونقل آن ها می تواند جوابگوی 
نیاز ما باشــد؛ متاسفانه امکان حمل و نقل ما به 
این کشورها و این کشورها به روسیه و کشورهای 
دیگر ضعیف است. ترکمنستان امکانات حمل و 
نقل برای تولیدات خود دارند و نمی تواند حداقل 
روزی ۱۰۰ کانتینر برای صادرات محصولات ما 
اختصاص بدهد این مسئله ملزم به فراهم شدن 

زیرساخت های از سوی دو کشور است.

گاز کدام مشترکان قطع می شود؟

مدیر گازرسانی شرکت ملی گاز کشور با بیان این 
که انتظــار می رود حجم مصــرف گاز خانگی در 
روزهای آینده به ۶۰۰ میلیون مترمکعب برســد، 
گفت: همچنیــن حدود 3۰۰ واحــد اداری اخطار 
گرفته و وقتی این اخطارها به دومین بار برسد گاز 

آن واحدها قطع می شود.
جلال نورموســوی در برنامه گفتگوی ویژه خبری 
شبکه دو ســیما افزود: اثرات افزایش مصرف گاز 
ســبب به هم خوردن موازنه گاز در خطوط انتقال 
کشور می شود بنابراین مجبور هستیم این موازنه را 
با کاهش مصرف در بخش های دیگر جبران کنیم، 
برای مثال مجبور هســتیم مصرف ۱2۱ میلیون 
مترمکعبی نیروگاه ها را کاهش داده و حجم مصرف 

را به ۱۰۰ میلیون مترمکعب برسانیم.
او گفت: در بخش های فولاد، سیمان و پتروشیمی 
هــم اعمــال محدودیت ها از قبل انجام شــده و 
کماکان دایر اســت. طبق مصوبــات قبلی، حجم 
مصرف گاز فولادیها بایــد ۱۵ میلیون مترمکعب 
باشــد که البته در حال حاضر کمی بیشــتر از این 
مقدار است، دربخش سیمان باید ۵ میلیون باشد که 
فزونی شکل نگرفته اما در بخش پتروشیمی حجم 
مصرف باید ۵۰ میلیون مترمکعب می بود که طبق 
مصوبه رفتار نشده و کمی افزایش شاهد هستیم. 
مدیر گازرسانی شرکت ملی گاز افزود: اگر مصرف 
گاز خانگی بیش از حد پیش بینی ها شود با اعمال 

محدودیت روبرو خواهد شد.

ماجرا از انتشــار خبری در روز پایانی آذرماه 
آغاز شد که قیمت بنزین در دو جزیره کیش 
و قشــم افزایش خواهد یافــت. نامه ای در 
فضای مجازی به امضای محســن رضایی، 
معاون اقتصادی منتشــر شد که در این نامه 
از تصمیم جدید ستاد هماهنگی اقتصادی در 
تاریــخ 23 آبان ماه ۱۴۰۰ پرده برداری کرده 
بود. در نامه محسن رضایی آمده بود: »مقرر 
شد طرح بازتوزیع یارانه بنزین از طریق ارائه 
ســهمیه بنزین به افراد به جای خودروها به 
طور آزمایشــی در جزیره قشم و کیش اجرا 
شود و هیات وزیران براساس نتایج حاصل از 
اجرای آزمایشی طرح در خصوص تعمیم آن 
به کل کشور تصمیم گیری کند.« اگرچه این 
خبر در ابتدا با تکذیب احسان خاندوزی، وزیر 
اقتصاد همراه شــد، اما قبل از آن، فریدون 
عباســی، عضو کمیســیون انرژی مجلس، 
محتــوای نامــه معاونت اقتصــادی رییس 
جمهور در خصــوص افزایش قیمت بنزین 
را تأیید کرده و گفته بود: »دولت می خواهد 
قیمت بنزین را در دو جزیره کیش و قشم به 

صورت آزمایشی اجرا کند.
سوءبرداشت از نامه محسن رضایی؟ ��

اما این همه داستان نبود، بلکه علی بهادری 
جهرمی، ســخنگوی دولت وارد گود شد و 
ایــن اظهارات را تکذیب کرد. او گفت: آنچه 
که امروز در رســانه ها با عنوان گرانی بنزین 
منتشر شده، صحیح نیست و سوءبرداشت از 
نامه معاون اقتصادی دولت اســت. به گفته 
وی، قرار نیســت بنزین گران شود و دولت 
تصمیمات یک شبه نیست. حتماً اگر قرار باشد 
تصمیمی گرفته شود که در زندگی جاری و 
عمومی مردم اثر بگذارد، جوانب مختلف آن 
سنجیده می شــود. وی ادامه داد: درباره این 
طرح نیز مقرر شده به صورت آزمایشی در دو 
جزیره قشــم و کیش، سهمیه بنزین به جای 
خودروها به افراد اختصاص پیدا کند و قیمت 
عرضه همان نرخ عادی ۱۵۰۰ تومان برای 
بنزین سهمیه ای و 3۰۰۰ تومان برای بنزین 
آزاد اســت که هیچ تفاوتی بــا نرخ موجود 
نخواهد داشت. سخنگوی دولت تصریح کرد: 
در حال حاضر اگر کسی خودرو نداشته باشد، 
نمی تواند از سهمیه بنزین هم استفاده کند؛ 
در حالی که سوخت ســرمایه ملی و متعلق 
به همه مردم است. اما کسی که مثلًا چهار 
خودرو داشته باشد، چهار برابر سهمیه استفاده 
می کند. طبیعتاً این روش ناعادلانه اســت و 
سهم کســی که توان خرید خودرو ندارد، در 

سوخت دیده نمی شود. بهادری جهرمی تاکید 
کرد: بــا این تغییر که به صورت آزمایشــی 
بنا شده انجام شــود، کسی که خودرو ندارد 
هم می تواند سهمیه سوخت با کد ملی خود 
داشــته باشــد و آن را به قیمت مناسب به 
دیگران عرضه کند. لذا خبرسازی ها پیرامون 

افزایش قیمت بنزین صحت ندارد.
جزییات طرح بنزینی دولت ��

بــا این وجــود، در همان زمــان بلافاصله 
محمدرضا لواسانی سرپرست سازمان منطقه 
آزاد کیش، طرح جدید سهمیه یارانه ای بنزین 
برای هر کد ملی را تشــریح کرد. او اگرچه 
خبر افزایش قیمت بنزین را کذب دانســت، 
اما تاکیــد کرد: در بودجه ۱۴۰۱ اشــاره ای 
به افزایش قیمت بنزین و ســهمیه سوخت 
نشده اســت. لواســانی تفاوت این طرح با 
طرح پیشــین را تخصیص سهمیه بنزین به 
هر کد ملی عنوان کــرد که پیش از این به 
هر خودرو تعلق می گرفت. بر این اساس، او 
گفت: از این پس سهمیه بنزین به دارندگان 
هر کدملی دارای خودرو یا فاقد خودرو تعلق 
می گیرد، میزان یارانــه تخصیصی به ازای 
هر نفر معــادل 2۰ لیتر بنزین به نرخ ۱۵۰۰ 
تومان است. به گفته لواسانی، یارانه سهمیه 
بنزین از هر کارت بانکی قابل برداشت است 
و افراد در صورت نداشــتن خودرو می توانند 
این یارانه را با اپلیکیشنی که به همین منظور 
طراحی شــده، به فروش برسانند. طبق این 
طرح، افرادی که به هر دلیلی امکان فروش 
ســهمیه خود یا انتقال به دیگری را نداشته 
باشــند، بعد از مدت مشــخصی مبلغ آن را 
به صورت فروش خودکار، در حســاب خود 
دریافت خواهند کرد. او بــا تاکید بر این که 
تمام دارنــدگان کد ملی کــه بیش از یک 
سال در کشور اقامت داشته باشند، مشمول 
طرح هســتند، متذکر شــد: با اجرایی شدن 
طرح جدید سهمیه بنزین، رانندگان وسایط 
نقلیــه عمومــی همچنان از ســهمیه خود 

برخوردارند و هیچ گونه تغییری در ســهمیه 
تاکســی ها، خودروهای عمومی و گازوییلی 
ایجاد نمی شود، و اعضای خانواده هایشان نیز 
مشمول دریافت یارانه سهمیه 2۰ لیتر بنزین 
می شوند.شمسیان، معاون سازمان منطقه آزاد 
کیش نیز توضیح داد: قرار اســت این طرح 
در مرحله اول در جزیره کیش اجرایی شــود 
و صرفاً جنبه آزمایشــی دارد و بعد از اصلاح 
اشــکالات احتمالی در مناطق دیگر اجرایی 
خواهد شد.او با بیان این که تا الان هر پلاک 
خودرو یک کارت ســوخت داشته و سهمیه 
بنزین به آن تعلق می گیــرد، گفت: در این 
طرح قرار اســت به ازای هر کارت ملی 2۰ 
لیتر بنزین تعلق گیرد. شمسیان تاکید کرد: 
قرار نیســت هیچ تغییری در وضعیت قیمت 
بنزین چه یارانه ای و چه آزاد اعمال شــود؛ 
به طوری کــه ارائه بنزین یارانه ای با ۱۵۰۰ 
و آزاد 3۰۰۰ تومــان ادامه دارد ولی به جای 
شارژ کارت ســوخت براساس پلاک، به هر 
کارت ملی کــه مالک آن ســاکن ایران و 
حداکثر یکســال اســت که از ایران خارج 
نشده و در کیش ساکن است ماهانه 2۰ لیتر 
معادل بنزین تعلــق می گیرد. وی همچین 
با اشــاره به این که هیــچ تغییری در میزان 
ســهمیه خودروهای عمومی یعنی تاکسی و 
تاکسی های اینترنتی ایجاد نمی شود، یادآور 
شــد: هیچ تغییری هــم در وضعیت بنزین 
خودروهای دیزلــی با هر نوع کاربری ایجاد 
نخواهد شد، ولی خانواده این افراد نیز در این 
طرح مورد توجه قرار گرفته و سهمیه ای مانند 

بقیه دریافت می کنند.
اختصاص سهمیه ۱۵ لیتری بنزین به هر کارت  ��

ملی
حالا پس از گذشــت یک هفته، وزیر نفت 
اعلام کرد: به تمامی افراد چه صاحب خودرو 
باشــند یا نه و یکسال در ایران اقامت داشته 
باشند، برحســب کارت ملی ۱۵ لیتر بنزین 
۱۵۰۰ تومانی تعلق می گیرد. افراد می توانند 

از این بنزین اســتفاده کننــد و یا از بخش 
اعتباری به صــورت ریالی اســتفاده کنند. 
جواد اوجی در خصــوص طرح جدید دولت 
برای توزیــع بنزین گفت: در این طرح هیچ 
گونه تصمیمی دولت سیزدهم برای افزایش 
قیمت بنزین ندارد، بلکه دولت مصمم است 
یارانه ای که امروز به خودروها می دهیم را به 
صورت عادلانه بین همه مردم اعم از کسانی 
که خودرو دارند و کســانی که خودرو ندارند، 
تقســیم کند. وی متذکر شد: هم اکنون 27 
میلیون کارت ســوخت فعال در کشور داریم 
و مردمی که خودرو دارنــد، در قالب کارت 
ســوخت از یارانه سوخت بهره مند می شوند، 
امــا مردمی که خودرو ندارنــد، از این یارانه 
بی بهره هســتند و دولت بنا دارد با این طرح 
که در حال حاضر کار کارشناســی روی آن 
صورت می گیرد، توزیع بنزین و یارانه آن را 
عادلانه کند. احمد وحیدی، وزیر کشــور نیز 
روز دوشنبه در حاشیه نمایشگاه توانمندی و 
دستاوردهای جهاد دانشگاهی ۱۴۰۰ اعلام 
کرد: امســال بنزین گران نخواهد شد و قرار 

نیست قیمت بنزین گران شود.
امکان خرید و فروش سهمیه بنزین ��

با این وجــود، جلیل ســالاری، مدیرعامل 
شــرکت ملی پالایش و پخش با اشــاره به 
جزئیات اجرای طرح تخصیص بنزین به هر 
فرد، گفت: براساس مصوبه ستاد هماهنگی 
اقتصــادی دولت این طــرح ابتدا به صورت 
آزمایشــی در کیش انجام خواهد شــد.وی 
افزود: قبل از ارائه طرح جدید عرض می کنم 
کــه ذخیره بنزین ســهمیه ای که در کارت 
ســوخت خودروها و موتورسیکلت ها وجود 
دارد، حفظ خواهد شــد و مردم از این بابت 
نگرانی نداشته باشــند. سالاری متذکر شد: 
طبق این طرح ســهمیه بنزین خودروهای 
عمومی تغییر نخواهد کــرد و به جای واریز 
به کارت ســوخت، به حساب بانکی صاحب 
آن خودرو واریز می شــود. برای خودروهای 
شخصی ســهمیه ای معادل ۱۵ لیتر به ازای 
هر فرد به حساب سرپرســت خانواده واریز 
می شــود. مدیرعامل شــرکت ملی پالایش 
و پخش گفــت: در این طرح امکان خرید و 
فروش ســهمیه کارت وجود خواهد داشت، 
همچنین در حال بررسی هستیم که بتوانیم 
در طرح آزمایشــی اگــر خانــواده ای قبلًا 
ســهمیه بنزین ۶۰ لیتر داشته است و الان 
کمتر شده اســت، با تمهیداتی این سهمیه 
۶۰ لیتر را برای آن خانواده حفظ کنیم. وی 
گفت: در این طرح یک سامانه مبادله بنزین 
پیش بینی شده اســت که افرادی که خودرو 
ندارند، می توانند سهمیه خود را به سایر افراد 

بفروشند و در واقع سهمیه خود را نقد کنند.

خریدوفروشبنزینهمگانیمیشود

بازی   بنزینی!

وزیر نیرو خبر داد: 

۱۰۰ شهر در تنش شدید آبی
وزیــر نیرو درباره برنامه وزارت نیرو برای اســتفاده از آبهای 
ژرف گفت: مطالعات و اکتشــافات خوبی انجام شده و قرار 
است با رعایت ملاحظات زیست محیطی به اجرا برسد و این 
طرح اکنون در مرحله مطالعه قــرار دارد.علی اکبر محرابیان 
در حاشیه نشســت با مدیران آب و آبفا در جمع خبرنگاران 
درباره وضعیت تأمین سوخت زمســتانی گفت: وزارت نفت 
تمام تــلاش خود را کرده و اقدامات خوبی انجام شــده که 
تا امروز نه خاموشــی و نه محدودیتی داشته ایم.وی با بیان 
اینکه عدم خاموشی امکانپذیر است، مشروط بر اینکه مصارف 
صنعت و خانگی مدیریت شــود، اظهار کــرد: برای تأمین 
ســوخت زمستانی همکاری خوبی صورت گرفته البته نتیجه 
به میزان سرمای دی و بهمن ماه نیز برمی گردد. در هر حال 
برنامه ریزی ما به گونه ای است که بتوانیم مصرف برق و گاز 
را مدیریت کرده تا خاموشــی نداشته باشیم.محرابیان درباره 

شهرهای دارای تنش آبی نیز گفت: مجموع شهرهای دارای 
تنش 3۰۰ شهر هستند و از این تعداد ۱۰۰ شهر تنش شدید 
آبی دارند که با اجرای پروژه های ویژه، اغلب این شــهرها از 
تنش خارج خواهند شد.وزیر نیرو با اشاره به بیانات مقام معظم 
رهبری در دیدار با نخبگان درباره مساله آب که به زودی به 
مسئله مهمتری در دنیا تبدیل خواهد شد، اظهار کرد: لازمه 
حل مشــکل آب این اســت که احکام بودجه تحقق یافته و 

منابع مالی مورد نیاز تأمین شود.
وزیر نیرو با بیان اینکه در بخش آبرســانی روستایی برنامه 
جهشــی برای تأمین آب پایدار ۱۰ هزار روستا در دستور کار 
قرار گرفته که نخســتین قرارداد آن برای تأمین آب 7۱۰۰ 
روستا با قرارگاه امام حسن )ع( به امضاء رسید که در چارچوب 
ایــن قرارداد 2۱۰۰ کیلومتر خطوط انتقال اجرا خواهد شــد، 
گفت: در بخش های شــهری ســدها خط انتقال، شبکه آب 

و فاضلاب، بازچرخانی و رفع تنــش آبی، پروژه های خوبی 
پیش بینی کرده ایم.

وزیــر نیرو با بیان اینکه در بودجه ۱۴۰۱ چند ماده پیش بینی 
شــده که از جمله آنها اســتفاده از فناوری هــای جدید در 
آبیاری های تحت فشار است، گفت که به این ترتیب که باید 
حجم آب استفاده شده کم شود؛ برای این کار باید عزم ملی 
داشته باشیم تا در مدت زمان معین، همزمان با رشد فناوری، 

حجم آب کمتری مصرف کرده و راندمان را افزایش دهیم.
محرابیــان درباره واردات آب اظهار کرد: رئیس جمهوری در 
اجلاس عشــق آباد موضوع همکاری کشورهای منطقه در 
بخش آب را مورد توجه قرار داد. در این مدت، تاکنون جلسات 
متعددی با مســئولان کشورهای ترکمنســتان، افغانستان، 
ترکیه، عراق، ارمنســتان و آذربایجان برگزار کردیم که اگر 

توافق و دستاوردی داشته باشد، اطلاع رسانی خواهیم کرد.

مریم فکری
روزنامه نگار

واریز ماهیانه ۱۵ لیتر بنزین به حساب همه مردم ایران
وزیر نفت اظهار داشت: در حال 
کارت  میلیون  مــا 27  حاضر 
سوخت در کشور داریم دولت 
مصم اســت یارانــه ای را که 
امروز به خودروها داده می شود 
به تمامی مردمــی که خودرو 
ندارند نیز تعلق بگیرد و بتوانند 

از یارانه بنزین بهره مند شوند.
به گزارش ایلنا جواد اوجی در 
توزیع  درباره  خبرنگاران  جمع 
یارانــه بنزین بــا اعلام اینکه 
برنامه ای  دولت سیزدهم هیچ 

بــرای افزایــش قیمت بنزین 
در حال  داشــت:  اظهار  ندارد 
کارت  میلیون  مــا 27  حاضر 
سوخت در کشور داریم  دولت 
مصم اســت یارانــه ای را که 
امروز به خودروها داده می شود 
به تمامی مردمــی که خودرو 
ندارند نیز تعلق بگیرد و بتوانند 

از یارانه بنزین بهره مند شوند.
وی افــزود: کار کارشناســی 
صورت گرفته که توزیع بنزین 
عادلانه شود و همه می توانند 

از این فرآورده بهره مند شوند. 
وزیر نفــت گفت: همه جوانب 
تغییر توزیع یارانه بنزنین دیده 
شــده و برنامه این اســت که 
در قشــم و کیش به صورت 
آزمایشی و با نرخ ۱۵۰۰ دولتی 
و ســه هزار تومان آزاد توزیع 
شود. وی تاکید کرد:  هیچ گونه 
افزایش قیمتی در دســتور کار 
نیســت و برنامه این است که 
همه بتوانند ز یارانه ســوخت 
بهره مند شوند. وی بیان داشت: 

طرح دولت کمک به آن دسته 
از مردمی اســت کــه خودرو 
بر حســب  ندارند. وی گفت: 
صلاح تیــم اقتصادی دولت با 
رفع ابهامات کارشناســی این 
برنامه در سراســر کشور اجرا 
خواهد شد. وی در پاسخ به ایلنا 
استفاده و فروش  درباره نحوه 
این بنزین توســط کسانی که 
خودرو ندارند گفت:  این یارانه 
بنزیــن به تمامی مــردم چه 
کسانی که خودرو دارند و چه 

بر حسب  ندارند  کســانی که 
کارت ملی داده می شــود.وی 
افزود: کســانی که یک سال 
اقامت در ایران داشــته باشند 
می توانند از این یارانه برخوردار 
شوند به این ترتیب که در ابتدا 
ماهانه ۱۵ لیتــر بنزین ۱۵۰۰ 
تومانی به همه تعلق می گیرد و 
دریافت کنندگان می ـوانند آن 
را استفاده کرده و یا به صورت 
ریالی آن  از بخــش  اعتباری 

استفاده کنند.
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نگاه روز

تأثیر تصمیم جدید دولت در بازار خودرو
آیا قیمت خودرو نزولی می شود؟

خداحافظــی شــورای رقابت از قیمت گــذاری خودرو 
تازه تریــن اتفاق بازار خودرو اســت اما این موضوع به 
چه معناســت؟ آیا بنا اســت قیمت خودرو آزادسازی 
شــود؟ بالاخره شــورای رقابت پس از سالها از فرآیند 
قیمت گذاری دستوری خودرو کنار گذاشته شد و با انتشار 
اطلاعیه ای اعلام کرد که بر اســاس مصوبه شصت و 
سومین جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی، شورای 
رقابت رســماً از قیمت گذاری خودرو کنار گذاشته شده 
اســت. البته این موضوع به معنی پایان قیمت گذاری 
دولتی و آزادســازی نرخ گذاری در بازار خودرو نیست و 
قرار شده اســت تنظیم قیمت این بازار فعلًا بر عهده 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و با هماهنگی ســتاد 
تنظیم بازار باشد اما این موضوع چه تاثیری روی بازار 
خودرو خواهد داشت؟ آیا وزارت صنعت قیمت خودرو را 
به صورت دستوری به سیر نزولی می اندازد؟ فربد زاوه، 
تحلیلگر صنعت خودرو در این زمینه می گوید که حذف 
شــورای رقابت از قیمت گذاری دستوری خودرو تأثیر 
خاصی بر بازار ندارد مگر اینکه ستاد تنظیم بازار وزارت 
صنعت بخواهد با دســتورالعمل جدیدی وارد این بازار 
شود. او ادامه می دهد: اصولًا قیمت گذاری دستوری در 
بازار خودرو اشتباه بزرگی بوده است که همچنان ادامه 
دارد. حالا این اشتباه را چه ستاد تنظیم بازار انجام دهد 
و چه شورای رقابت، نتیجه یکی است. این کارشناس 
صنعت خــودرو در ادامه می گویــد: زمانی که مرحوم 
پژویان شــورای رقابت را تأسیس کرد قیمت پراید ۸ 
میلیون تومان بود و حالا که آقای شیوا می خواهد کار 
قیمت گذاری در شورای رقابت را تمام کند قیمت پراید 
۱۸۰ میلیون تومان است! اگر قیمت گذاری خودرو مؤثر 
بود در حال حاضر نباید قیمت پراید بیشــتر از 22 برابر 
شــده باشــد! زاوه درباره پیش بینی خود از بازار خودرو 
تا پایان امســال هم می گوید که رشد نقدینگی ادامه 
دارد و نرخ تورم صعودی اســت. بنابراین تصور اینکه 
در چهار ماه پایانی سال قیمت خودرو کاهشی می شود 

دشوار است.

خبرخوان

بلیت هواپیما دوباره گران 
می شود

از ۱3 دی ســال جاری براساس قانون مالیات ارزش 
افزوده بلیت هواپیما مشــمول مالیــات ارزش افزوده 
خواهد شد و شــرکت های هواپیمایی براساس قانون 
مصوب مجلس شــورای اســلامی مکلفند 9 درصد 
مالیات ارزش افزوده دریافت و به سازمان امور مالیاتی 
پرداخت کنند.مقصود اســعدی سامانی، اظهارداشت: 
باتوجه به اینکه در قانون مذکور عوارض شــهرداری 
برروی بلیت هواپیما پیش بینی نشــده و بخشی از 9 
درصد مالیات برارزش افزوده به عنوان سهم شهرداری 
منظور می شــود لذا با حذف شدن عوارض شهرداری 
از ۱3 دی مــاه ۴ درصــد به قیمت بلیــط پروازهای 
داخلی و 9 درصد به قیمت بلیــط پروازهای خارجی 
به عنــوان مالیات برارزش افزوده اضافه خواهد شــد. 
دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایــی گفت: تاکید 
می کنم که مالیات برارزش افزوده دریافتی از مســافر 
به جیب ایرلاین نمی رود و مســتقیماً باید به سازمان 
امور مالیاتی پرداخت شود و شرکت ها در راستای تدبیر 
دولت محترم برای کاهش هزینه ســفرهای هوائی با 
مذاکراتی که با سازمان هواپیمایی کشوری برای ارائه 
تسهیلات و تخفیفات داشــته اند از اول آذر ماه حدود 
۱۵% نرخ های خود را کاهش دادند و سقف نرخ جدید 
مسیرهای مختلف پروازی تعیین و همه شرکت ها از 

اول آذر سقف های نرخی جدید را رعایت می کنند.

خودروهای بنزین خور را بشناسید

راننده ســمند برای پر کردن باک 7۰ لیتری اتوموبیل 
خود 2۱۰ هزار تومــان پرداخت می کند. رقمی که با 
استفاده از سهمیه ماهانه به ۱2۰ هزار تومان کاهش 
پیدا می کنــد، اما پر کردن بــاک ۴۰ لیتری پراید با 
ســهمیه آزاد ۱2۰ هزار تومان هزینه دارد و با سهمیه 
ماهانه ۶۰ هزار تومان. تغییر ســهمیه بندی بنزین به 
یکی از خبرهای مهم این روزها تبدیل شــده است، 
اما در این مطلب قصد داریم فارغ از شــایعات ضد و 
نقیض ببینیم هزینه یک باک بنزین برای خودروهای 
ایرانی چقدر تمام می شــود. خودروهایی مثل سمند، 
دنا، پژو پارس و پژو ۴۰۵ بیشــترین حجم باک بنزین 
را بین خودروهای ایرانــی دارند. ظرفیت باک بنزین 
ایــن چهار محصول 7۰ لیتر اســت و راننده های این 
چهــار خودرو 2۱۰ هزار تومان بــه صورت آزاد برای 
پر کــردن آن هزینه می کنند. هزینه یک باک بنزین 
در این چهار خودرو با اســتفاده از ســهمیه ماهانه به 
۱2۰ هزار تومان کاهش پیدا می کند. این رقم نصف 
هزینه بنزین آزاد نمی شود، چون ۶۰ لیتر از این 7۰ تا 
را می شود با ســهمیه ماهانه زد و ۱۰ لیتر باقی مانده 
را باید به قیمــت آزاد پرداخت کرد. بین محصولات 
داخلــی کمترین حجم باک به پراید تعلق دارد. راننده 
پراید بابت ۴۰ لیتر بنزین به صــورت آزاد ۱2۰ هزار 
تومان خرج می کند و با سهمیه ماهانه ۶۰ هزار تومان.

نارضایتی سنگالی ها و عراقی ها از 
خودروی ایرانی

عضو کمیســیون اصــل 9۰ مجلس اظهار داشــت: 
نمی گوییم که به ژاپن خودرو صادر کنیم اما به سنگال 
و عراق که می توانیم صادرات داشــته باشیم، البته الان 
وضعیت طوری شــده که حتی آنها هــم از ما ناراضی 
می شــوند. ، ســید مصطفی میرســلیم در گردهمایی 
سراسری قطعه سازان کشور اظهار کرد: منافع عمومی 
نباید فدای منافع شخصی شــود. اگر دیوان عدالت به 
علت شکایت یک شخص قانون هوای پاک را لغو کرد 
از روی دشــمنی نبوده بلکه نفهمیده که چه مشکلاتی 
ایجــاد می کند. ما این موضوع را پیگیری خواهیم کرد.

وی افزود: از قطعه سازان می خواهیم که از واردات خودرو 
صحبت نکنند، بگذارید بقیه بگویند چون این خودکشی 
شما است.عضو کمیســیون اصل 9۰ مجلس گفت: از 
ســال ۵۵ قطعه سازی وابسته ای در کشور شکل گرفت 
اما قطعه سازی نوین بعد از سال 7۵ بود که خودروسازان 
جرئت کردند، طراحی کرده و مسائل خود را حل کردند. 
وی افزود: میزان اســتفاده خانوارهای ایرانی از خودرو 
کمتر از بقیه دنیا نیســت. گرفتاری ما موضوع دیگری 
است ایران تنها کشوری است که خودرو در آن کالای 

سرمایه ای محسوب می شود. 

یک کارشناس صنعت خودرو معتقد است: 
دولــت تا تورم کل را کنتــرل نکند، اقتدار 
از دســت رفته در مدیریــت را برنگرداند، 
نهادها و قوه هــا از دخالت های فراقانونی 
دســت برندارند و به کار خود تنها متمرکز 
نشوند، تورم کنترل نمی شود. اواسط آذرماه 
خودروسازان در شرایطی قیمت های جدید 
محصولات تولیدی خود را اعلام کردند که 
با مجوز ستاد تنظیم بازار، تمامی خودروها 
با رشــد ۱۸ درصدی قیمــت روبه رو بود. 
افزایش قیمت ها در راســتای کاهش زیان 
خودروســازان، تنظیم بازار و رشــد تولید 
صورت گرفت، با ایــن حال اما نمایندگان 
مجلس، اقدام ســتاد تنظیم بازار را منجر 
به نارضایتی متقاضیان خــودرو خوانده و 
خواســتار بازگشــت قیمت ها به وضعیت 
قبل شــدند. در این زمینه حتی ســیدرضا 
فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت 
تهدید به استیضاح شــده است؛ به طوری 
که طراح اســتیضاح وزیــر صمت عنوان 
کرده بود که رشــد قیمت ها منطق درستی 
ندارد و بــا افزایش قیمت خودرو نمی توان 
مشکل خودروسازی کشور را حل کرد. وی 
تاکیــد کرده بود که بیش از 3 دهه اســت 
کــه وزرای صنعت با چنیــن روش هایی، 
قیمت خودرو را افزایش داده اند، اما گره ای 
از مشکلات خودروســازی باز نشده است. 
اما جلســات وزیر و نمایندگان مجلس در 
نهایت به تشــکیل کمیته ای برای بررسی 
قیمت ها منجر شــد؛ کمیته ای که ضمن 
بررسی قیمت ها، کاهش هزینه های سربار 
خودرو را نیز مورد بررسی قرار دهد. در این 
میان، نکته ای که مورد انتقاد کارشناســان 
قرار گرفته، وعده ای است که وزیر صنعت 
در برنامه هــای خود بــرای گرفتت رأی 
اعتماد مطرح کرده بود: آن هم کاهش 2۰ 
درصدی بهای تمام شــده تولید خودروی 
داخلی. اما حالا پس از گذشــت کمتر از ۴ 
ماه، فاطمی امین می گویــد: اصلاحات در 
قیمت بســیار کمتر از تورم بوده است. به 
گفته وی، تورم کشــور ما بالای ۴۰ درصد 
اســت، ولی از ابتدای ســال تا امروز تنها 
۱۸ درصد افزایش قیمت خودرو را شــاهد 
بودیــم. به عبارتی اصلاح قیمت خودرو به 
میزان نصف مقدار تورمی بوده که در بازار 
و کالاها وجود دارد. وی تاکید می کند: این 
موضوع باعث می شــود که میزانی گردش 
مالی در خودروســازی افزایــش یافته و تا 

حدی از زیان آنها کاسته شود.

ساختار اقتصاد ایران بسیار پیچیده است ��
در این شــرایط، در حال حاضر این سؤال 
مطرح اســت که چه عاملی باعث شد که 
وزیر صنعت نتواند قیمت خودرو را کاهش 
دهد؟ در این خصوص فربد زاوه، کارشناس 
صنعت خــودرو در گفت وگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین می گوید: ســاختار اقتصاد ایران 
بســیار تو در تو شده؛ تصمیمات ساده هم 
به دلیل تضاد منافع شــدید بین گروه های 
سیاســی و کارتل هــای مختلــف دچار 
مشــکلات شده اســت. وی می افزاید: در 
شرایط فعلی نفوذ کارتل ها به حدی رسیده 
که تصمیمات را با ترســاندن دولتمردان از 
عواقب تصمیمات ساده به تأخیر می اندازند 
یــا تغییر می دهند. بــرای مثال، در قیمت 
مرغ، داستان ارز ۴2۰۰ تومانی را می توانید 
ببینیــد که می گویند اگــر ارز ترجیحی را 
حذف کنید، قیمت مرغ به ۸۰ هزار تومان 
می رسد؛ در حالی که قیمت مرغ در ترکیه 
با قیمت الان ما چندان متفاوت نیست. این 
کارشناس صنعت خودرو ادامه می دهد: عیناً 
در مورد خودرو هم دولتمردان را از ارزبری 
و بیکاری می ترسانند و نهایتاً تا الان موفق 
شــدند که با این رویه، منویات خودشــان 
را پیــش ببرنــد. زاوه با اشــاره به این که 
وعده های وزیر صنعت در حوزه خودرو در 
زمان نامــزدی برای وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، عنــوان می کنــد: در روزهای 
نامزدی ایشــان، برنامه وزارتی محدود به 
خودرو بود که مشخصاً تحت تاثیر تیم های 
کارتل های قطعه. ســازی و نفوذ آنها تهیه 
شــده بود و اصولًا هم اجرایی نیست. حال 
بعد از چند ماه، وزیر صنعت احتمالًا متوجه 
شــده تمامی آن قول ها اجرایی نبوده، ولی 
چون در راستای شعارهای دولت بوده و هم 
خودشان، خیلی روی آن مانور کرده اند که 
مسیر را ادامه بدهند. وی تصریح می کند: 
در حالی از سیاست کاهش قیمت صحبت 
می شود که اصلًا قیمت متأثر از تولید پایین 

بالا نرفته، از ساختار مالی صنعت و تحریم 
و عــدم پذیرش FATF و سیاســت های 
کلان پولی و بی انضباطی مالی دولت بالا 

رفته است.
وزیر صنعت نباید قول کاهش تورم می داد ��

این کارشــناس اقتصادی متذکر می شود: 
بارهــا عرض کرده ام کــه وزیر صنعت به 
جای وزیر اقتصاد، رییس ســازمان برنامه 
و رییــس کل بانک مرکزی قول مبارزه با 
تــورم را در خودرو و بقیــه کالاها داده اند، 
در حالی که ریشــه تورم در ایران، کسری 
تراز درآمد، هزینه دولت و انبســاط پولی 
است. زاوه تاکید می کند: دولت نه در سال 
۱۴۰۰ و نه در سال ۱۴۰۱ بنا دارد به سمت 
کوچک سازی و انقباض برود، بنابراین مسیر 
تورمی به طور قطع ادامــه دار خواهد بود. 
حتی پذیرش برجام، فقط تأخیر کوتاه مدت 
در روند تورم است و در بازه زمانی کوتاهی 
مسیر تورمی باز می گردد؛ مگر آن که دولت 
دست به کوچک ســازی بزند. وی یادآور 
می شود: اصولًا قیمت خودرو و سایر کالاها 
از تغییر ارز گران نمی شــوند. نرخ ارز هم 
مثل خودرو و سایر کالاها از کسری مزمن 
بودجه و کسری درآمد بالا می رود. ارز فقط 
سیالیت بیشتری دارد و سریع واکنش نشان 
می دهد. بقیه کالاها سیالیت کمتری دارند 
و کندتر واکنش نشان می دهند. به همین 
دلیل تورم بخشی دلار هم که کم می شود، 

تورم کم نمی شود.
چرا قیمت خودرو کاهش نمی یابد؟ ��

این کارشــناس صنعت خــودرو در ادامه 
می گوید: ساده ترین تعریفی که دولتمردان 
ایرانی از علم اقتصاد نمی دانند، رابطه علت 
و معلولــی تورم و افزایش قیمت اســت؛ 
این که تورم عامل افزایش قیمت است، نه 
افزایش قیمت علــت تورم. زاوه می افزاید: 
همین موضوع را در دستور عجیب ایشان 
در درج قیمت تولیدکننده می بینید. جدولی 
غیرقابل اجــرا که اصرار بر اجرای آن تنها 

به کمبود کالا و ممانعت توزیع کنندگان از 
فعالیت منجر خواهد شد. وی با بیان این که 
در حوزه خودرو هم ایشان مسیر درستی را 
انتخاب نکرده است، می گوید: نمی توان در 
زمانی که کســری بودجه بسیار زیاد است 
و دولت اصرار دارد با مالیات های غیرقابل 
وصول بدون حذف بخشــودگی و معافیت 
مالیاتــی، هزینه های گزاف ســازمان های 
ناکارآمــد و موازی را پرداخت کرد و قیمت 

کالاها را کاهش دهد.
افزایش تیراژ خودرو به تورم می انجامد؟ ��

این کارشــناس صنعت خودرو با ذکر این 
نکته که متاســفانه افزایش تیراژ تولید در 
شــرایط بانکی فعلی حتی ممکن اســت 
برعکس عمل کند و ســبب افزایش تورم 
هم شود، عنوان می کند: رابطه ساده آدامز 
اسمیت در خصوص تناسب قیمت با تیراژ 
در شرایطی درست کار می. کند که میزان 
پول تولید شده و در گردش در جامعه تحت 
کنترل درستی باشد؛ وگرنه هرچند افزایش 
تیراژ می تواند تورم بخشی را کم کند، ولی 
تورم عمومی ممکن اســت ناشی از دوره 
طولانــی چرخش پول و حبــس منابع به 
صورت دارایی های غیرقابل چرخش مانند 
خودروی ناقص و اضافه برداشت از شبکه 
بانکی افزایش یابد. زاوه در پاســخ به این 
پرسش که در شرایط کنونی، کاهش قیمت 
خودرو دیگر مفهومی ندارد؟ می گوید: قطعاً 
خیر؛ چطور انتظار دارند در حالی که رشــد 
اقتصادی پایدار نیســت، هزینه های تولید 
و دوره چرخش پول بســیار طولانی است 
و کســری بودجه کشنده است، تورم منفی 
شــود؟ وی می افزاید: برای کاهش قیمت، 
تورم باید منفی شــود، نــه اینکه از ۵۰ به 
2۰ برســد! اگر تورم به فرض خوشبینانه 
کنترل شــود و تا 2۰ درصــد کاهش یابد، 
همچنان روند قیمت ها را صعودی می کند. 
برای نزولی شدن قیمت ها، تورم منفی نیاز 
است که قطعاً اقتصاد ایران چنین چیزی را 

نخواهد دید.
راه تنظیم بازار خودرو چیست؟ ��

این کارشناس صنعت خودرو در پاسخ به این 
پرسش که راه تنظیم بازار خودرو چیست؟ 
عنوان می کند: مثل همــه بازارهای دیگر 
راهکار مشخص است. دولت باید کوچک 
شود؛ نهادهای موازی همگی تعطیل شود؛ 
عوض گسترش بروکراسی اداری به منظور 
کنترل، باید بروکراســی حذف شود. رتبه 
آزادی اقتصاد گویاســت. کشوری که جزو 
پنج کشور دســت و پاگیرترین دولت ها در 
اداره اقتصاد است، حرف از کنترل تورم تنها 

شعار است.

درگفتوگوبایککارشناساقتصادیوضعیتبازارخودروبررسیشد

خداحافظی با خودروی ارزان

یک و بام و دوهوای قیمت گذاری خودرو 
شورایرقابتدوبارهبرایقیمتگذاریخودروبرمیگردد

عضــو شــورای رقابــت اظهار داشــت: شــورای رقابت از 
قیمت گذاری خودرو حذف نشــده است. قیمت گذاری باید در 
شورای رقابت انجام می شد ولی شورا به هر دلیلی هنوز شکل 
نگرفته و قوه مجریه نمایندگان خود را معرفی نکرده اســت. 
از طرفی هم خودروسازان باید خودروهای خود را می فروختند 

بنابراین موقتاً این مسئولیت به ستاد تنظیم بازار سپرده شد.
محسن بهرامی ارض اقدس در واکنش به خبر حذف شورای 
رقابــت از قیمت گذاری خودرو اظهار کرد: شــورای رقابت از 
قیمت گذاری خودرو حذف نشــده است. قیمت گذاری باید در 
شــورای رقابت انجام می شد ولی شورا متاسفانه به هر دلیلی 
هنوز شــکل نگرفته و قوه مجریــه نمایندگان خود را معرفی 
نکرده اســت.وی ادامه داد: از طرفی هم خودروســازان باید 
خودروهای خود را می فروختند. بنابراین موقتاً این مســئولیت 
به ستاد تنظیم بازار به ریاست معاون اول گذاشته شد که این 
دوره هم قیمت گذاری کردند. انتظار داریم که شورای رقابت با 
معرفی نمایندگان وزارتخانه های مختلف شکل بگیرد تا شورا 
بتواند به وظیفه قانونی خود در جهت قیمت گذاری خودرو عمل 
کند. وی افزود: اینکه قیمت گذاری خودرو طبق تصمیم شورای 
عالی هماهنگی اقتصادی رسماً از شورای نگهبان گرفته شده 

تحلیل عده ای اســت. آنچه که ما دریافت کردیم این بود که 
طبق قانون مصوب مجلس و تأیید مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، این کار بر عهده شــورای رقابت اســت؛ شورای رقابت 
هم می گوید خودرو انحصاری است و با تشخیص انحصاری 
بــودن خودرو و با توجــه به اینکه مســئولیت قیمت گذاری 
کالا و خدمات انحصاری و تنظیم شــرایط دسترسی عادلانه 
مصرف کننده به کالای قیمت گذاری شــده با شورای رقابت 
اســت.این عضو اتاق بازرگانی تصریــح کرد: از آنجا که الان 
شورای رقابت وجود ندارد و با اتمام دوره دوم هنوز دوره سوم 
تشکیل نشده، برای تعیین تکلیف قیمت خودرو، به عنوان یک 
مشکل اقتصادی در سران سه قوه مطرح و فعلًا به ستاد تنظیم 
بازار سپرده شده است.عضو شورای رقابت تصریح کرد: برای 
عبور از بلاتکلیفی فعلی باید تکلیف خودروســازها مشخص 
می شــد. نمایندگان قوه مقننه و قضاییه مشخص هستند اما 
متاسفانه نمایندگان قوه مجریه هنوز معرفی نشده اند، از آنجا 
که شورا شکل نگرفته، بنابراین نمی تواند تصمیم بگیرد. دولت 
تدبیر کرده و با اذن رهبری در ســران سه قوه تصمیم گرفتند 
که این مرحله ســتاد تنظیم بازار قیمت گذاری را انجام دهد.

وی خاطرنشان داشت: یا همین روند ادامه پیدا می کند و یا با 

تشــکیل شورا، مثل قبل که از ستاد تنظیم بازار تصمیم گیری 
به شورای رقابت برگشت، دوباره مسئولیت قیمت گذاری را به 
شورای برمی گردانند. شورای رقابت آنقدر مسئولیت های متعدد 
و ســنگینی دارد که اگر این بار را خود دولــت بردارد باید از 
آن تشــکر کرد.این اظهارات نماینده اتاق بازرگانی در شورای 
رقابت درحالی است که این شورا در اطلاعیه ای تصریح کرده 
بود: »براســاس مصوبه شصت و سومین جلسه شورای عالی 
هماهنگــی اقتصادی که به تأیید مقام معظم رهبری )مدظله 
العالی( رســیده است، مســئولیت تنظیم بازار خودرو از جمله 
تدوین و ابلاغ دستورالعمل های تنظیم قیمت این بازار فعلًا بر 
عهده وزارت صنعت، معدن و تجارت و با هماهنگی ستاد تنظیم 
بازار است. براین اساس از این پس شورای رقابت در خصوص 
قیمت گــذاری خودرو تکلیف و اختیاری ندارد و رســیدگی به 
شکایات شهروندان در خصوص قیمت گذاری نیز در این شورا 
قابلیت اســتماع ندارد، لذا شایسته است که شهروندان محترم 
در صورتی که در این خصوص شــکایتی دارند، شکایت خود 
را از طریق مراجع ذیصلاحی چون وزارت صمت، دادگاه های 
عمومی، ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، 

سازمان تعزیرات حکومتی و ... پیگیری نمایند.«

هادی احتشام
روزنامه نگار

مریم فکری
روزنامه نگار

وعده وزرات دفاع به خودروسازان
افشین نادری شریف با بیان این که فناوری دفاعی توسعه یافته 
و ســرریز آن به دیگر صنایع منتقل شــده است، گفت: آماده 
همکاری و ارائه فناوری های مورد نیاز شرکت های خودروساز 
در زمینه های مختلف هستیم. افشین نادری شریف معاون امور 
صنعتی و تحقیقاتی وزارت دفاع و نیروهای مســلح در بازدید 
از شــرکت تحقیقات موتور ایران خودرو و شرکت دانش بنیان 
جتکو و همچنین خطوط تولید ایران خودرو، افزود: فعالیت های 
صــورت گرفته در ایران خودرو در حوزه طراحی و تولید موتور 

و همچنین تولید خودروهای الکترونیکی نشان از توان و عزم 
این شرکت برای پیشرفت و رسیدن به افق های بالاتر است. 
وی ادامه داد: با تلاش کارکنان ایران خودرو در حوزه تحقیقات 
و ارائــه پلتفرم های جدید در کنــار بهره گیری از دانش روز و 
استفاده از توان داخلی، انشالله روز به روز شاهد افزایش کیفیت 
محصولات خواهیم بود. افشــین نادری شریف با بیان این که 
فناوری دفاعی توسعه یافته و سرریز آن به دیگر صنایع منتقل 
شده است، گفت: آماده همکاری و ارائه فناوری های مورد نیاز 

شرکت های خودروســاز در زمینه های مختلف هستیم. وی با 
بیان اینکه خودکفایی در تولید قطعات خودرو بسیار مهم است 
افزود: در این زمینه مســئولیت خودروسازان نیز بسیار اهمیت 
دارد و ما به اجرای این مســئولیت کمک خواهیم کرد. معاون 
وزیر دفاع با اشاره به توانمندی های صنایع دفاعی کشور گفت: 
انباشــت دانش و زیرساخت های صنعتی که در صنایع دفاعی 
کشــور وجود دارد با یک تغییرات کوچک می تواند به کمک 

خودروسازان و همه بخش های صنعتی کشور بیاید. 

نگاه روز

تحول در سیستم های عیب یابی 
ریل های حرکتی قطار 

 بازرســی و عیب یابی خطوط ریلــی از دیرباز یکی از 
دغدغه های مهــم بهره برداران بوده اســت. محققان 
بخــش تحقیــق و توســعه دریکی از شــرکت های 
ریلی اوکراین به نــام OKondt اخیراً نوع جدیدی از 
سیستم های اولتراسونیک با عنوان UDS2-77 را ابداع 
و پیاده ســازی نموده اند که برای ارزیابی خطوط ریلی 
دارای نه مُد مختلف اســت. این سامانه دارای حالتی 
کاربرپسند می باشد که در حالت دستی و خودکار فعال 
می شود. نکته مهم در این فن آوری جدید، پایداری آن 
در شرایط اقلیمی متفاوت است که در آن امکان استفاده 
در شرایط مختلف آب و هوایی دیده شده است. طراحان 
و مهندســان این پروژه می گوینــد نکته قابل توجه در 
این فن آوری جدید مؤلفه های بی نظیر فنی آن اســت 
که ازنظر وزن نســبت به گونه های مشابه تا حد بسیار 
زیادی سبک تر شده است، این دستگاه ازنظر جرم تنها 
شانزده کیلوگرم وزن دارد. این سیستم دارای چرخ هایی 
اســت که کاملًا بــا انواع ریل ها با تــاج ریل متفاوت 
سازگار است. واحدهای الکترونیکی این سامانه امکان 
ترسیم سه بعدی خط بر اساس اطلاعات به دست آمده 
از سنســورها را دارا بوده و به کنترل خط بر اســاس 
یافته های آن می پردازند. وجود باطری های پیشــرفته، 
سیســتم تعلیق مناسب، حمل ونقل ســاده و غیره ... 
از ویژگی های آن اســت. این سیســتم دارای بخش 
کاوش و کنترل نیز هست که با استفاده از یک سامانه 
کنترل اختصاصی با درجه آزادی ۱۵ به کامل می تواند 
اتصالات و انحناهای ریلی را رصد می کند. واحد کاوش 
غلتکی در این سامانه با تلفیق در قسمت اولتراسونیک، 
حساســیت بازدید خــط را مضاعف نموده اســت. در 
فن آوری های نوین نتایــج از تمامی زوایا با دقت زیاد 
و با ذکر مشــخصات و نام اپراتور، خط، جهت حرکتی، 
شماره حرکتی، شــماره خط، موقعیت چپ و یا راست 
خط حرکتی، مؤلفه های اولیه فنی نظیر تاریخ، زمان و 
مؤلفه های مقصد حرکتی در قالب آرایه های سه بعدی 
در حافظه داخلی ذخیره شــده و به صورت شی ءگرایی 
مورداســتفاده قرار می گیرد. البته این تمهید نیز در این 
سیستم لحاظ شده که اصلاح داده ها به صورت آنلاین 
برای پردازش کامپیوترهای اصلی ســامانه و انتقال به 
واحد پردازش مرکزی بر اساس الگوریتم های هوشمند 
اندازه گیری در سطح ماکرو در مسیر ریلی به وجود آمده 
که درنتیجه می تواند خطاها را آشکار و برای تحلیل در 

اختیار الگوریتم های هوشمند قرار دهد.
) قسمت اول(

پژمان صالحی
کارشناس حمل و نقل
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رازهایی ناشنیده از سفر به 
عربستانِ شبه مدرن

هفته ها در عربســتان بود، حالا می داند خوردن 
7 خرما در روز خوب اســت، شتر حیوان عجیبی 
است، عربستان در حال تغییر است و مردم چندان 
ایران دوســت نیستند. اشــتفان اورت، خبرنگار 
آلمانی کتابی درباره این سفر نوشته. با او گفتگو 

کردیم.
اشتفان اورت خبرنگار آلمانی است که سال 2۰۱۵ 
در سفری دو ماهه به ایران، به شهرهای گوناگون 
سفر کرد و میهمان مردم ایران شد. حاصل این 
سفر کتابی بود به نام کاوچ سرفینگ در ایران که 
در بازار کتاب آلمان پرفروش شد و خبرنگار آلمانی 
را به عنوان نویســنده ای صاحب سبک در ژانر 
سفرنامه نویسی مطرح کرد.اورت که تا آن زمان 
برای نشریه معروف اشپیگل کار می کرد، کم کم 
کار برای این رسانه را کنار گذاشت و شروع کرد 
به سفر به کشورهای دوردست و نگارش کتاب 
در مورد مورد تجربه هایش.او با کوله پشتی سفر 
می کند و میزبانش در کشور مبدأ نه هتل که خانه 
مردم عادی اســت که از طریق کاوچ سرفینگ 
پیدا می کند. اشتفان اورت بعد از ایران به روسیه 
رفت، بعداً به چین و در آخرین ســفر ســری به 
عربســتان زد. حاصل سفر آخر هم همانند دیگر 
سفرها کتابی اســت با نام سفر من به کشوری 
میان قرون وسطی و آینده به تازگی به بازار آمده 
اســت. پای صحبت او نشسته ایم تا ببینیم او که 
به عنوان یکی از نخســتین گردشگران اروپایی 
امکان دیدن عربستان را داشــته، چه دیده و از 

مردم چه شنیده.
اهل سفر به کشورهای دور دست هستی، آن هم 
به روشــی خاص؛ با کاوچ سرفینگ. بعد از سفر 
هم دیده ها و تجربه هایت را در قالب یک کتاب 
منتشــر می کنی. گفت وگوی امــروز ما در مورد 
آخرین ســفرت و کتاب جدیدت است؛ سفر به 
عربستان سعودی و کتابی در این باره. چه چیزی 

باعث شد که هوس سفر به عربستان کنی؟
اشتفان اورت: مدت ها بود در فهرست کشورهایی 
بود که می خواستم به آن ها سفر کنم. به خصوص 
از این نظر که تغییرات زیادی در آنجا در حال رخ 
دادن اســت. از یک طرف با کشوری سر و کار 
داریم که در صحنــه بین المللی تصویری منفی 
دارد و ترس زیــادی برمی انگیزد. از طرف دیگر 
در دو، سه سال گذشته در آنجا اصلاحاتی انجام 
شده اســت. دقیقاً همین تضاد برایم فوق العاده 
هیجان انگیز بود. از طرف دیگه در پاییز ســال 
2۰۱9 اعلام شد که برای اولین بار برای سفر به 
کشــوری که تا آن روز کاملًا بسته بود، می توان 
برای ســفرهای توریستی شخصی تقاضای ویزا 
داد. بی درنگ با این خبــر تقاضای ویزا کردم و 

برای کتاب بعدی ام برنامه ریختم.
از اصلاحــات و برنامه های مدرن ســازی حرف 
می زنــی و از اینکه بــه یکباره درهــا را برای 
گردشگران بازکرده اند. چرا یکدفعه در بالاترین 

سطوح حکومتی توریست ها محبوب شده اند؟
فهمیدنــد که تا ابد نمی توان با درآمد نفت ســر 
کرد و بعــد از نفت باید بتواننــد به یک نحوی 
اقتصادشــان را بگردانند. خاندان سعودی به این 
نکته پی برده که باید درهای کشــور را به روی 
جهان بــاز کند. دیگر نمی توان این همه منزوی 
بــود. آن ها پی برده اند که از طریق گردشــگر و 
برگــزاری رویدادهای دیگر می توان در کشــور 
درآمد کسب کرد و فقط باید راه های تازه ای برای 
این مسئله پیدا کنند. پی بردند نمی توانند یه این 

صورتی که تا به حال طی شده، ادامه دهند.
اما چطور دارند برای این گشــایش و اســتقبال 
از توریست ها آماده می شــوند. بیایان های زیبا، 
شترهای قشنگ، چند اثر ثبت شده در یونسکو؛ 
به نظرت برای جذب توریســت کافی است؟ آیا 

این کشور اصلًا قابلیت جذب توریست را دارد؟
تلاشی که در حال انجام است به شدت در جهت 
توریســم لوکس پنج ستاره اســت. مثل الگوی 
دبی و ابوظبی. ساخت بلندترین ها، گران ترین ها، 
بزرگ ترین ها که به ویژه توریســت های خیلی 
پولدار را جذب کنــد. برنامه های بزرگی در این 
راســتا در دســت دارند. مطمئن نیستم، آیا این 
کار عمــل می کند و نتیجه خوبی دارد یا نه. چند 
جاذبه توریستی دارند و ۵ اثر ثبت شده در فهرست 
میراث جهانی یونسکو. برای مثال مداین صالح 
بسیار زیبا هستند و دیدنی. اما فکر می کنم سایر 
موضوع ها باعث می شــوند که توریست ها فعلًا 
هوس ســفر به عربستان نکنند. وضعیت حقوق 
بشــر در این کشور خیلی مســئله دار است. من 
شخصاً یک سفر اســتراحتی در هتل پنج ستاره 
را در حال حاضر در کشوری که چنین حکومت 
سخت گیری دارد و در آن حقوق بشر چنین نقض 

می شود، درست نمی دانم.

گزارش

توقف جنگل زدایی تا سال ۲۰۳۰؛ 
سیاستی تحقق پذیر یا 

شعاری عامه پسند؟

به تازگی دولت های سراسر جهان بیانیه اقلیمی مهمی 
با هدف توقف کامل روند جنگل زدایی تا انتهای دهه 
جــاری میلادی منتشــر کردند. آیا واقعــاً این برنامه 
امکان تحقق دارد یا فقط شــعاری اســت در دســت 
سیاست مداران؟ زمین از عصر یخ بندان گذشته تاکنون، 
یک ســوم جنگل های خود را از دست داده است. این 
در حالی اســت که منشأ ۱۵  درصد گازهای گلخانه ای 
آزادشــده در جوّ زمین نیز تخریب و زدایش جنگل ها 
است.ماه گذشته در کنفرانس تغییرات اقلیمی سازمان 
ملل )COP2۶(، تعهدی میان دولت ها شــکل گرفت. 
این سیاســتی بین المللی بود که تا حدودی امیدها را 
به حــل بحران زیســت محیطی و تغییر چشــم انداز 
تاریــک زمین زنده کرد. هدف نهایی این بیانیه توقف 
کامل جنگل زدایی تا سال 2۰3۰ است تا شاید انگیزه 
تازه ای به انســان ها برای بهبود شرایط اقلیمی تزریق 
کند. سایمون لویس، پژوهشگر حوزه تغییرات اقلیمی 
دانشــگاه لیدز انگلســتان، درباره این برنامه می گوید: 
درصورت تحقق، این سیاست اقلیمی دستاورد بزرگی 
در زمینه های انتشار کربن و تنوع زیستی و محافظت 
از محیط زیســت خواهد بود؛ چراکــه بیش از نیمی از 
گونه های زیستی جهان در جنگل های گرم سیری ساکن 
هســتند.بااین همه، ایراداتی نیز به این سیاست گذاری 
وارد شده است؛ ازجمله اینکه سازمان های بین المللی 
قبلًا نیز بیانیه هایی شبیه به این تعهدنامه منتشر شده 

کرده اند و اغلبشان بی فایده بوده اند.
تعهدنامه جدید درباره چیست؟

این تعهد زیســت محیطی در نشست تغییرات اقلیمی 
در نیمــه اول آبان گذشــته اعلام شــد و به امضای 
سران ۱۴۱ کشور جهان )بیش از 7۰ درصد کشورها( 
رسید. این کشورها متعهد شده اند تا سال 2۰3۰، روند 
جنگل زدایی و فرسایش آن را متوقف و معکوس کنند 
و هم زمان توســعه پایدار و بهبود زندگی روستایی را 
دنبال کنند.نکته مهم درباره این تعهدنامه آن است که 
برخلاف موارد مشــابه قبلی، تنها به جنگل زدایی های 
غیرقانونی تمرکز ندارد و شامل همه انواع آن می شود. 
منابع مالی این برنامه شــامل ۱2 میلیارد دلار از منابع 
عمومی و 7/2 میلیارد دلار از بخش خصوصی است که 
7/۱ میلیارد دلار از این منابع صرف حمایت از جوامع 
محلی و بومیان مناطق جنگلی و نقش آن ها به عنوان 

محافظان جنگل خواهد شد.
تعهدنامه جدید چه اثری می تواند داشته باشد؟

تأثیرات توقف جنگل زدایی بر همه مسائل اقلیمی، از 
تغییرات آب وهوایی و امنیت آب گرفته تا حیات وحش 
و رفاه جوامع بومی بر کســی پوشــیده نیست. بنابر 
تحلیل مؤسســه منابــع جهانــی )WRI(، درصورت 
توقف جنگل زدایی تا سال 2۰3۰ به وسیله کشورهای 
متعهدشــده، مســاحتی برابر با 33 میلیــون هکتار 
جنگل )تقریباً معادل مســاحت کشور مالزی( نجات 
خواهــد یافت. این موضوع از انتشــار ۱9 میلیارد تن 
دی اکسیدکربن نیز جلوگیری می کند. آدریانا راموس،  
 ISA مسئول هماهنگی سیاست و حقوق در مؤسسه
برزیل، درباره این موضــوع می گوید:  این تعهدنامه 
نقش اساسی در کاهش انتشار گازهای گلخانه ای ایفا 
خواهد کرد. به عنوان مثال، زمانی که برزیل انتشــار 
کربن حاصل از جنگل زدایی را کاهش داد، بزرگ ترین 
کاهش انتشــار در سراســر جهــان رخ داد. کاهش 
جنگل زدایی ارزان ترین و به عقیده من، آسان ترین راه 
کاهش انتشــار کربن است.راموس اضافه می کند که 
محافظت از جنگل ها به دلیــل قابلیت جذب کربن و 
کمک به حفظ تعادل اقلیمــی نواحی مختلف نیز در 

راستای همین سیاست است.
آیا این تعهدنامه قابل اعتماد است؟

بااین حال، برخی نگران این هستند که این تعهد واقعاً 
تا کجا بــرای توقف جنگل زدایی پیــش می رود. این 
کشــورها ممکن اســت بیانیه ای جدی را امضا کرده 
باشــند؛ اما این تعهدنامه نحوه برنامه ریزی آن ها برای 
دســتیابی به هدف و نحوه پیگیــری اجرای توافق را 
دقیقاً مشخص نمی کند. همچنین، مقرراتی برای این 
امر وجود ندارد که درصورت رعایت نشدن ضرب الاجل 

به وسیله کشورها چه اتفاقی می افتد.

لزوم فراگیر شدن آموزش در ورزش های 
سافاری و آفرود برای جلوگیری از آسیب 
رساندن به محیط زیست مهم ترین امری 
اســت که فدراســیون اتومبیلرانی باید با 
کمک متولیان این رشته ورزشی و سازمان 
منابع طبیعی و محیط زیست زمینه های آن 

را فراهم سازد.
چند ســالی اســت که گروه های ورزشی 
آفــرود و ســافاری به صورت رســمی و 
غیررسمی شکل گرفته و بی محابا بهترین 
و ارزشمندترین نقاط سرزمین مان را هدف 
گرفته اند. در واقع ورزش آفرود و سافاری 
ایران با کشــورهای دیگر متفاوت است، 
زیرا به صورت اصولی نهادینه نشــده اند و 
بیشترین آسیب را به زیست بوم ها می زنند.

»آفــرود«، واژه ای انگلیســی اســت که 
بهترین ترجمه برای آن »بیراهه« اســت. 
از همیــن رو بــه معادل فارســی آفرود، 
بیراهــه نورد هم می گویند. یعنی خروج از 
مسیرهای همیشگی و جاده های آسفالته و 
رانندگی در زمینی که جاده ای در آن وجود 
ندارد. این زمین ها می تواند در دل کویر و 
شن های روان باشد یا وسط منابع طبیعی 

و جنگل های انبوه.
»ســافاری« نیز که به »وحش گشــت« 
و  بیابانگردی  اســت شــامل،  مشــهور 
دشت گردی و نوعی از فعالیت طبیعت گردی 
با وسیله است که برای انجام آن اغلب از 
ماشین های دو دیفرانسیل استفاده می شود.

آفرود چطور به ایران وارد شد؟ ��
شــروع برنامه های آفرود در ایران با آغاز 
کارهای تحقیقاتــی در زمینه جنگل بانی 
و بــا ورود اولین خودروهای شاســی بلند 
که در اصطلاح به آن هــا خودروهای دو 
برای جنگلبانی  دیفرانسیلی می گویند که 
تهیه شــده بود، در این حوزه کلید خورد. 
شکار انگیزه بعدی ورود این نوع ماشین ها 
شد، این ماشین ها با قابلیت هایی که دارند 
این امکان را به آفرودســوار می دهند که 
هر جایی ناممکنی را بــرای خود ممکن 
کنــد. برخی از آفرود ســواران وقتی وارد 
زیستگاه های طبیعی می شوند دستی هم 
به تفنــگ می برند تا لذت ســفر را برای 
خود دوچندان کنند. عامل اصلی گسترش 
بی ضابطه این تفریح در شــمال کشــور 
اداره جنگلداری اســت، این نهاد با اجرای 
طرح های جنگلکاری و برداشت چوب در 
اکثر نقاط جنگلی شمال که سالهاست در 
حال اجراســت با ایجاد دسترسی و اقدام 
به جاده ســازی با ماشین های سنگین در 
شیب های تند راه هایی را ایجاد می کند که 
فقط ماشــین های دودیفرانسل قوی مثل 

لندرور و لندکروز قادر به بالا رفتن از این 
مسیرها هســتند.این مسیرها باریک و پر 
شــیب و بکر برای یک راننده آفرود بسیار 
جذابند و این مســیرها هم اکثراً مدیریت 
شــده نبوده و عموماً قابل تردد هستند و 
متاسفانه مدیریت ضعیف جاده های تحت 
اختیار محیط زیست نه تنها باعث افزایش 
آفــرود بلکه تــا حد زیادی باعث شــکار 

می شود.
جانوری  �� گونه های  به  جدی  آسیب  آفرود 

می زند
زمانی که یک مسیر به دفعات زیاد محل 
عبور خودرو می شــود، خــاک آن منطقه 
فشــرده شــده و منفذهایی که در زیر آن 
به عنوان لانه حیوانات قرار دارد؛ تخریب 
می شــود و حیوانات داخل یا فرار می کنند 
براساس تحقیقی  یا می میرند.همچنین  و 
که در سوئیس انجام دادیم متوجه شدیم 
جانوران از جاده فرار می کنند یعنی حیوانات 
جاده را به عنوان یــک منطقه خطرناک 
می شناســند و از آن عبور نمی کنند و این 
موضوع بــه بچه های آن هــا نیز منتقل 
می شــود بنابراین تکلیف جاده مشخص 
اســت، اما زمانی که خودرو خارج از جاده 
حرکت می کند، حیوانات غافلگیر می شوند 
و سبب له شدن حیوانات در زیر چرخ این 
ماشین ها می شود، زیرا حیوانات نمی دانند 
که قرار است از این مناطق ماشین بگذرد.

همچنین در بیایان نیز از آنجا که آفتاب تند 
اســت حیواناتی همانند مارمولک ها، لاک 
پشــت ها، گربه های شــنی و... برای دور 
بودن از آفتاب در زیر خاک لانه می سازند 
و آفرود لانه آن ها را خراب می کند.تحقیق 
شده است که هشــت هزار جانور به یک 
بوته بزرگ گون وابسته هستند و از سایه 
و میوه اش استفاده می کنند یا در آن برای 
شکار کمین می کنند. با این حساب وقتی 
اتومبیل های آفــرود از روی این بوته رد 

می شــوند مشخص اســت که چه بلایی 
بر ســر این جانوران می آید. همچنین این 
خودروهای دو دیفرانســیلی با ایجاد سر و 
صدا و برهــم زدن آرامش طبیعت موجب 
ســرگردانی جانوارنی می شوند که مناطق 
زندگیشــان محدود است و چند پاره شده 
اســت و برای گریز از شرایط مجبورند از 

جاده های مرگ بگذرند.
آفرود گونه های گیاهی را از بین می برد ��

گاهی پیش می آید ماشین های آفرود برای 
بالا بردن هیجان و کسب لذت بیشتر درون 
چاله های آبی که عمری تا ۱۰۰ سال دارند 
و آبشخور حیوانات است می روند و چندین 
ماشــین از آن عبور می کننــد و نتیجه آن 
چیزی جز تخریب این آبشــخورها نیست.

در مناطق کویری حتی روشن کردن یک 
چراغ ماشین و افروختن آتش حس امنیت را 
از حیات وحش می گیرد و باعث اختلال در 
زندگی عادیشان می شود شاید فقر پوشش 
گیاهی در کویر آســیب پذیری آن را نسبت 
به آفرود کاهش دهد، اما مشکلات دیگری 
به وجود می آورد که کم اهمیت نیســت. از 
جمله آن می توان از حساسیت گربه سانان 
بزرگ، چون یوز نام برد که شــرایط لازم 
بــرای جفت گیری آن ها آنقدر حســاس و 
تاثیرگذار اســت که کمتر پیش می آید که 
در اســارت جفت گیری کنند.در جای دیگر 
عبور بیش از ظرفیت اتومبیل ها در این گونه 
مناطق پیوســتگی شن های روان از طریق 
ریشه گیاهان و همچنین چسبندگی طبیعی 
آن ها را از بین برده و به تشــد طوفان های 

شن و یا ریزگردها کمک می کند.
از خشم طبیعت بترسیم ��

این درست اســت که گردشگری جنگل 
یکی از شــاخه های صنعت گردشگری به 
شــمار می آید و اتفاقاً برای کشوری هایی 
کــه دارای جنگل هســتند بیش از پیش 
حائز اهمیت است. اما امروز اعلام شده اگر 

مسابقات آفرود به بازی خود پایان ندهند به 
آسیب رساندن به عرصه های جنگلی ادامه 
دهند، در منطقه ای مثل هیرکانی که تازه 
به جمع جهانی ها پیوسته است بلای جان 
گونه های نادر جانوری و گیاهی می شوند و 
جنگل های هیرکانی از لیست جهانی خارج 
می شوند.کارشناسان معتقدند وقتی ماشین 
یا هر جســم سنگینی وارد جنگل می شود 
زمین را کوبیده و وضعیت رشــد گیاهان 
را به دشــت به مخاطره می اندازد. در این 
وضعیت حتی سبزه ها هم به سختی رشد 
می کنند، چه برســد به درختچه و گیاهان 
دیگر. طبیعت به خوبی می تواند از خودش 
محافظت کند. اگر حالا کســی بخواهد با 
آن دست و پنجه نرم کند حتماً بازنده این 
میدان خواهد بود. یعنی صبر طبیعت بسیار 
بالاســت، اما خشــمش قاطع و غیرقابل 
کنترل. مثلًا ساخت سد برای گردشگری 
در جای نامناســب باعث طغیان ســیل و 

نابودی عرصه جنگلی می شود.
آیا آفرود تفریح گروه خاصی است؟ ��

قدیم ترها، کســانی به آفرود می رفتند که 
آموزش های نسبی و تجربی را دیده بودند. 
اما با ورود ماشین های جدید و قدرتمندتر 
و گرم شدن بازار آفرود و میزان سودی که 
آفرود برای تورهای گردشــگری به وجود 
آورده است باعث شده کسانی به این تفریح 
بپردازند که هیچ گونه آموزشی ندیده اند؛ و 
هر کسی که ماشین شاسی بلند کمک داری 
در اختیار دارد دل بــه جاده می زند.برخی 
دوستداران آفرود این تفریح را مخصوص 
گروه های خاص نمی دانند چراکه با دست 
و پا کردن یک سرمایه کم می توانید وارد 
این گروه ها شــوید، اما با بــرآورد قیمت 
ماشــین و تجهیزات لازم برای یک سفر، 
آفرود ســفر گرانقیمتی ســت که در میان 
قشــر متوســط و بالای جامعه رواج دارد. 
خیلی از آژانس ها هــم تورهای آفرودی 
برگزار می کننــد که اکثر تورلیدرهای این 
گروه ها هم آمــوزش ندیده اند و با محیط 
زیست آشنایی ندارند. نظارت و سازماندهی 
این گروه ها توسط سازمان محیط زیست 
و میــراث فرهنگی می تواند مؤثر باشــد.

هرچه ســریع تر باید در خصوص حضور 
آفرودســواران در طبیعت قوانینی تصویب 
شــود و به مرحله اجرا برسد تا از تخریب 
هرچه بیشتر محیط زیست جلوگیری شود 
و اگــر از این گونــه فعالیت ها جلوگیری 
نشود به خواست خودمان خاکی که زاینده 
است را به سمت نابودی می کشانیم و به 
فرسایش هرچه بیشتر آن کمک مضاعف 

کرده ایم.

آفرودسوارهاییکهطبیعترابهنامخودشانزدند

خشم طبیعت در کمین است

مسعود توکلی
روزنامه نگار

زمان سقوط یخچال روز قیامت نزدیک است

از دست رفتن سکوی یخی پشتیبان یخچال طبیعی بزرگی 
در جنوبــگان کــه به یخچــال روز قیامت معروف اســت، 
می تواند موجب فروپاشــی آن و افزایش شــدید سطح آب 
دریاها شــود. دانشمندان در ۱3 دســامبر در نشست پاییزی 
اتحادیه ژئوفیزیک آمریکا گــزارش کردند که نابودی یکی 
از یخچال هــای جنوبگان غربــی بزرگ ترین تهدید جهانی 
برای افزایش ســطح آب دریاها پیش از سال 2۱۰۰ است و 
ســکوی یخی که آن را از دریا جدا نگه داشته است، ممکن 
اســت در عرض سه تا پنج ســال فروبریزد. تد اسکامبوس، 
متخصص یخچال های طبیعی در مؤسسه تعاونی تحقیقات 
علوم زیســت محیطی در بولدر کلرادو گفت: »یخچال توایتز 
یکــی از بزرگ ترین و مرتفع تریــن یخچال ها در جنوبگان 
است«.یخچال توایتز با وسعت ۱2۰ کیلومتر، تقریباً به اندازه 
فلوریدا اســت و اگر کل آن به اقیانوس بیفتد، سطح آب دریا 
را ۶۵ سانتی متر افزایش خواهد داد. درحال حاضر، ذوب شدن 
یخچال مذکور مســئول حدود ۴ درصــد از افزایش جهانی 
سطح آب دریاها است.به گفته پژوهشگران، بخش بزرگی از 
یخچال در آســتانه از دست دادن اتصال ضعیفی است که با 
بستر دریا دارد و این امر به طور چشمگیری سرعت لغزش آن 
به ســمت دریا را افزایش می دهد.از حدود سال 2۰۰۴، یک 
سوم شرقی یخچال توایتز توسط سکوی یخی شناور استوار 
بوده اســت. درحال حاضر، بخش زیرین این سکوی یخی به 
ســمت کوه زیر آبی که درحدود ۵۰ کیلومتری ســاحل قرار 
دارد، متمایل شــده اســت. این نقطه اتکا به حفظ توده یخ 
در جای خود کمک می کند. اما داده های جمع آوری شــده از 
زیر و اطراف سکوی یخی در دو سال گذشته نشان می دهد 
این پشــتیبان زیاد دوام نخواهد آورد. آب های گرم اقیانوس 
درحال از بین بردن یخ ها از قسمت زیرین هستند. همان طور 
که توده سکوی یخی کاهش پیدا می کند، به سمت خشکی 

عقب نشینی می کند و درنهایت به طور کامل تا پشت کوه زیر 
آبــی که آن را در جای خود نگه مــی دارد، عقب می رود. در 
همین حین، شکستگی ها و شکاف ها که توسط آب وسیع تر 
شده اند، سراسر آن را فرامی گیرند و آن را ضعیف و متلاشی 
می کنند. آریــن پتیت، متخصص یخچال هــای طبیعی در 
دانشــگاه ایالتی اورگن گفت عوامل فوق موجب خواهد شد 
سکوی یخی طی پنج ســال آینده فروبریزد. فروپاشی این 
ســکوی یخی به سرعت سطح آب دریا را افزایش می دهد و 

این مسئله نگران کننده است.
دانشــمندان می گویند یخچــال توایتــز بزرگ ترین تهدید 
قریب الوقوع برای افزایش ســطح آب دریاها است. داده های 
جدید نشان می دهند که سکوی یخی پشتیبانی که به کاهش 
ســرعت لغزش این یخچال کمک می کند، ممکن است در 

عرض پنج سال فروبریزد.
به گزارش ســاینس نیوز، داده های ماهواره ای نشان می دهد 
که طی 3۰ سال گذشــته، سرعت حرکت یخچال توایتز به 
ســمت دریا تقریباً دو برابر شده است. فروپاشی این یخچال 
روز قیامت به تنهایی سطح آب دریاها را به میزان چشمگیری 
تغییر می دهد اما ســقوط آن همچنین موجب بی ثباتی دیگر 
یخچال های جنوبگان غربی می شــود و یخ بیشــتری را به 
اقیانوس می کشــاند و موجب افزایش بیشتر سطح آب دریا 

می شود.
به گفته اســکامبوس، این امر موجب می شود یخچال توایتز 
مهم تریــن مکان برای مطالعه افزایش قریب الوقوع ســطح 
آب دریاها، باشــد. بنابراین، در سال 2۰۱۸، پژوهشگرانی از 
ایالات متحده و بریتانیا پروژه مشــترک پنج ساله ای را برای 
مطالعه این یخچــال و تلاش برای پیش بینی آینده نزدیک 
آن آغاز کردند. پژوهشــگران ابزارهایی را در بالا، درون، زیر 
و اطراف یخچال مستقر کردند. این رویکرد همه جانبه برای 
مطالعه یخچال توایتز منجر به اکتشــافات سریع دیگری نیز 
شده اســت. دانشمندان همچنین بررسی کرده اند که چگونه 
جزر و مد با فرســتادن آب های گــرم به بخش زیرین یخ و 

ایجاد کانال های ذوب جدید می تواند روند ذوب شــدن یخ را 
تسریع کند.

دانشمندان برای درک بهتر عقب نشینی سریع یخچال توایتز 
حفره ای را درون یخ در ناحیه خشکی ایجاد کرده اند. آب های 
گرم )هیترهایی که اینجا نشــان داده شده است( گمانه ای را 
زیر یخ ایجاد کرد که به زمین رســید. دانشــمندان توانستند 
اولین اندازه گیری ها از شــرایط اقیانوس در این منطقه را به 

دست آورند.
برخــی دانشــمندان به این موضــوع فکر می کننــد که با 
عقب نشــینی یخچــال توایتز و دیگر یخچال ها به ســمت 
خشکی، آیا ممکن است صخره های بسیار بلندی از یخ را در 
امتداد لبه اقیانوس تشــکیل دهند که سپس سقوط احتمالی 
چنین قطعات بزرگی از یخ به افزایش سریع و ویرانگر سطح 
آب دریا منجر شــود. برای مشــخص کردن احتمال چنین 
سقوط هایی به درک فیزیک و دینامیک رفتار یخ نیاز است که 
دانشمندان ازلحاظ تاریخی اطلاعات کمی درمورد آن دارند.

پژوهشگران پروژه یخچال توایتز همچنین درحال حل کردن 
این مسئله هستند. آنا کرافورد و همکارانش از دانشگاه سنت 
اندروز اســکاتلند در شبیه ســازی های عقب نشینی یخچال 
توایتز، دریافتند که اگر زمین زیر یخچال در برخی مکان ها به 
اندازه کافی عمیق شود، می تواند به ایجاد صخره های یخی 
بسیار بلند منجر شود. اما خود یخ نیز ممکن است تغییرشکل 
پیدا کند و به اندازه ای نازک شــود که تشکیل صخره یخی 

دشوار شود.
اسکامبوس گفت همکاری پژوهشگران درزمینه مطالعه روی 
یخچال توایتز در نیمه راه خود قرار دارد، اما داده های موجود 
به دانشمندان کمک کرده است تا بهتر بتوانند آینده نزدیک 
یخچال توایتز را پیش بینی کننــد و تخمین بزنند که با چه 
سرعت و اندازه ای ممکن است سقوط کند. او افزود: »درحال 
تماشای جهانی هستیم که کارهایی را انجام می دهد که قبلًا 
ندیده ایم، زیرا با انتشــار کربن دی اکسید شدیداً بر اقلیم فشار 

می آوریم. این دلهره آور است«.

مریم صفدری
روزنامه نگار
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وحید    ریحانی  )آتلیه برنز(

نام آیرین شــیوایی از روز شنبه که تلسکوپ فضایی 
جیمز وب به فضا پرتاب شد، بارها تکرار شده است. 
او در وبســایت خود درباره خودش نوشته است: من 
ویژگی های تشکیل ستاره، گاز و غبار کهکشان های 
دوردســت را مطالعه می کنم که تنها 3 تا ۵ میلیارد 
ســال پس از انفجار بزرگ بیگ بنگ ایجاد شــده 
 Keck، LBT، VLT اســت. از رصدخانه های زمینی
و ALMA و همچنین تلســکوپ های فضایی هابل، 
اســپیترز، هرشل و به زودی تلسکوپ فضایی جیمز 
وب برای چگونگی شکل گیری و تکامل کهکشان ها 
در طول زمان کیهانی استفاده می کنم. من در تهران، 
پایتخت ایران متولد و بزرگ شدم، شهری که هرگز 
نمی خوابد و چهار فصل اســت. از جمله این فصل ها 

زمستان است )بله ایران پوشیده در کویر نیست(! 

 منجمی که از دانشگاه تهران به ناسا راه یافت

عربســتان اخیرا و در چارچوب سیاســت بازاندیشی، 
اجازه فروش درخت کریســمس و لوازم مربوط به این 
جشــن را داده اســت. روزنامه وال استریت ژورنال در 
گزارشــی آورده است که عربستان اخیرا و در چارچوب 
سیاست بازاندیشی و عدم تعصب، اجازه فروش درخت 
کریســمس و لوازم مربوط به این جشن را داده است. 
بر اساس این گزارش، فروشگاه هایی در ریاض درخت 
مصنوعی صنوبــر و کلاه بابانوئل و کیک مخصوص 
کریسمس می فروشند و برخی هتل ها نیز فضای داخلی 
خود را با درخت کریســمس تزیین کرده اند. به نوشته 
این روزنامه قیمت یک درخت مصنوعی صنوبر ســه 
هزار دلار بوده اســت. به گزارش میدل ایســت نیوز، 
عربستان طی ســال های اخیر و به رهبری محمد بن 
سلمان، ولیعهد، تغییرات اجتماعی گسترده و اصلاحات 

اقتصادی زیادی انجام داده است.

بازار ســهام پس از افت و خیزهای فراوان در هفته گذشته 
طی چهار روز معاملاتی پیش روند رو به رشدی داشته است. 
کارشناسان معتقدند این روند ماندگار است و احتمال بازگشت 
شــاخص کل بسیار کمرنگ اســت. محمدمهدی عشریه، 
کارشــناس بازار سهام گفت: شــاخص کل از نظر تکنیکال 
 PRZ روی یک حمایت بسیار مســتحکم بود. در محدوده
بسیار مهمی قرار داشت و سرانجام وارد فضای تغییر روند و 
صعودی شد. به نظر من این روند ادامه دار است و کف های 
شاخص به صورت پله ای افزایش پیدا می کند. وی ادامه داد: 
تغییرات مثبتی در بودجه سال آینده وعده داده شد. مواردی 
مانند حذف تعلیق نمادها، کاهش نظارت های ســلیقه ای و 
… می تواند یکی از عوامل بازگشت اعتماد به بورس باشد. 
بازارهای مالی نیازمند آزادی هســتند. حرکت های مثبتی از 
طرف وزارت اقتصاد و رئیس ســازمان بورس انجام شد که 

نگرش تحلیلگران و فعالان را نسبت به بازار تغییر داد. 

 بازگشت اعتماد مردم به بورس؟

»ملکه آلبا« )نامه هایی از پراگ( نوشته پرویز دوائی به 
تازگی راهی بازار کتاب شــده است.  این کتاب در ۱۱2 
صفحه و با قیمت ۴۵ هزار تومان در انتشــارات جهان 
کتاب منتشر شده اســت.در برشی از کتاب می خوانیم: 
»... بر کنار برکه ای در باغ می خرامید، سر را بالا گرفته، 
و همه چیز پشت پرده مِه نازکی پوشیده بود و دورتادور 
همه جا دار و درخت، و او داشــت بر این زمینه مِه آلوده 
می خرامید و اندام باریک و کشــیده اش، پوشــیده در 
جامه های بلند بــه رنگ های ارغوانی و آبیِ تیره، کمی 
محو می نمود، مثل شبحی و سر را راست گرفته به چپ 
و راســت نگاه نمی کرد و زیبا بود آن چنان که در نظاره 
اول نفس آدم می گرفت و هر نوع باوری را از شــناخت 
زیبایی انسانی در ســابقه% آدم پس می زد، ساقه ای از 
مهتاب بود، پریِ برخاســته از قلب جنگلی سِحرشده و 

ملکه »آلبا« بود...«  

کتاب تازه پرویز دوائی در بازار

کاریکاتور: طوفان جدید کرونا در راه است

تحلیل روز

 مردم سراســر دنیا، هر ســال هزاران خرده پلاستیک 
وارد طبیعت می کنند. این خرده پلاستیک ها به تدریج به 
قطعات بسیار ریزی که دانشمندان آنها را ریزپلاستیک 
می گویند، تبدیل می شــوند. اندازه این ریزپلاستیک ها 
کمتر از ۵ میلی متر و اندازه یک دانه کتان است. متاسفانه 
پلاســتیک ها تجزیه پذیر نیســتند و هنگام تجزیه به 
بی نهایت قطعات ریزی تبدیل می شوند تا جایی که فقط 
زیر میکروســکوپ ها قابل مشاهده اند. این پلاستیک ها 

هم نانوپلاستیک نامیده شده اند.
ریزپلاســتیک ها به اعماق و کف دریاها راه می یابند، با 
شن ساحل مخلوط شده و همچنین در میان باد به پرواز 
درمی آیند و حتی وارد بدن ما می شوند. ریزپلاستیک ها 
در دورترین مکان های زمین، از جمله مناطق کوهستانی 

و قطب ها هم یافت شده اند.
در بررســی های ســال 2۰۱۸ میلادی روی تعدادی از 
افراد مشخص شــد که انسان بدون اینکه متوجه شود، 
این ریزپلاســتیک ها را می بلعد. در بررسی های بعدی 
دانشمندان دریافتند انسان های دنیا سالانه حدود 39 تا 
۵2 هزار ریزپلاســتیک می بلعند. همچنین آنها بیش از 
7۴ هزار ریزپلاســتیک های موجود در هوا را استنشاق 
می کنند.در بررسی های دیگر مشخص شده که ظروف 
پلاســتیکی غذا موجب وارد شــدن نانوپلاستیک ها به 

درون غذا می شوند.
اثر منفی ریزپلاستیک ها روی سلامت انسان

ریزپلاستیک ها انسان را محاصره کرده اند و در هوا، آب، 
غذا و هر محصولی که اســتفاده می کنند پیدا می شوند. 
محققان در بررسی های خود به این نتیجه رسیده اند که 

ریزپلاستیک ها برای سلامت انسان خطرناک هستند. 
این ریزپلاستیک ها می توانند درست مانند الیاف آزبست، 
برای انسان خطرناک باشند و موجب التهاب ریه و انواع 
ســرطان در انسان شوند. همچنین این ریزپلاستیک ها 
می توانند میکروارگانیســم ها و مواد شیمیایی سمی را 
وارد بدن مــان کنند و در نتیجه مــا را در خطر ابتلا به 

بیماری های گوناگون قرار دهند.
تحقیقات نشان داده که ریزپلاستیک ها موجب اختلال 
متابولیک، ســمیت منجر به آسیب سلول های عصبی و 
احتمال ابتلا به ســرطان در انسان می شوند. همچنین 
ریزپلاســتیک ها ممکن است در عملکرد غدد درون ریز 
بدن اختلال ایجاد کرده و موجب مشکلات هورمونی و 
در نتیجه اضافه وزن شوند.ریزپلاستیک ها ممکن است با 
صدمه به دستگاه تنفسی انسان، او را به مشکلات جدی تر 
قلــب و عروق مبتلا کند. برخی از ریزپلاســتیک های 
ناشــی از محصولاتی مانند پیشگیرنده های شعله آتش 
اثری منفی روی رشــد مغز جنیــن می گذارند و جلوی 
رشد طبیعی مغز را می گیرند. ترکیب هایی که به برخی 
مواد تولیدی مانند پلاستیک و پارچه اضافه یا به صورت 
روکش اســتفاده می شــوند تا جلوی ایجاد یا گسترده 
شدن آتش را بگیرند پیشگیرنده های شعله آتش نامیده 
می شوند.همچنین در بررسی های بیشتر مشخص شده 
که ریزپلاســتیک ها اثر منفی روی دستگاه تولیدمثل، 
رشد طبیعی و اشتهای افراد گذاشته و موجب التهاب در 

بافت ها و صدمات کبدی می شود.
اثر منفی زیست محیطی ریزپلاستیک ها

ریزپلاستیک ها اثرات بد و مخرب زیست محیطی، به ویژه 
محیط دریایی، دارند. ریزپلاستیک ها از طریق آب راه ها 
به اکوسیستمی وارد می شوند که محل زندگی موجودات 
دریایــی، از جمله جلبک هــا، زئوپلانکتون ها، ماهی ها، 

خرچنگ ها، لاک پشــت ها و پرندگان دریایی است. این 
ریزپلاســتیک ها در بدن نهنگ ها هم دیده شده است.

 DNA محققان در بررســی روی این حیوانات دریافتند
حیواناتی که مــواد آلوده به پلاســتیک مصرف کرده 
بودند، تجزیه شــده بوده اســت. در ضمن آبشش ها و 
مجراهای گوارشــی آنها صدمه دیده بود و الیاف بسیار 
ریز پلاستیک ها به اندام های حیوانات دریایی صدمه زده 

بوده است.
البته فقط حیواناتی که در دریا زندگی می کنند در معرض 
خطر ریزپلاستیک ها نیستند. حیوانات دیگری که از این 
موجودات دریایی تغذیه می کنند، مانند مرغان دریایی، 
هــم در خطر عوارض ریزپلاســتیک ها قرار می گیرند. 
در واقع ریزپلاســتیک هایی که توسط جانداران دریایی 
مصرف می شوند ممکن اســت در زنجیره غذایی قرار 
گیرند. در نهایت انســان هم در امــان نخواهد بود و با 
مصــرف غذاهای دریایــی در معرض خطر ناشــی از 

ریزپلاستیک ها قرار می گیرد.
البته تنها محیط های آبی در خطر ریزپلاستیک ها قرار 
ندارند؛ بررسی ها نشــان داده که با پراکنده شدن انواع 
و اقســام پلاستیک در محیط زیســت، خرده های این 
پلاســتیک ها وارد خاک شده و آن را هم آلوده می کند 
و در نتیجه زندگی میکروســکوپی خاک ها هم صدمه 
می بینــد.در واقع خاک پر از موجودات میکروســکوپی 
اســت که در آن زندگی می کنند. از باکتری ها و قارچ ها 
گرفته تا موجودات ریز دیگری که در خاکی که ما به آن 
خاک کثیف می گوییــم زندگی می کنند. این موجودات 
در تجزیه مواد زاید محیط زیســت نقش فعالی دارند و 
اگر آنها را از دســت بدهیم، مشکلات زیست محیطی 

مهم تری گریبان مان را خواهد گرفت. 
sustainability.yale.edu:منبع

ریزپلاستیک هایی که سلامت انسان و محیط زیست را هدف گرفته اند؛ 

خطر مرگ با ریزپلاستیک ها

یادداشت

 حذف لوس های پایتخت از آسیا

اســتقلال و پرســپولیس بازهم در مرحله حذف از آسیا قرار 
گرفته اند. این حــذف می تواند یکی از مبارک ترین اتفاق های 
سال های اخیر فوتبال ایران باشد. تیم هایی که به معنای واقعی 
کلمه آماتور هستند و به زمین و زمان بدهکار اما خود را حرفه ای 
جا می زنند و به گونه ای قیافه می گیرند که انگار نه انگار تعداد 
شکایت از آنها از تعداد شــکایت از شرکت های خودروسازی 
بیشتر است. البته دوباره مســئولان سیاسی و ورزشی کشور 
دست به دست هم دادند تا این دو سیب گندیده را به عنوان دو 
میوه تر و تازه به آسیا قالب کنند. الان کنفدارسیون فوتبال آسیا 
به ما گفته است که بروید خود را درست کنید اما ما همچنان 
اصرار داریم که نه؛ ما از سبک زندگی مان لذت می بریم و کار 
خود را می کنیم. چرا نمی خواهیم قبول کنیم که کاستی داریم؟ 
برخی فکر می کنند که اگر این دو تیم از آســیا حذف شــوند، 
آســمان به زمین خواهد رسید و آبروی کشور خواهد رفت. نه 
عزیزان؛ همین الان تیم هایی از عربســتان، امارات، کویت و 
... هم از آسیا حذف شدند. آن ها برعکس ما فکر می کنند که 
ایــن حذف به فوتبال آنها کمک می کند و می توانند به زودی 
لیگی با تیم های حرفه ای خواهند داشت. شما وقتی با یک نهاد 
بین المللی روبرو هستید باید به صورت شفاف در عملکرد خود 
توضیح دهید. باید به قانونی که وضع کرده است، عمل کنید و 
گرنه آن ها با ریش سفیدی و پارتی بازی، هیچ کاری را پیش 
نمی برند. ظاهراً کنفدراسیون آسیا سر و سامان دادن و انطباق 
با شرایط را به یک شرکت متخصص آلمانی سپرده و دیگر با 
من بمیرم تو بمیری و لپ کشیدن و قالیچه و تابلو فرش هدیه 
دادن قضیه رفع و رجوع نمی شود و راز سخت گیری به جای 
مماشات های گذشته همین است. باید هزینه کردن از سرمایه 
کشور برای این دو تیم لوس پایتخت به پایان برسد و آنها به 
بخش خصوصی واگذار شــوند تا زین پس عملکردی شفاف 
داشته باشند. چقدر از پول جیب مردم هزینه این دو باشگاه و 
بدهی های خارجی آنها شد. چه بازیکن های ضعیف خارجی که 
در حد لیگ سه کشــور خود هم نبودند به این دو تیم آمدند، 
شــکایت کردند و رفتند و با دلارهای دریافتی از اســتقلال و 
پرســپولیس، زندگی خود را شیرین کردند. نه تنها باید از این 
سخت گیری آسیا استقبال کنیم بلکه خودمان هم دست به کار 
بشــویم و مدیران ســابق این دو تیم را به خط کنیم و آنها را 
بازخواست کنیم. کجای دنیا با مدیری که میلیون دلار بدهی 
بار آورده است، کاری ندارند و تازه در جای دیگر به او پست هم 
می دهند. چرا هیچ کس به حیف و میل شدن پول بیت المال 
آنهم در این شرایط اقتصادی کشور حساس نیست؟ آنگونه که 
از شواهد پیداست نه تنها حساس نیستند بلکه دست به دست 
آنها می دهند تا همه چیز را عادی نشان بدهند و بگویند اوضاع 

این دو تیم دست کمی از رئال و بارسا ندارد.  
منبع: عصر ایران
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دیدگاه

 نصب »آسمان آبی مجازی« 
در خانه ها

 این روزها به تدریج در برخی از خانه ها شاهد نصب »آسمان 
آبــی مجازی« هســتیم، یعنی وقتی به بالای ســرمان نگاه 
می کنیــم نه آســمانِ آبی واقعی بلکه تصویرِ آســمان آبی را 

می بینیم.
شرکت های ســازنده% آســمان آبی مجازی در تبلیغات شان 
تأکید می کنند که آنچه ما ســاخته ایم کیفیت و وضوح بالایی 
دارد و بســیار شبیه به آســمان واقعی است. می گویند درست 
است که واقعی نیســت ولی در شباهت به واقعی، چیزی کم 
ندارد.آنچه قابل تأمل به نظر می رســد آن است که اغلب این 
شرکت ها در کلانشــهرهایی قرار دارند که دیگر آسمان آبی 
ندارند و در حقیقت قرار اســت آســمان آبی مجازی، بین ما 
و آســمان شــهری قرار گیرد که دیگر به دلیل آلودگی آبی 
نیســت. این پرسش مطرح است که آسمانِ آبیِ مجازی شبیه 
به کدام آســمان آبی واقعی است؟ شهر که دیگر آسمان آبی 
ندارد!آســمان آبی مجازی یادآور نوســتالژی است، و در واقع 
یادآور روزگاری اســت که آسمان شــهر آبی بود. آسمان آبی 
مجازی نقش دلخوشــکنک را دارد. با دیدن تصویر آســمان 
آبی دلمان را خوش می کنیم که حداقل بالای سرمان تصویر 
آســمان آبی را داریم.برخی از این شرکت ها ابرهایی همچون 
پنبه ســفید نیز در دل آســمان آبی مجازی جای داده اند تا ما 
ببینیم و خوشــحال شــویم ولی چرا باید کتمان کرد که این 
فقط تصویر اســت، تصویری جذاب از واقعیتی که دیگر وجود 
ندارد!به جز تصویر لحظه ای کلمــه تزویر نیز از ذهن ام عبور 
کرد. در این مثال امری که تصنعی و ســاختگی اســت قرار 
است در جای امری واقعی بنشــیند. کسانی را می شناسم که 
در خانــه به مبل لم می دهند و هدفــون در گوش، به صدای 
شُر شُــر آب گوش می دهند و به آســمان آبی مجازی خیره 
می شــوند: هم صدای آب مجازی است و هم تصویر آسمان 
آبی! برخی دیگر یک گام جلوتر رفته اند.وســایل اولیه ای نظیر 
پمپ آب و کاسه های سفالی تهیه کرده اند و با آن ها در گوشه 
خانه آبنمایی کوچک ساخته اند تا با صدای آب آرام گیرند ولی 
نیک می دانیم که این نیز دلخوشکنک است. این نیز کالاست 
و زود موجب دلزدگی می شــود.بیایید به وسایل دیگری فکر 
کنیم که این روزها برخی خانواده ها تهیه می کنند تا خانه خود 
را به جزیره ای ســالم، پاک و امن در دل شــهر تبدیل کنند. 
آنان دســتگاه تصفیه% آب می خرند تا از خود در مقابل »آبِ 
شــهر« محافظت کنند. آنان دســتگاه تصفیه% هوا می خرند 
تا از خود در مقابل »هوای شــهر« مراقبــت کنند.همچنین، 
دســتگاه محافظ برق خانگی می خرند تا از وســایل خانه در 
مقابل نوسانات ولتاژ شــهر محافظت کند. نصب دوربین های 
مداربســته، در و پنجره ضد صوت، در و پنجره ضدســرقت، 
نصب درزگیر ضد گــرد و غبار و غیره را نیز اضافه کنید.همه 
این ها را باید نشــانه دید، نشانه% ناامیدی از شهر و دل بستن 
به خانه. گویی شهر تبدیل به هیولایی گشته که فقط باید در 
مقابل آن از خودمان محافظت کنیم. امید به اثرگذاری، امید به 
بهبود، امید به آبادانی از دل ها رخت بربسته است. امیدواری به 
»چاردیواری« محدود شده است.چند سال قبل درباره تراژدی 
»ساختمان پلاسکو« نوشتم که هر کدام از ساکنین و صاحبان 
فروشگاه ها و مغازه های ساختمان پلاسکو بهترین امکانات را 
برای محل کسب خود تدارک دیده بودند به گونه ای که وقتی 
وارد آن ها می شــدیم گویی اصلًا در شهر تهران نبودیم. آنان 
ولی از کلیتی به نام ساختمان پلاسکو غافل شدند و در نهایت 

با فروریختن ساختمان، مکان امن آنان نیز فروریخت.

عربستان برای نخستین بار کریسمس را جشن می گیرد

فردین علیخواه
عضو گروه جامعه شناسی دانشگاه گیلان

نادیا زکالوند
روزنامه نگار

تریبون

قیمت بنزین آزاد می شود؟
یــک عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شــورای 
اسلامی با بیان اینکه تغییر نحوه اختصاص سهمیه بنزین 
و دادن آن به افراد به معنی آزادسازی قیمت بنزین نیست، 
گفت که این روش اثر تورمی نخواهد داشت. جعفر قادری 
اظهار کرد: ســال گذشــته در زمان بررسی لایحه بودجه 
پیشنهادی در کمیسیون تلفیق در همین رابطه مطرح شد 
که رأی نیاورد و در صحن مجلس هم مطرح شــد و رأی 
نیاورد، شــاکله آن این بود که به جای دادن سهمیه بنزین 
به خودروها، آن را به افراد بدهیم یعنی از ۸۵ تا 9۰ میلیون 
لیتر بنزیــن توزیعی در روز، ســهم خودروهای عمومی را 
کنار بگذاریم و مابقی را بین ۸۵ میلیون نفر جمعیت توزیع 
کنیم و به افراد ســهمیه بدهیم یعنی مثلًا به ازای هر کد 
ملی 2۰ لیتر بنزین بدهیم. وی افزود: در این مدل اگر فرد 
خودش بخواهد از ســهمیه بنزینش استفاده کند قیمت آن 
۱۵۰۰ تومان است اما کسی که خودرو ندارد یا خودرو دارد 
و می خواهد از حمل و نقل عمومی استفاده کند، می تواند آن 
را با قیمتی که بخواهد بفروشد. بنزین آزاد هم لیتری 3۰۰۰ 
تومان عرضه خواهد شد. بنابراین کسی که بنزین مازاد دارد 
می تواند آن را زیر ســه هزار تومان به فروش برساند و در 
عمل قیمت بنزین در بازار از 3 هزار تومان بیشتر نمی شود. 
نماینده مردم شــیراز در مجلس ادامه داد: این روش از نظر 
توزیعی به خانوارهایی که خودرو ندارند کمک می کند که از 
بنزین یارانه ای استفاده کنند، ضمن اینکه افراد به استفاده از 
خودروهای شخصی و استفاده بیشتر از حمل و نقل عمومی 
تشویق می شوند و حجم تردد و آلودگی نیز کاهش می یابد.


